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دستیابیبهسکویپرتابتجارتخارجیمیسرمیشود؟

فرصت های اقتصادی ایران با 
حضور در سازمان »شانگهای«

بـر اسـاس آمـار گمـرک ایـران، تجـارت غیـر نفتـی ایـران با کشـورهای عضـو سـازمان »شانگهای« در سـال ۱۳۹۹ از ۲۳ 
میلیـارد دلار گذشـت که در صـورت رفـع تحریـم هـا و احیـای بازارهـای صادراتـی نفـت، حجم تجـارت )نفتی و غیر نفتی( 
می تواند به سـرعت به بیـش از ۸۰ میلیارد دلار افزایش پیدا کند.به گزارش پایگاه خبری بازارسرمایه )سنا(، باید توجه داشت 
که در میان کشـورهای عضو شـانگهای تنها چین در ردیف ۱۰ کشـور شـریک تجـاری ایـران قـرار دارد و ایـن نشـان دهنـده 
پتانسـیل ایـن سـازمان بـرای ایجاد یک رشـد جهشـی در تجارت خارجـی ایران اسـت؛ در ادامـه بـه برخـی از فرصـت هـای 
این سـازمان برای ایران اشـاره می شـود.حفـظ و گسـترش بازارهـای صادراتـی نفـت ایـران یکی از مهمترینِ این فرصت ها 

محسوب می شود. در نظر داشته باشید تـا بیـش از شـروع تحریـم هـای آمریـکا، بیـش ...

وزیرصمتوعدهداد

ایجاد 2میلیون    شغل تا چهار سال آینده 
در حوزه صنعت

سیگنالمثبتعضویتایراندرپیمان»شانگهای«؛

پروندهایرانبهشورایامنیتنمیرود

گره گشایی پرونده رمزارزها در ایران

شــماره      200|      شــنبه    3 مهــر  1400 |   ســال هفتــم  |        12         صفحــه    |      قیمــت   8000   

معاون فناوری های نوین بانک  مرکزی خبر داد؛
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  اجرای قانون مالیات 
 بر خانه های خالی 

2و ماشین های لوکس چه شد؟

رییسهیاتمدیرهبانکدی:
سیاست  خارجی دولت  یکی از پایه  های 

5استراتژی ارزی بانک دی است

اولین سفر خارجی حســن روحانی 
رئیــس جمهــور پیشــین، در ســال 
۱۳۹۲ برای حضوردر اجلاس ســازمان 
شانگهای برنامه ریزی شد. حضور دوباره 
وی در اجــلاس این ســازمان در شــهر 
چینگدائوی چین، نیز بــه منظور تکرار 
مجدد درخواســت ایران برای عضویت 
در این نهــاد راهبردی بیــن المللی بود، 
درخواســتی که بــه دلیــل برخی علل 
سیاسی با مخالفت روبه رو شد. عضویت 
کامل ایران در این سازمان و تغییر وضعیت 
کشور از عضو ناظر  به نهمین عضو کامل 
دارای حق رای، امــا در روزهای اخیر و به 
دست ابراهیم رئیسی جامه عمل پوشید. 
روسیه، چین، قزاقســتان، قرقیزستان، 
تاجیکستان، ازبکستان، پاکستان، هند 
و ایــران، اعضای دائم این نهاد هســتند. 
کشــورهای مانند ترکیه، مغولســتان، 
افغانســتان و بلاروس نیز به عنوان عضو 
ناظر یا شرکای گفتگو در نظر گرفته شده 
اند. تشــکیل »ســازمان همکاری های 
شــانگهای« که از آن به عنوان »پیمان 
شــانگهای« نیز یاد می شــود، به دلیل 
نگرانی های کشورهای محور شرق پس از 
فروپاشی شوروری و فشار روزافزون ناتو به 
وجود آمد. اعضای سازمان شانگهای، در 
حدود یک سوم خشکی های روی سطح 
زمین را در اختیار دارنــد و نزدیک به ۴۲ 
درصد جمعیت دنیا ســاکن کشورهای 
این سازمان هستند. ضمن اینکه در حوزه 
اقتصاد، اعضای سازمان شانگهای نزدیک 
به یک چهارم تولید ناخالص ملی دنیا را در 
اختیار دارند.روسیه هم با ۴۰۰۰ تریلیون 
دلار تولیــد ناخالص ملی بعــد از چین، 
اتحادیه اروپا، آمریکا، هند، ژاپن و آلمان 
قدرت اقتصادی ششم دنیا محسوب می 
شــود و مانند ایران و ترکیه که اقتصاد به 
هم گره خــورده ای دارند، اقتصاد چین و 
روسیه نیز مکمل یکدیگر است. هند نیز 
به عنوان عضو دیگر این سازمان از حرکت 
بسیار پرشتابی در عرصه اقتصاد برخوردار 

است. 
می توان گفت که ایران در بهترین زمان 
ممکن وارد این سازمان مهم بین المللی 
شد. اخیراً آمریکا، پیمان نامه استراتژیکی 
را با انگلستان و استرالیا منعقد کرد که تنها 
یک هدف برای آن متصور اســت؛ ضربه 
زدن به منافع چیــن از این رو دولت چین 
و روســیه نیز تلاش دارند تا با گسترش و 
تعمیق همکاری هــای اقتصادی، محور 
شرق را در مقابل فشارهای غرب تقویت 
کنند.  این پیمان می تواند بیش از هر چیز 
ضریب امنیتی کشورمان را افزایش دهد. 
حضور در مانورهای سالانه اعضاء سازمان 
همکاری های شانگهای، موید این مسئله 
اســت.  اما اثر مهم این عضویت را باید در 
حوزه اقتصادی جســتجو کرد، افزایش 
مراودات ایــران و اعضای ســازمان، می 
تواند به عنوان پادزهــری برای تحریم ها 
، عمل کند و ضربــه آن را تا حدی کاهش 
دهد.  بر اساس آمارها، کشــور ما یکی از 
۳ کشور دارای بیشــترین ذخایر درجای 
انرژی در جهان است. انرژی که به شدت 
مورد نیاز هند و چین اســت. ایران با هر 
دوی این کشــورها، پیمان نامه همکاری 
امضا کرده اســت.  قدرت خرید مردم در 
بازار کشــورهای عضو این سازمان مانند 
قرقیزستان، ازبکســتان و قزاقستان، با 
توجه به رشــد اقتصــادی افزایش یافته 
اســت، همین موضوع می تواند، زمینه 
معرفی هر چه بیشــتر کالاهای ایران در 
این بازارها را فراهم آورد.  کشــور روسیه 
نیز بــا ۱۴۴ میلیــون نفر جمعیــت، از 
جمله کشورهای پرجمعیت در آوراسیا 
محســوب می شــود و عضویت در این 
نهاد، شــرایط حضور بازرگانان ایرانی در 
روسیه را تســهیل خواهد کرد. چین به 
عنوان خریدار راهبردی  نفت ایران، یک 
شریک مهم محسوب می شود. به دلیل 
برخی مشکلات تحریمی، مسائلی برای 
دریافت پول از شرکت های چینی خریدار 
محصولات ایرانی به وجود آمده بود. این 
پیمان نامه این شرایط را تسهیل می کند 
و از نظر فنی شرایط بهتری برای تعاملات 
تجاری با چین فراهم می آورد. حســین 
امیرعبداللهیان، وزیر خارجه کشورمان، 
در شــبکه اجتماعی توییتر این عضویت 
را »راهبــردی« توصیف کــرد و گفت، 
عضویت در  این نهاد: »تاثیر مهمی بر روند 
همکاری های همه جانبه ایران در راستای 
سیاست همسایگی و آسیامحور« خواهد 
داشت.با توجه به سیاست بالادستی نگاه 
به شرق کشــورمان، این امید وجود دارد 
که برکات اقتصادی و سیاسی عضویت در 
این نهاد، در یک بازه زمانی نه چندان بلند 
خود را نشان دهد. تجار ایرانی و مسئولین 
اقتصادی میانی کشــور، باید با خلاقیت 
و گســترش تبادلات بین المللی زمینه 
استفاده هر چه بیشتر کشور از این بستر 

جدید فراهم شده را به وجود آورند.

 عضویت در »شانگهای« 
پادزهر راهبردی علیه تحریم

 کاهش ۶۰  درصدی 
درگاه های قمار و شرط بندی  6

چین به تازگی اعلام کرد تولیــد فولاد خود را 
کاهش می دهد، البته برخی کارشناسان معتقدند 

این کار غیرممکن است.
یک تحلیلگر بازار کالا در گفت و گویی با پایگاه 
خبری بازار سرمایه )سنا( با بیان مطلب فوق گفت: 
بنابر گزارش های موجود کارخانه های فولادسازی 
چین در نیمه نخست سال ۲۰۲۱ میلادی نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشــته ۱۲ درصد، فولاد 
بیشــتری تولید کرده اند. به گفتــه تحلیلگران، 
هرچند تولید در نیمه دوم سال پایین تر می آید، اما 
رسیدن به سطحی پایین تر از تولید این محصول 
در ســال میلادی۲۰۲۰ اقدامی چالش برانگیز 

است. 
پرویز امانیان افزود: بنابر گــزارش »رویترز«، 
چین رکورد تولید ۹۹.۴۵ میلیــون تنی فولاد را 
در اردیبهشــت ماه تجربه کرده، البته این رقم در 
خرداد مــاه به ۹۳.۸۸ میلیون تــن کاهش یافته 
است. در نظر داشته باشــید که تولیدات صنعت 
فولاد یکــی از بزرگ ترین آلاینده هــا در چین 
به شــمار می آید و بر این اســاس، چیزی حدود 
۱۰ تا ۲۰ درصد از انتشار کربن را در این کشوربه 

خود اختصاص داده اســت. از همین رو »پکن« 
این صنعت را به عنوان بخشی از تلاش خود برای 
کاهش انتشــار کربن و رســیدن به صفر خالص 

انتشار تا سال ۲۰۶۰ هدف قرار داده است.
وی با اشاره به نظرات »پل بارتولومه« تحلیلگر 
بین المللی حوزه فلزات گفت: به نظر این تحلیلگر، 
تولید فولاد در ســال جاری حــدود ۸ تا ۹ درصد 
افزایش می یابد، بنابراین بــرای پایین آمدن آن 
باید ترمز واقعی کشیده شود، البته برخی صاحب 
نظران دیگــر نیز در این خصــوص و در صفحات 
مجازی خود استدلال های مشابهی را همزمان با 
»هفته بین المللی سنگ آهن سنگاپور« در تیر ماه 

مطرح کرده بودند.
چین چاره ای جز رعایت دستورات ندارد

این تحلیلگر بازار فلزات ادامه داد: با این وجود، 
مدیر یک شرکت معتبر فولادسازی چینی گفت: 
کارخانه های فــولاد چاره ای جز توجه بیشــتر 
به کاهش تولید در راستای سیاســت دولت )به 
ویژه برای شــرکت های دولتی( ندارند. چین می 
گوید که متعهــد به کاهش تولید فولاد اســت و 
براین اســاس، حتی کارخانه های فولادســازی 

»تانگشان« پس از هشــدارها در مورد مجازات 
تولید بیــش از حد، میزان تولید خــود را کاهش 
داده اند.امانیان به تحلیل مدیر سابق گروه توسعه 
کسب و کار در شرکت »فورتســکیو« به  عنوان 
چهارمین تولیدکننده بزرگ ســنگ آهن جهان 
نیز اشاره و بیان کرد: برای مقامات چین، کنترل 
تولید با توجه به تعداد زیاد کارخانه های خصوصی 
و دولتی در چین بســیار دشوار اســت. تقاضای 
بسیار بالای فولاد در این کشور وجود دارد، اما اگر 
سودآوری تولید فولاد به خوبی نیمه نخست سال 
باشد، بعید به نظر می رســد که تولید در ماه های 

آینده کاهش یابد.
وی اظهار کرد: تلاش برای محدود کردن تولید 
فولاد باعث افزایش قیمت ها می شود و کارخانه 
هایی که تحت تاثیر محدودیت های دولتی قرار 
نمی گیرند به تولید بیشتر تشویق می شوند. مهم 
این اســت که کارخانه ها در بیشــتر اوقات سال، 
پول قابل توجهی را به دســت آورده اند و گرایش 
های آنها همچنان مثبت است، بنابراین صنعت 
می خواهد با تولید مقدار زیادی فولاد از سود ارائه 

شده، نهایت استفاده را ببرد.

»چین« تَن به کاهش تولید فولاد می دهد؟

وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی در مراســم 
گرامیداشــت هفته دفاع مقدس کــه با حضور 
فرمانده و اعضای شــورای مرکز مقاومت بسیج 
وزارت اقتصاد و فرماندهان حوزه ها و پایگاه های 
مقاومت بســیج تابعه این وزارتخانه برگزار شد، 
خواستار تغییر رویه ها به منظور کارآمدتربودن، 
سالم تر شــدن و جهادی تر عمل کردن بر اساس 

عدالت محوری شد.
به گزارش شبکه اخبار اقتصادی و دارایی ایران 
)شادا(، دکتر سید احسان خاندوزی در این مراسم  
با بیان اینکه مصادف شــدن اربعین حســینی با 
هفته دفاع مقدس اتفاقی است که  می تواند حاوی 
درس ها و پیام هایی در مســیر عمل باشد گفت: 
اساساً این مناسبت ها باید موجب تغییر و تحول در 
حوزه فردی و وظایف جمعی و اجتماعی شود و اگر 

این اتفاق رخ دهد، بسیار گرامی و مبارک است.
وزیر اقتصاد همچنین با بیان اینکه با خلوص 
و عزمی که دوســتان در مجموعه بسیج وزارت 
اقتصاد دارند امیدوارم در شــروع دولت سیزدهم 
شاهد تغییر و تحول سازمانی و ساختاری باشیم 
تاکید کرد : همانگونه که داشتن روحیه بسیجی 
در ســال های دفاع مقدس سبب برکات و ثمرات 
زیادی شــد در جنگ اقتصادی نیــز باید روحیه 
بسیجی دوران دفاع مقدس وجود داشته باشد و 
اگر  امید دریافت امدادهای غیبی را داریم باید خود 

ما هم در مسیر حرکت جهادی و بسیجی حرکت 
کنیم، چرا که مددها و کمک های الهی بستگی به 

همت و تغییر ما دارد.
وزیر اقتصاد بــا بیان اینکه در مســیر جنگ 
اقتصادی، حــوزه مدیریت اقتصاد کشــور بویژه 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمانهای تابعه 
این وزارتخانه بیش از ســایر بخش ها به شــدت 
محتاج تغییر رویه ها هســتند اظهار داشت : اگر 
کم کاری کنیم نه تنها شــعار ســال رهبر معظم 
انقلاب در سال ۱۴۰۰ یعنی تولید، پشتیبانی ها 
و مانع زدایی هــا محقق نمی شــود، بلکه مقاوم 
شدن  اقتصاد ایران در برابر عوامل خارجی نیز رخ 

نخواهد داد.
دکتر خاندوزی با تاکید بر اینکــه حداقل در 
۳ بعد باید متحول شویم، گفـت : بعد اول مسئله 
کارآمدی در انجام وظایف قانونی است، یعنی خود 

دستگاهها در هر بخش حداقل سالی ۱۰ الی ۱۵ 
درصد بیشتر از سال گذشته کارآمد تر و بهینه تر 

عمل کنند.
بعد دوم مسئله سلامت اداری و انضباط مالی 
است، یعنی نه تنها یک دســتگاه نسبت به سال 
گذشــته کارآمدتر عمل کند بلکه باید به لحاظ 
سلامت اداری و مبارزه با فساد نیز با درجه بهتری 

رفتار کند.
بعد سوم هم انجام وظایف فراتر از وظایف قانونی 
است که این مهم در دوره های سخت و بحران ها 
ریشه در روحیه جهادی دارد و اساساً عنصر متمایز 
در فرهنگ بسیج این است که فرد بسیجی خودش 
را موظف به حمایت و پشتیبانی از نظام، انقلاب و 
کشور می داند و تمام تلاش خود را با ایثار و از خود 
گذشتگی در انجام وظایف خارج از وظایف قانونی 

انجام می دهد.
وزیر اقتصاد در پایان خواستار تمرکز نیرو های 
بسیجی در اصلاح فرایندها و رویه ها و شیوه انجام 
کار شد چرا که اگر این نیرو ها احساس کنند نگاه 
متمایزی در مورد اولویت اقتصــادی و نیازهای 
جنگ اقتصادی بوجود آمده است،کمک شایانی 
به ایجاد انگیزه در ظرفیت های انسانی و نیروهای 
متخصص می  کنند و این می تواند گرامیداشــت 
عملی هفته دفاع مقدس در دوره جنگ اقتصادی 

باشد.

وزیراقتصاد:

با تغییر رویه ها، کارآمدتر، سالم تر و جهادی تر عمل کنیم

دکتر مهدی آزادواریسرمقاله 
کارشناس ارشد بازار مالی

رئیسکمیسیوناقتصادیتاکیدکرد

 منطقی     شدن     قیمت ها
 و افزایش کیفیت خودرو  
با سازوکار مجلس
وارداتمشروطخودرو
بازاررارقابتیمیکند

رییسمجلسشورایاسلامی؛

کسری بودجه یعنی دست در جیب مردم کردن 

سخنگویشوراینگهبان؛
مصوبه واردات خودرو به مجلس بازگشت

رییس مجلس با بیــان »در قوانین تــورم داریم و باید 
نظارت بر اجــرای قوانین را اولویت قرار دهیم و به ســمت 
تنقیح برویم«، گفــت: صرفاً در حد نیــاز باید قانونگذاری 
کنیم.محمدباقر قالیباف رییس مجلس شــورای اسلامی 
که صبح امروز )چهارشــنبه، ۳۱ شــهریورماه( در مراسم 
آئین رونمایی از گزارش تفریغ بودجه ســال ۹۹ در دیوان 
محاسبات کشــور حاضر شــد، ضمن گرامیداشت هفته 
دفاع مقدس گفــت: اتفاقات خوبی در دیوان افتاده اســت 
البته هنوز در میانه راه قرار داریم؛ هرساله بعد از ارائه لایحه 
بودجه، گزارش تفریغ بودجه آن در دی ماه ارائه می شد اما 
در زمان حاضر که در اوایل مهرماه قرار داریم و دولت به تازگی 
کار تدوین لایحه بودجه ۱۴۰۱ را آغاز کرده است، گزارش 
تفریغ بودجه سال ۹۹ حاضر است و دو هفته دیگر در صحن 
علنی مجلس قرائت می شود.وی با اشاره به اینکه قرار است 
هر دو ماه یک بار گزارش اولیه از نظــارت بر بودجه نیز ارائه 
شود، عنوان کرد: نظارت برخط بر بودجه کمک شایانی به 
تصمیم گیری ها می کند و امیدواریم تمام امور برخط شود 
که در راســتای رویکرد هوشمندســازی به عنوان یکی از 
۴ رویکرد مجلس انقلابی است.نماینده تهران در مجلس 
اضافه کرد: زمانی که بودجه می نویسیم برای زندگی مردم 
در شــهرها و روســتاها و همچنین دولت تصمیم گیری 
می کنیم و همگی تحت تأثیر سیاست های پولی و مالی ما 
قرار می گیرند.رییس مجلس افزود: واقعیت تلخ این است که 
وقتی کسری بودجه داریم در حقیقت این به معنای دست در 
جیب مردم کردن است، و در این شرایط در حالی حقوق ها 
را افزایش می دهیم که قدرت خرید مردم پایین آمده است.

قالیباف اولویت اول مجلس را نظارت بیان کرد و گفت: با تورم 

قوانین مواجه هســتیم لذا باید به نظارت بر اجرای قوانین 
توجه کنیم و به ســمت تنقیح برویم و صرفــاً در حد نیاز، 
قانونگذاری داشته باشیم.رییس نهاد قانونگذاری کشورمان 
با ابراز اینکه »فرصت های خوبی برای ریل گذاری و نظارت 
داریم«، خاطرنشان کرد: در این راســتا دیوان محاسبات 
مهم ترین نقش نظارتی بر بودجه را دارد و کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس و سایر کمیســیون های تخصصی نیز نظارت 
جدی بر امور دارند همچنین حضــور نمایندگان مجلس 
به عنوان عضو ناظر در مجامع و شوراهای استانی و کشوری، 
خود فرصت خوبی برای نظارت اســت.وی در ادامه بازوی 
نظارتی دیگر مجلــس را اقدامات هیئــت تطبیق قوانین 
براساس اصل ۱۳۸ قانون اساسی دانست و متذکر شد: تذکر، 
سؤال، استیضاح و تحقیق و تفحص از دیگر بازوهای نظارتی 
مجلس هســتند که تمامی این ها زمانــی اثرگذار خواهد 
بود که همه این ابزارها در هماهنگی بــا هم کار کنند و اگر 
پراکنده کاری شود اثری ندارد که در این راستا جلسات حوزه 
نظارتی را برقرار کرده ایم تا تحولــی در حوزه نظارت ایجاد 
کنیم و دیوان محاسبات کشــور و گزارش های آن نیز رکن 

رکین نظارت های مجلس است.

سخنگوی شــورای نگهبان گفت: بنابر گزارش مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، موادی از مصوبه مجلس درباره 

آزادسازی واردات خودرو مغایر با قانون شناخته شد.
هادی طحان نظیف سخنگوی شــورای نگهبان درباره 
نظر این شــورا درباره طرح مجلس دربــاره واردات خودرو 
گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو چند بار بین مجلس 
و شورای نگهبان رد بدل شده اســت که آخرین ایرادی که 

شورای نگهبان به آن داشت درباره ماده ۴ این طرح بود.
وی ادامــه داد: این مــاده دربــاره واردات خودرو های 

هیبریدی بود که مجلس آن را اصلاح کرده بود.
وی افزود: در جلســه امروز، این مصوبه مجلس بار دیگر 
مورد بررســی قرار گرفت. ارزیابی اعضای شورای نگهبان 
نسبت به این مصوبه در یکی دو مورد ابهاماتی داشت. در یک 
قسمت این مصوبه درباره واردات و نحوه انتقال ارز صحبتی 
نشده بود و از مجلس خواســتیم که این موضوع دقیق تر و 
شفاف تر بیان شود. یکی دیگر از نکات این مصوبه تصویب 
سایر مقررات توسط وزارت صمت است که ابهامی درباره آن 
به وجود آمد، لذا این موارد اگر دقیق تر مطرح شــود، امکان 

اظهار نظر درباره آن دقیق تر است.
طحان نظیف افزود: البته هیات عالی نظارت بر حســن 
اجرای سیاســت های کلی نظام که در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام مســتقر اســت طی نامه ای مواردی از این 
مصوبه را به عنوان مغایر با سیاست ها اعلام کرده بود که ما 
در شورای نگهبان بر اساس مقررات موظف هستیم آن ها به 
مجلس منعکس کنیم.سخنگوی شورای نگهبان بیان کرد: 
هیات عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام 
این ماده را مغایر با سیاست های حمایت از تولید ایرانی و کار 
و سرمایه ایرانی، مغایر با سیاســت های اقتصاد مقاومتی و 
مغایر سیاست های اداری دانسته بود.  حتی ماده ۱۰ مصوبه 
که قبلا ایرادی به آن وارد نشــده بود را مغایر با سیاست ها 
دانستند.سخنگوی شورای نگهبان گفت: در شورای نگهبان 
به این مصوبه فقط یک الی دو ابهام وارد شــد، ولی شورای 
عالی نظارت ایراد های بیشتری را به این مصوبه وارد کرد. لذا 
این مصوبه بار دیگر به مجلس برمی گردد و در دســتور کار 
مجلس قرار می گیرد تا این ایرادات برطرف شود و به شورای 

نگهبان ارسال شود.
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روند افزایشی طلا 
ازسرگرفته شد

قیمت طلا پس از ســقوط یک درصدی 
در روز گذشته، تحت تاثیر نگرانیها نسبت به 
تبعات مشکلات بدهی شرکت اورگرند چین 
که تقاضا برای داراییهای امن را تقویت کرد، 

در معاملات روز جمعه بهبود یافت.
به گزارش ایسنا، بهای هر اونس طلا برای 
تحویل فوری با ۰.۶ درصد افزایش، به ۱۷۵۲ 
دلار و ۲۰ سنت رســید. بهای معاملات این 
بازار روز پنج شنبه به ۱۷۳۷ دلار و ۴۶ سنت 
سقوط کرده بود که پایینترین قیمت از ۱۱ 

اوت بود.
در بازار معاملات آتــی آمریکا، هر اونس 
طلا بــا ۰.۱ درصد افزایش، بــه ۱۷۵۲ دلار 
رسید. بهای معاملات این بازار شب گذشته 
با ۱.۶ درصد کاهــش، در ۱۷۴۹ دلار و ۸۰ 

سنت بسته شده بود.
اما ســیگنال بانک مرکــزی آمریکا در 
خصوص افزایش زودتــر از موعد نرخها طلا 
را در مسیر کاهش هفتگی قرار داد.افزایش 
نرخهای بهره هزینه نگهداری طلا را افزایش 
داده و به جذابیت ســرمایه گــذاری در آن 
لطمه می زند.جفری هالی، تحلیلگر شرکت 
OANDA برای منطقه آســیا اقیانوســیه 
گفت: سرمایه گذاران آسیایی ممکن است 
برای حفاظت در برابر تحــولات نامطلوب 
مربوط به مشکلات بدهی اورگرند بخواهند 
طــلا خریداری کننــد. این فلز ارزشــمند 
احتمــالا در کوتاه مــدت بیــن ۱۷۴۰ تا 
۱۷۸۰ دلار معامله خواهد شد.در حالی که 
ریسک پذیری باعث صعود شاخصها در وال 
استریت شد اما بازارهای سهام آسیا به دلیل 
سرنوشت شرکت ســازنده املاک مقروض 
اورگرند چین مضطرب بودنــد.در این بین، 
شــاخص دلار نزدیک به پایینترین حد یک 
هفته اخیر که به آن نزول کرده بود، ایستاد.

بر اساس گزارش رویترز، ذخایر »اس پی دی 
 ETF آر گلد تراست« که بزرگترین صندوق
تحت پشــتوانه طلا در جهان است، روز پنج 
شنبه ۰.۸ درصد کاهش یافت و به ۹۹۲.۶۵ 
تن رسید.در بازار ســایر فلزات ارزشمند، هر 
اونس نقره برای تحویل فــوری با ۰.۸ درصد 
افزایش، به ۲۲ دلار و ۶۷ ســنت رسید و در 
مســیر ثبت ۱.۲ درصد کاهش هفتگی قرار 
گرفت. هر اونس پلاتین برای تحویل فوری 
با ۰.۷ درصد کاهش، ۹۸۲ دلار و ۴۷ ســنت 
معامله شد اما از ابتدای هفته جاری تاکنون 
۴.۳ درصد رشد داشــته که بزرگترین رشد 
هفتگی در شــش هفته اخیر اســت. بهای 
هر اونس پالادیم بــرای تحویل فوری با ۰.۷ 
درصد افزایش، به ۱۹۹۶ دلار و ۹۴ ســنت 
رسید با این حال در آستانه سومین کاهش 

هفتگی متوالی قرار دارد.

هزینه  خانوارها سنگین تر شد
ادامه رونــد افزایش قیمــت از ماه های 
گذشــته تا کنون، بــه رشــد همه جانبه 
شــاخص های تورم و ثبت اعــدادی تکرار 
نشده در چند سال اخیر منتهی شده است.

به گزارش ایسنا، آن چه که در آمار اخیر مرکز 
آمار ایران در رابطه با تورم شــهریور منتشر 
شد نشــان داد که تمامی شاخص های تورم 
با افزایش همراه بوده و روند رو به رشــد تورم 
ســالانه، باز هم به بالاترین حــد خود طی 
سالهای گذشته رسیده اســت.تورم سالانه 
که در ماه های اخیر روند افزایشی طی کرده 
و رکورد ثبت می کرد برای شــهریورماه نیز 
به ۴۵.۸ درصد رسیده که ۰.۶ درصد نسبت 
به ماه قبل از خود افزایش دارد،  این بالاترین 
حد تورم در بیش از هشــت ســال  گذشته 
در شاخص ســالانه به شــمار می رود.دیگر 
شاخص افزایش یافته تورم ماهانه است که 
با رشد ۰.۷ دصدی به ۳.۹ درصد در شهریور 
ماه رســیده و  تورم نقطه به نقطه نیز با رشد 
۰.۵ درصدی عدد ۴۳.۷ درصد را در آخرین 
ماه تابستان ثبت کرده است.روند رو به رشد 
تورم در حالی ادامه پیدا کرده و رکوردشکنی 
می کند که این موضوع از مدتی قبل با توجه 
به رویه موجود  و البته وضعیت بودجه دولت، 
از سوی کارشناسان و مسئولان پیش بینی 
و هشدار داده شده بود، به هر صورت کسری 
ســنگین بودجه دولــت در ســال جاری و 
اســتقراضی که به ویژه در ماه های ابتدایی 
امسال از سوی دولت از بانک مرکزی صورت 
گرفته و چاپ پولی که انچام شــده از عوامل 
افزایش پایه پولی و تورم اعلام می شــود.اما 
مروری بر جریان تورم کالا و خدمات مصرفی 
مردم در شــهریور ماه، حاکی از آن است که 
روند طی شده،  افزایش به طور متوسط ۴۳.۷ 
درصدی هزینه را برای خانوارها در تامین کالا 
و خدمات به همراه داشته است. این در حالی 
است که در بین کالاها و خدمات مورد مصرف 
مــردم »روغن و چربــی ها«  بــا ۹۷ درصد 
افزایش نســبت به ســال قبل در صدر قرار 
دارد و بعد از آن گروه »سبزیجات« با ۹۳.۸، 
»شــیر و پنیر و تخم مرغ« ۷۲.۵ و »ماهی و 
صدفداران« بــا ۶۹.۸ بالاترین حد افزایش 

قیمت نسبت به سال قبل داشته است.

خبر

یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
به ارائه توضیحاتی دربــاره آخرین وضعیت اجرای 
لایحه اجرای احکام بودجه ۱۴۰۰ از جمله مالیات 

بر خانه ها و ماشین های لوکس پرداخت.
به گزارش همشــهری آنلاین به نقل از ایســنا، 
رحیــم زارع  اظهار کــرد: با وجودی کــه در زمان 
استقرار دولت قبلی بیشتر آئین نامه های اجرایی 
احکام بودجه ۱۴۰۰ نوشته شــده بود اما برخی از 
آنها همچون مالیات بر خانه ها و ماشین های لوکس 
اجرایی نشده و درآمد دولت از محل اخذ مالیات صفر 
است. دلیل هم فراهم نشــدن زیرساخت ها است 
به طوری که دولت نمی داند کــه چطور می تواند 

مالیات اخذ کند.
وی افزود: کمیسیون برنامه و بودجه اخیرا جلسه 
ای با رئیس سازمان برنامه و بودجه برگزار کرد و در 

این جلسه از ســازمان برنامه و بودجه خواست که 
در راستای جبران کســری بودجه و اجرای قانون 
بودجه ۱۴۰۰ زیرســاخت های لازم جهت اجرای 
احکام بودجه همچون مالیات از خانه ها و ماشــین 
های لوکس را عملیاتی و پیاده سازی کند که به نظر 
می رســد اجرای برخی از تبصره ها موکول به سال 
۱۴۰۱ خواهد شد.این عضو کمیســیون برنامه و 
بودجــه ۱۴۰۰ در پایان اظهار کرد: عــلاوه بر این 
موضوع عملکرد بودجه ۱۴۰۰ را تاکنون می توان 
بر روی فروش اوراق مالی ارزیابــی کرد. به عبارت 
دقیق تر به طرح های عمرانی کمتر توجه شده که 
این رویکرد نمی تواند اهدافی همچون ایجاد اشتغال 
را محقق کند؛ لذا ما از دولت خواسته ایم که در اسرع 
وقت زیرساخت ها برای اجرای بودجه را فراهم کرده 

تا شاهد اجرای دقیق آن باشیم.

رییس جمهور با تاکید بر ضرورت توسعه متوازن 
کشــور گفت: اگر توسعه کشــور همراه با عدالت 
اجتماعی باشــد، مردم همه مناطق کشــور طعم 

شیرین آن را احساس خواهند کرد.
به گزارش اقتصادآنلاین، سید ابراهیم رییسی 
جمعه شب در جلسه شورای اداری استان ایلام، با 
بیان اینکه ایلام دِین خود را به انقلاب و نظام ادا کرده 
است و باید به مردم شهیدپرور استان به خاطر این 
نقش آفرینی ادای احترام کرد، گفت: توجه ویژه و 

عدالت محور به ایلام وظیفه همگانی است.
آیت الله رییســی تصریح کرد: تقسیم عادلانه 
فرصت ها در کشــور برای توسعه متوازن استان ها 
ایجاب می کند کار، براساس مطالعه کارشناسی بر 
مبنای آمایش ســرزمینی دقیق باشد و لذا اساس 
برنامه ریزی و بودجه ریزی ســال ۱۴۰۱ براساس 
آمایش ســرزمینی و مبتنی بر یک نــگاه متوازن 

خواهد بود.
رییس جمهور با اشــاره به اینکه پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی کارهای بسیار زیادی در استان ایلام 
و دیگر استان های کشــور انجام شده اما همچنان 
شاهد عقب ماندگی هایی هســتیم، گفت: باید با 
کار و تلاش شبانه روزی و روحیه انقلابی و جهادی 

عقب ماندگی ها را جبران کنیم.

آیت الله رییســی با بیان اینکه توسعه استان ها 
از جمله ایلام، باید عدالت  محور باشــد، گفت: اگر 
توســعه همراه با عدالت اجتماعی نباشــد نتیجه 

مطلوب به دست نخواهد آمد.
رییس جمهور بهترین شاخص در اجرای عدالت 
را قانون مداری دانســت و گفت: هر چقدر به قانون 
و مقررات بهتر عمل شــود، به عدالــت نزدیک تر 

خواهیم بود.
رییســی افزود: اقدامات زیادی در سطح استان 
انجام شده است اما باید تلاش کنیم با نگاه آمایش 
سرزمینی و براســاس عدالت در مسیر پیشرفت و 

آبادانی متوازن در سراسر استان عمل کنیم.
رییس جمهور تصریح کرد: با حرکت در مسیر 
اجرای عدالت چه بسا جیغ هایی به صدا در بیاید اما 
چنانچه اقدام ما در مسیر دقیق عدالت باشد اینگونه 

موارد اهمیتی ندارد.
آیت الله رییسی گفت: متاســفانه بر اساس روند 
بودجه نویسی که قبلا جریان داشت امروز با کسری 
بودجه شدیدی مواجه هستیم و خیلی از مشکلات 
کشور ناشی از همین کسری بودجه است. و باید این 

روند را اصلاح و سامان ببخشیم.
رییس جمهــور بر حمایت از مدیــران کارآمد، 
شــجاع و انقلابی تاکید کرد و گفت: دولت با همه 

وجود از مدیران توانمندی کــه تحریم ها را خنثی 
می کنند و به دنبال ایجاد گشایش در زندگی مردم 

هستند، پشتیبانی می کند.
آیت الله رییســی با اشــاره به همجواری استان 
ایلام با کشور عراق اظهار داشــت: این همجواری 
یک فرصت بزرگ برای افزایش تبادلات فرهنگی 
و اقتصادی اســت و باید از این ظرفیت در مســیر 

پیشرفت و آبادانی استان استفاده کرد.
رییســی افزود: ایلام این ظرفیت را دارد که به 
مرکز صادرات تبدیل شود و این کار نیازمند تکمیل 

زیرساخت های ریلی و جاده های مواصلاتی است.
رییس جمهــور همچنین بر ظرفیــت ایجاد 
تحول در استان با تقویت حوزه گردشگری و بخش 
کشاورزی تاکید کرد و گفت: کارگروهی در ریاست 
جمهوری روند تحقق مصوبــات و وعده هایی را که 
داده می شــود، پیگیری می کند و در این مسیر اگر 
مشکلی وجود داشته باشــد به صراحت با مردم در 
میان خواهیم گذاشت.آیت الله رییسی استفاده از 
همه ظرفیت های کشور را برای حل مشکلات مورد 
تاکید قرار داد و گفت: همچنان که در مسیر مقابله 
با کرونا ظرفیت های همه کشور به میدان آمد، باید 
برای حل مســائل و مشــکلات اقتصادی نیز همه 

ظرفیت ها را به کار بگیریم.

رییســی در بخش دیگــری از ســخنان خود 
فعال کردن کارخانه اقتصاد روســتا را برای مقابله 
با محرومیت و حاشیه نشــینی در اطراف شهرها، 
مطرح کرد و گفت: باید مشــکلات روستاها را حل 
کنیم و هر چقدر روستاها آبادتر شود، کمتر شاهد 
حاشیه نشینی در اطراف شهرها خواهیم بود.رییس 
جمهور همچنین از مســئولان و مدیران شهری 
خواســت برای رفع محرومیت و کمبودهای محله 
محروم هانیوان ایلام اقدامــات فوری انجام دهند.

آیت الله رییســی خطاب به مدیران و مســئولان 
اســتانی گفت: باید به گونه ای عمل کنیم که مردم 
احســاس کنند اتفاق متفاوتی در زندگی شان رخ 
داده است.رییسی گفت: مسائل استان ایلام ضمن 
احتیاج به بودجه و اعتبار، نیازمند مدیریت کارآمد 
و دلسوز است و وجود چنین مدیریتی نقش مهمی 

در موفقیت و انجام امور دارد.
رییس جمهور با اشــاره به اینکه تکمیل سامانه 
گرمســیری و انتقال شــبکه های آبیاری استان 
نیازمند بودجه و اعتبار اســت، گفــت: با توجه به 
طولانی شدن تکمیل این سامانه چه بسا تجهیزات 
آن دچار فرسودگی شــده و از بین برود لذا باید به 
ســرعت اعتبارات آن اختصاص یابد تا تکمیل و به 

بهره برداری برسد.

پیام واضح عضویت در پیمان »شــانگهای«، این است که به احتمال 
زیاد پرونده ایران به شورای امنیت نخواهد رفت.معاون سرمایه گذاری 
تامین آینده پاســارگاد با بیان مطلب فوق به پایگاه خبری بازارسرمایه 
)سنا( گفت: یکی از شروط عضویت در پیمان »شانگهای« این است که 
کشور نباید تحریم سازمان مللی باشد. یعنی پرونده ایران اگر در شورای 
حکام ارجاع شود، روسیه و چین آن را وتو کرده و پرونده تحویل شورای 
عالی امنیت نمی شــود. این موضوع می تواند مهمترین نقطه قوت این 
پیمان به شمار آید.حسین خواجویی در پاســخ به این پرسش که این 
پیمان چه امکانی برای شرکت های بورسی ایجاد می کند، گفت: هرچند 
عملی شدن این پیمان تا دو ســال آینده طول می کشد، اما به طور قطع 
صنایعی که بخواهند از تکنولوژی های جدید از طریق کشــورهای این 
پیمان استفاده کنند، امکانی ویژه خواهند یافت. بسیاری از شرکت های 
پتروشیمی که تکنولوژی های مورد نیاز مانند ماشــین آلات خود را از 
کشــورهای غربی تهیه می کردند اکنون می توانند با نگاهی به شــرق، 
تکنولوژی و دانش فنی مورد نیاز خود را از شــرکت های بزرگ شــرقی 

مانند چین و روسیه تهیه کنند. 

خواجویی تصریح کرد: مسیری که به دنبال پیمان »شانگهای« برای 
شرکت های بازارسرمایه و طور خاص شــرکت های تولیدمحور فراهم 
شده، این است که نباید منتظر دانش فنی از اروپا باشند، بلکه باید برای 

دریافت دانش فنی به سمت شرق گام بردارند.
اثر مستقیم رشد نرخ ارز نیمایی بر صنایع بورسی

معاون سرمایه گذاری تامین آینده پاسارگاد در ادامه به بررسی اثر نرخ 
ارز نیمایی بر صنایع بورسی گفت: با نگاه تاریخی به بازارسرمایه می توان 
دریافت که همواره این بازار متناسب با افزایش نرخ ارز و تورم رشد کرده 
و روند صعودی درپیش گرفته است. افزایش نرخ ارز بر صنایع صادرات 
محور مانند پتروشیمی، پالایشــگاهی و فولادی ها اثرگذارتر است. در 
مقابل صنایعی که مواد اولیه خود را وارد می کنند یا اینکه قیمت گذاری 
محصولاتشان دستوری انجام می شود )مانند صنعت خودرو(، با افزایش 
نرخ ارز متحمل زیان خواهند شــد، هرچند که تعداد صنایع صادرات 

محور در بازارسرمایه بیشتر از این صنایع است.  
کلافی پیچیده، پیش روی سرمایه گذاران

حسین خواجویی تاکید کرد: در نظر داشته باشید به طور کلی قیمت 

ارز و نرخ بهره بانکی از مهمترین ابهامات ســرمایه گذاران است. به طور 
مثال این دو ممکن اســت با توجه به روند تورم و دیگر عوامل سیاســی 
دچار نوســاناتی شــوند که قابل پیش بینی نبوده و اساس محاسبات 
سرمایه گذاران را به هم بریزد. هرچند که این روند ممکن است عواقبی 
مانند رشد شبه پول با سرعت بیشتر و رشــد نقدینگی و در ادامه رکود 

همراه باشد.   
وی افزود: از ســوی دیگر اگر نرخ بهره پایین نگه داشــته شــود، در 
جامعه ای که با تورم زیادی مواجه هســت، تقاضا بــرای پول همچنان 
بالاست و در غیر این صورت تورم شدت بیشتری می گیرد، بنابراین با یک 

کلاف پیچیده در این خصوص رو به رو هستیم. 
خواجویی توضیح داد: ارز آزاد به اســکناس مورد معامله در بازار آزاد 
مربوط می شود، اما ارز نیمایی سامانه ای است که دولت تشکیل داده و 
شــرکت ها و صادرات کنندگان را مکلف کرده تا دو سوم از ارز خود را در 
این سامانه عرضه کنند، اقدامی که سبب کنترل قیمت ها می شود. به 
نظر می رسد در طول زمان و به مرور نرخ ارز نیمایی به نرخ ارز در بازار آزاد 

نزدیک شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت )صمت( گفت: دولت تلاش می کند تا 
چهار سال آینده چهار میلیون شغل در کشور ایجاد شود که از این میزان 

دو میلیون شغل در حوزه صنعت و بر عهده وزارت صمت است.
به گزارش ایسنا به نقل از شبکه اطلاع رسانی تولید و تجارت )شاتا(،  
ســید رضا فاطمی امین، وزیر صمت، در جریان ســفر رییس جمهور 
و اعضای دولت به اســتان ایلام از چهار واحد تولیدی واقع در شــهرک 
صنعتی شهرســتان ایوان بازدید و در جهت رفع موانع و مشکلات این 

واحدها دستورات لازم را صادر کرد.
فاطمی امین در نشست شورای اداری شهرســتان ایوان اظهار کرد: 
امسال به لحاظ اقتصادی سالی ویژه محسوب می شــود و امیدواریم با 
تلاش و کمترین هزینه از این دوران گــذار عبور کنیم.  تحول در بخش 
اقتصادی از اولویت های مهم دولت سیزدهم است که باید با همدلی این 

امر مهم تقویت شود.
وی با بیان اینکه با تهیه ســند راهبــردی برنامه هــا و منابع مالی و 
عملکردی، نحوه عملکرد مدیران ارزیابی می شود که این موضوع طی 
هفته های آینده در پنج استان کشور از جمله ایلام آغاز می شود، گفت: 
مدیران استانی ظرفیت ها و فرصت های اقتصادی استان ها را شناسایی 

و مشکلات قابل حل را پیگیری کنند.

ایجاد اشتغال با تکمیل طرح های تولیدی نیمه تمام
وزیر صمت با بیان اینکه مشکلات واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل 
شهرستان ایوان قابل حل است تصریح کرد: با توجه به برنامه ریزی انجام 
شده با تکمیل طرح های تولیدی نیمه تمام، اشتغال چشمگیری ایجاد 
می شود.  کسری بودجه نیز به سبب کمبود منابع و افزایش هزینه هاست 

که با برنامه ریزی می توان این موضوع را نیز رفع کرد.
به گفته وی با افزایش تولیدات و توســعه بخش اقتصادی می توان 

عمران شــهری شهرســتان ایوان را حل کرد زیرا بخشی از هزینه های 
تولیدات از محل ارزش افزوده این واحدها پرداخت می شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین در حاشیه بازدید از واحدهای 
تولیدی استان ایلام، گفت: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته طی 
۶ ماهه دوم سال جاری پنج میلیارد دلار تولیدات صنعتی داخلی بیش از 

سال گذشته به کشورهای خارجی صادر خواهد شد.
این بازدیدها از شــرکت تعاونی ۲۴۵۱ ســولفات پتانسیم، شرکت 
غشاء گستر و شرکت فولاد زاگرس و نورد ایوان انجام شد. شرکت فولاد 
زاگرس در سال ۹۲ کلنگ زنی شد که با ظرفیت تولید سالانه ۵۰۰ هزار 
تن فولاد اســفنجی فعال می باشــد. در این واحد تولیدی ۱۶۰ نفر به 
صورت مستقیم و ۸۰۰ نفر غیر مستقیم مشغول کار هستند. کارخانه 
نورد ایوان غرب نیز در ســال ۱۳۸۸کلنگ زنی و سال ۱۳۹۰ افتتاح شد 
و به بهره برداری رسید. در این واحد صنعتی نیز سالانه ۱۵۰ تا ۲۰۰ هزار 
تن میلیگرد آجدار فولادی تولید می شود و بیش از ۲۰۰ نیرو به صورت 
مستقیم و غیر مستقیم در آن مشغول کار می باشند. عمده محصولات 
این کارخانه ها به استان های همسایه ایلام صادر می شود.وزیر صمت 
در سفر به ایوان ظهر امروز جمعه با تعدادی از خانواده های شهدای این 

شهرستان دیدار کرد.

 اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی و ماشین های لوکس چه شد؟

رییسجمهوردرجلسهشورایاداریاستانایلام؛

توسعه باید در پرتو عدالت اجتماعی باشد 
بایدکارخانهبزرگاقتصادروستارافعالکنیم

سیگنالمثبتعضویتایراندرپیمان»شانگهای«؛

پرونده ایران به شورای امنیت نمی رود
صنایعبورسیازدانشفنیغولهایشرقبهرهمندمیشوند

وزیرصمتوعدهداد

ایجاد ۲ میلیون شغل تا چهار سال آینده در حوزه صنعت

از آنجا کــه در حال حاضر تقاضا در بازار خودرو نســبت به عرضه 
بیشتر است، آزادسازی واردات حتی کنترل شده، می تواند تاثیر روانی 
مثبتی داشته باشد و موجب کاهش قیمت ها شود.عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس درباره تأثیر موافقت مجلس با واردات مشروط 
خودرو بر کاهش قیمت خودرو در روزهای اخیــر، گفت: از آنجا که 
در حال حاضر تقاضا در بازار خودرو نســبت به عرضه بیشــتر است، 

آزادسازی واردات حتی کنترل شــده، می تواند تاثیر روانی مثبتی 
داشته باشــد و موجب کاهش قیمت ها شــود، همان روندی که در 
روزهای گذشته شاهد آن هستیم.الله ویردی دهقانی افزود: هرچند 
مصوبه مجلس دربــاره واردات خودرو تاثیر روانی مناســبی بر بازار 
داشته و موجب کاهش قیمت ها طی روزهای اخیر شده و در درازمدت 
می تواند انحصار در این حوزه را تاحدودی کاهش دهد اما باید به این 

نکته نیز توجه کرد که دولت باید فکری اساسی برای این حوزه داشته 
باشد.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس اضافه کرد: بر هیچ کس 
پوشیده نیست که باید با برنامه ریزی، ضمن پاسخ به تقاضای بازار از 
طریق رونق تولید در داخل یا واردات خودروهای مناســب، ظرفیت 
تولید خودرو را از نظر کمی و کیفی افزایش داد تا خودروهای به روز و با 

قیمت مناسب به دست مصرف کننده برسد.

مصوبه انحصارشکن مجلس؛ ریزش قیمت ها پس از موافقت با واردات خودرو عضوکمیسیونبرنامه،بودجه
ومحاسباتعنوانکرد؛

 از اجرای قانون مالیات 
بر عایدی تا افزایش اعتماد 

به بورس
در صورت اجرای طرح مالیات بر عایدی 
سرمایه، اعتماد مردم و ســرمایه گذاران به 
بازار سرمایه افزایش یافته و دولت هم نقش 
نظارت خود را بدون دخالت در برخی امور به 

خوبی انجام خواهد داد.
نماینده مردم آباده، بوانــات و خرم بید با 
بیان مطلب فوق به خبرنــگار پایگاه خبری 
بازار ســرمایه )ســنا(، گفت: طی سال های 
گذشته، مطالعه بنیادی بسیاری به منظور 

رونق بازار سرمایه انجام شده است.
رحیم زارع در این باره اظهار کرد: با هدف 
بازگشت اعتماد به بازار ســرمایه و رونق آن، 
باید حمایت هــای لازم در جهــت اجرای 
طرح های بنیادی صورت گیرد تا شاهد رونق 
بازار و ســرمایه گذاری های بلنــد مدت در 

کشور باشیم.
وی عنوان کرد: در صــورت اجرای طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه، شاهد اعتماد قابل 
توجه مردم و سرمایه گذاران به بازار سرمایه 
بوده و دولت هم نقش نظــارت خود را بدون 
دخالت در برخی امور به خوبی انجام خواهد 

داد.
به گفته این نماینده مجلــس؛ امروزه در 
بسیاری از کشورها شــاهد اجرای مالیات بر 
عایدی سرمایه هستیم و بسترهای لازم نیز 
در جهت اجرای این طرح در کشــور فراهم 

شده است.
زارع با بیــان اینکه با اجــرای این طرح، 
از سوداگری  در کشــور جلوگیری به عمل 
خواهد آمد، گفت: تاخیــر در اجرای برخی 
طرح ها، آسیب جدی را بر اقتصاد و مهمتر از 

همه بازار سرمایه می زند.
عضــو کمیســیون برنامــه، بودجــه و 
محاســبات تاکید کرد: مســئولان کشور 
موظف هســتند در کنار ترافیک ســنگین 
کارهای خود، گام های مهمــی را در جهت 
رونق بازار و اجرای طرح هــای مورد نیاز این 

حوزه بردارند.
زارع گفت: خوشــبختانه با پیگیری ها و 
اقدامات قابل توجهی که در این زمینه صورت 
گرفته، می توان امیدوار بود با شفاف سازی، 
اعتماد ســهامداران در بازار سرمایه افزایش 

یابد.

یککارشناساقتصادیعنوان
کرد؛

هدایت سرمایه ها به بخش 
تولید با طرح مالیات بر 

سوداگری
ســاختارهای اقتصادی کشــور باید به 
گونه ای باشد که سرمایه های خرد و کلان به 
سمت بازار تولید هدایت شوند و تحقق این 
امر هم نیازمند اعمال قوانین بازدارنده برای 
جلوگیری از سوءاستفاده از خلأ های قانونی و 

اجرای طرح مالیات بر سوداگری است.
جواد مولوی، کارشناس مسائل اقتصادی 
درباره هدف اصلی طرح مالیات بر سوداگری، 
به پایگاه خبری بازار ســرمایه )سنا(، گفت: 
حمایت از تولیــد و ســرمایه گذاری مولد، 
کاهش نوســانات بازارهای دارایی )از جمله 
خودرو، مســکن، طــلا و ارز( و جلوگیری از 
افزایش قیمت ناگهانی در بازارها از جمله این 

اهداف است.
وی عنوان کرد: توسعه پایه های مالیاتی 
و تنظیم گر در عرصــه اقتصادی، از اقداماتی 
اســت که نمایندگان مجلس فعلــی بر آن 
تاکید دارند و از زمان شــروع به کار این دوره 
از مجلس، به ارائه و تصویب طرح هایی با این 

مضمون پرداخته  شده است.
این کارشــناس اظهار داشــت: هدف از 
توســعه پایه های مالیاتی، اجــرای عدالت 
اجتماعی، افزایش منابــع عمومی بودجه، 
کاهش سوداگری و... است که اجرایی شدن 
طرح مالیات بر سوداگری در تحقق این مهم 
نقش بسزایی داشــته و باعث کاهش دلالی 
و ســوداگری در بازارهای اقتصادی کشور 

می شود.
مولوی ادامــه داد: با توجه به اینکه تحقق 
عدالت اجتماعی و رفع تبعیض و نابرابری و 
کاهش التهابات بازار اقتصادی کشور مورد 
توجه و تاکید نمایندگان مجلس اســت، به 
طور حتم، با اجرایی شدن این طرح از سوی 
دولت، بازارهای اقتصادی کشــور به فعالان 
اقتصادی واقعــی خواهد رســید، زیرا  این 
طرح سعی دارد با ســوداگری های بازارهای 
مختلف همچون مسکن، خودرو، ارز، طلا و... 

مبارزه کند.
وی اضافه کرد: شرایط اقتصادی کنونی 
کشــور ایجاب می کند درآمدهای مالیاتی 
به ســمت فعالیت های مولد سوق داده شود 
تا رونق تولید و اشــتغال زایی در بخش های 

مختلف را در پی داشته باشد.
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افزایــش جذابیت بــازار ســرمایه می تواند مقدمــات حضور 
سرمایه گذاران و نهادهای مالی بیشتری را در بازار ایجاد کند.

نماینده تربت حیدریه در مجلس شورای اسلامی با بیان مطلب 
فوق به پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، گفت: بازار سرمایه و استفاده 
از زیر ساخت های این بازار از جمله مباحثی است که دولت سیزدهم 

به آن اشاره کرده و از اولویت های مهم آن به شمار می رود.

محســن زنگنه در این باره افزود: نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی بر اصلاح قوانین و تقویت زیرســاخت های این بازار تاکید 
دارند تا ســرمایه گذاران در بســتری مطمئن بتوانند نســبت به 
ســرمایه گذاری های خود اقدام کنند.وی عنوان کــرد: راه اندازی 
ابزارهای مالی جدید در بازار سرمایه می تواند شرکت ها و نهادهای 
مالی را ترغیب کند تا برای تأمین منابع مالی خود ازاین بازار استفاده 

کنند.عضو کمیســیون برنامــه، بودجه و محاســبات اظهار کرد: 
راه اندازی این ابزارها می تواند فرصت های سرمایه گذاری جدیدی 
را در اختیار سرمایه گذاران نیز قرار دهد، بنابراین افزایش جذابیت 
بازار سرمایه می تواند مقدمات حضور ســرمایه گذاران و نهادهای 
مالی بیشــتری دراین بازار را ایجاد کند که این امــر منجر به ورود 

سرمایه های جدید به بازار می شود.

منوی پیشنهادی بهارستان برای ملاصدرا
خبرمیز خبر 

زیرساخت های بازار سرمایه 
به یاری یک میلیون مسکن 

می آیند
عرضه مصالح ساختمانی در بازار سرمایه 
در مقیــاس کلان می توانــد تأثیر مثبت 
بر قیمت ها داشــته و از ایجاد بــازار مکاره 

جلوگیری کند.
یک عضو کمیســیون عمــران مجلس 
شورای اسلامی به پایگاه خبری بازار سرمایه 
)ســنا(، گفت: برای ســاخت یک میلیون 
مســکن در هر ســال، که از اساسی ترین 
نیازهای مردم کشور به شمار می آید، وزارت 
خانه های صمت، امور اقتصــادی و دارایی، 
راه و شهرســازی و وزارت نفــت، همکاری 

خواهند کرد.
اسماعیل حسین زهی بیان کرد: در کنار 
تلاش برای هماهنگ کردن سیستم بانکی 
به منظور تخصیص تســهیلات برای طرح 
مورد نظر، اســتفاده از زیرساخت های بازار 
سرمایه هم برای تامین مالی این طرح مورد 

بحث و بررسی قرار گرفته است.
نماینده مردم خاش در مجلس تصریح 
کرد: عرضه مصالح ساختمانی در بورس کالا 
برای پروژه های بزرگی چون ســاخت یک 
میلیون دستگاه آپارتمان، برای شفاف سازی 

قیمت مصالح  قابل توجه خواهد بود.
وی گفــت: یکــی از کارکردهــای بازار 
سرمایه، کشف قیمت بر اساس عرضه و تقاضا 
است و ایجاد بستر عرضه مصالح ساختمانی 
در بازار ســرمایه در مقیاس کلان می تواند 
تأثیر قیمتی خود را داشــته و از ایجاد بازار 

مکاره جلوگیری کند.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی اظهار کرد: مهمترین مزیت بورس 
کالا تشــکیل بستری شــفاف برای کشف 
نرخ واقعی یک محصول بر اســاس مکانیزم 
عرضه و تقاضا اســت و این مزیت می تواند 
مورد استقبال بسیاری از ســرمایه گذاران 

قرار گیرد.
به گفته حســین زهی؛ با عرضه مصالح 
ســاختمانی در بورس کالا، شاهد منطقی 
شدن و کاهش قیمت محصولات خواهیم 
بود. با این اقدام مصالح ساختمانی بر اساس 
وضعیت بازار و میزان عرضه و تقاضا کشف 
قیمت خواهد شــد و طی سال های اخیر به 
دلیل فعالیت دلالان و ســودجویان، قیمت 
مصالح ساختمانی بالا رفته بود که امید است 
با عرضه این محصــولات در بورس، جلوی 

این اقدامات گرفته شود.
نماینده مردم خــاش در مجلس خاطر 
نشــان کرد: بازار ســرمایه به عنوان یکی از 
بهترین حوزه هــا برای جــذب نقدینگی 
در جامعــه و هدایت آن به ســوی تولید به 
شمار آمده و مجلس شــورای اسلامی نیز 
حمایت های خود را از ایــن بازار اعلام کرده 

است.

سخنگویکمیسیونبرنامهو
بودجهمجلسعنوانکرد؛

طرح مالیات بر عایدی 
سرمایه ؛ بازگشایی مسیر 

تولید و اشتغال
در طرح مالیات بر عایدی ســرمایه قرار 
است سرمایه ها به جای خروج از مسیر تولید 
وارد عرصه تولید و اشــتغال شــده و دست 

دلالان از بازار کوتاه شود.
سخنگوی کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس شورای اسلامی با بیان مطلب فوق 
به پایگاه خبری بازار ســرمایه )سنا(، گفت: 
مالیات یکی از پایه های اصلی اقتصاد است 
و کشورهای دنیا به منظور اجرای این طرح 
گام های اساسی برداشــته  و به نتایج خوبی 

هم در این زمینه رسیده اند.
محمد مهدی مفتح افزود: اجرای صحیح 
طرح مالیات بر عایدی سرمایه، ضمن ایجاد 
تحول در اقتصاد کشور موجب کوتاه شدن 
دست دلالان از بازار کالاهای سرمایه ای می 
شود.وی عنوان کرد: طرح مالیات بر عایدی 
ســرمایه باید بر مبنای درست و متناسب با 
شرایط اقتصادی کشــور اجرا شود و از همه 
مهم تر اینکه باید ببینیم نتیجه آن بر کدام 
بخش اقتصادی تاثیر بیشتری دارد.نماینده 
مردم تویسرکان در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه پایه های مالیات نیازمند توسعه 
در کشور اســت، اظهار کرد: اصل مالیات و 
اشکال آن باید در کشور بسط و توسعه یافته 
و در جهت رفاه حال مردم قوانینی از ســوی 
دولت و مجلس وضع شــود.وی در پاسخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه اجــرای این طرح تا 
چه میزان می تواند به بازار نقدینگی کشور 
کمک کند؛ گفت: با اجــرای دقیق قانون و 
مداومت در اصلاح این طرح، می توان هدایت 
نقدینگی را به ســمت تولید و به خصوص 
بازار ســرمایه هدایت کــرد. نماینده مردم 
تویسرکان در مجلس شورای اسلامی خاطر 
نشــان کرد: خریدهای ســوداگرانه  افراد با 
هدف کسب سود مشمول مالیات بر عایدی 

سرمایه می شوند.

باهدفرفعمخاطرههایناشیاز
فشاربازار؛

سامانه جدید معاملاتی آماده 
کار شد

ســامانه جدیــد معامــلات بومی کمک 
می کند همگام با گســترش و توســعه بازار، 
سیســتم های معاملاتی با مشکلات کمتری 

مواجه شوند.
مدیر عامل شرکت مدیریت فناوری بورس 
با بیان مطلب فوق به پایگاه خبری بازار سرمایه 
)سنا(، گفت: ســامانه جدید معاملاتی بومی 

تولید شده و آماده استفاده است.
روح الله دهقان افزود: این ســامانه جدید 
از نظر امکانات، شــبیه به ســامانه معاملاتی 
موجود بوده و تفاوت چندانی با آن ندارد اما از 
نظر توسعه پذیری و مقدار فشاری که می تواند 

تحمل کند، پیشرفته تر است.
به گفته مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری 
بورس؛ برای ســامانه جدیــد از تکنولوژی به 
روزتری استفاده شده که مطابق با تکنولوژی 
روز دنیا بوده و توســعه پذیرتر است. امکانات 
موجود در این ســامانه نیــز کمک می کند 
همگام با گسترش و توسعه بازار، سیستم های 

معاملاتی با مشکلات کمتری مواجه شوند.
مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس 
تاکید کرد: هدف از تولید سامانه جدید، رفع 
خطرهای ناشی از فشار بازار بوده است. در این 
مرحله به دنبال ایجاد امکانــات جدید برای 
سرمایه گذاران نبودیم و شاید به همین دلیل، 
ســرمایه گذاران تفاوت زیادی بین ســامانه 

جدید و قدیم احساس نکنند.
وی تاکید کرد: در فازهای بعدی، بنا به نیاز 
سازمان بورس، دســت ما برای توسعه و پیاده 

سازی ابزارهای جدید بازتر است.
دهقــان ادامــه داد: ســامانه معاملات و 
ســامانه پس از معاملات، حوزه هــای جدا از 
هم هستند که ســرویس های مورد نیاز را در 
اختیار همدیگر قرار می دهند. سامانه جدید 
که به عنوان ســامانه معاملات بومی شناخته 
می شود، تنها حوزه معاملات را در بر گرفته و با 
سامانه پس از معاملات ارتباطی پیدا نمی کند.

وی در پاسخ به این ســوال که این سامانه 
چه امکاناتــی برای ابزارهــای نوین به همراه 
دارد، گفت:این سامانه می تواند برای معاملات 
ابزارهای نوین توسعه یابد  و  امکان پیاده سازی 

را برای ابزارهای نوین فراهم کند.

معاونسرمایهگذاریوتوسعه
بازارشرکت»تامینسرمایهامید«

بررسیکرد؛
اثر مرکب افزایش نرخ ارز 

نیمایی بر بازارسرمایه
بررسی نرخ ارز نیمایی در چند هفته اخیر 
حاکی از افزایش نســبی این مؤلفــه اثرگذار 
بر بازار اســت، اتفاقی که به گمان بسیاری از 
کارشناسان در آینده ای نه چندان دور بر رشد 

سوددهی صنایع تأثیر می گذارد.
معاون سرمایه گذاری و توسعه بازار تامین 
سرمایه امید با بیان مطلب فوق به پایگاه خبری 
بازارسرمایه )سنا( گفت: بیشتر شرکت های 
بورسی در حوزه صادرات فعالیت دارند بنابراین 
افزایش نرخ ارز نیمایــی می تواند به افزایش 
ســودآوری این شــرکت ها در بازار سرمایه 
کمک کند.احســان عســگری افزود: درصد 
بالایی از ارزش کل بازارسرمایه به شرکت های 
صادرات محــور با درآمــد دلاری اختصاص 
دارد. در این میان افزایش نرخ نیما سبب می 
شــود که درآمد فروش در نتیجه سودآوری 
این شــرکت ها افزایش یابد؛ فرایندی که به 
موجب آن اســتقبال و خرید ســهام شرکت 
های صادرات محور در بازار ســرمایه افزایش 
می یابد.وی تاکید کرد: شرکت های صادرات 
محور در صنایع پتروشیمی، فلزات اساسی، 
بخشــی از صنایع معدنی و امثال آن شرکت 
هایی هســتند که به طور خــاص از افزایش 
نرخ ارز نیمایــی منتفع می شــوند. البته در 
مقابل برخی از شرکت ها هستند که با توجه 
به میزان ارتباطشــان به واردات مــواد اولیه، 
ممکن است از این افزایش نرخ متضرر شوند. 
با این وجود تاثیر افزایش قیمت ارز در سامانه 
نیما بر شــرکت های صادرات محور بیشتر از 
آنهاست.این فعال بازار سرمایه در ادامه با اشاره 
به رشد نرخ بهره بین بانکی طی سه ماه اخیر 
گفت: نرخ بهره بین بانکــی بازده رقیبی برای 
کلیت بازار سرمایه محسوب می شود، به این 
معنی که هرچه نرخ بهره بین بانکی افزایش 
پیدا کند احتمال این که حرکت منابع از بازار 
سهام به سمت سرمایه گذاری بدون ریسک 
و با نرخ بالاتر برود، بیشــتر می شود.عسگری 
تصریح کرد: نرخ بهره بین بانکی، نرخی است 
که بانک ها بــه یکدیگر به طــور کوتاه مدت 
قرض می دهند، افزایش این نــرخ می تواند 
نشان دهنده این باشــد که انتظارات در مورد 
بازده بازار صعودی اســت. هرچنــد این نرخ 
توسط دولت کنترل می شود ولی افزایش آن 
می تواند تداعی کننده این موضوع باشــد که 
در آینده نرخ بهره بازار افزایش پیدا کند، البته 
این موضوع علامت مثبتی برای بازارسرمایه 

محسوب نمی شود.

مدیرصندوق»سرمایهگذاریدماسنج«مطرحکرد؛
صندوق های اهرمی؛ فرصتی مناسب برای سهامداران حرفه ای

سازمانبورسواوراقبهادارابلاغکرد؛

دستورالعمل اجرایی محیط های آزمون )سندباکس( بازار سرمایه

صندوق های اهرمی، از انواع صندوق های سرمایه 
گذاری مشترکند که مخاطب آن ها ریسک پذیرتر از 
صندوق های سهام و سایر صندوق ها است.صندوق 
های اهرمی برای سهامداران حرفه ای که فرصت ها را 
به خوبی می سنجند و با دقت نظر بیشتری احتمالات 
را محاســبه می کننــد، موقعیتی مناســب برای 

سرمایه گذاری محسوب می شود.
مدیر صندوق »سرمایه گذاری دماسنج« در گفت 
و گو با پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( به مزایا 
و معایب ســرمایه گذاری در صندوق های اهرمی در 
مقایسه با ســرمایه گذاری در بازار سهام اشاره کرد 
و گفت: صندوق های اهرمــی، از انواع صندوق های 
سرمایه گذاری مشترکند که مخاطب آن ها ریسک 
پذیرتر از صندوق های سهام و سایر صندوق ها است.  
ســجاد امیری با بیان اینکه مزایــا و معایب این نوع 
صندوق در اهرمی بودن آن نهفته شده و مانند تیغی 
دو لبه عمل می کند، اظهار کرد: این صندوق در زمان 
صعود بازار با سرعتی بیشــتر و ضریب اهرمی بالاتر، 
بازدهی مثبت را در اختیار سهامداران قرار می دهد 
و برعکس در زمان قرار گرفتن بازار در مدار منفی این 

صندوق با شدت بیشتری کاهشی می شود.
مدیر صندوق ســرمایه گذاری دماسنج در پاسخ 
به این ســوال که صندوق های اهرمی تا چه میزان از 
سرمایه های مردم در برابر نوسان ایجاد شده در بازار 

حمایت می کنند، گفت: با توجــه به مفهوم اهرمی 
بودن این صندوق ها توقع نوسان بیشتری از این نوع 
صندوق در بازار می رود، بنابراین ســرمایه گذار باید 
چنین نگاهی به این صندوق داشته باشد که اگر قرار 
است در بازار ســهام و به طور متوسط ماهی ۵ درصد 
بازدهی بگیــرد، در این صندوق مــی تواند به طور 

میانگین ۱۰ درصد بازدهی کسب کند.
اهرمی ها گزینه ای نامناسب برای سرمایه 

گذاران عادی
او با بیان اینکه صندوق اهرمی، گزینه مناســبی 

برای ســرمایه گــذاران عادی نیســت و بــه دلیل 
نداشتن نقش حمایتی می تواند خطراتی را متحمل 
سهامداران تازه وارد کند، تاکید کرد: در نگاهی دیگر 
این صندوق ها اغلب از تســهیلات بانک ها حمایت 
کرده و آن ها را صرف خرید ســهام بدون پشــتوانه 
بنیادی نمی کنند، به عبارت دیگر در این صندوق ها 
منابع بانکی ضایع نمی شود و حتی شاید آثار جانبی 
این اتفاق سبب حمایت از سرمایه گذاران مستقیم 
بازار )در شــرایط خاص(  شــود.امیری در ادامه به 
وضعیت نقدشوندگی صندوق های اهرمی اشاره کرد 

و گفت: آنچه به عنوان دستور العمل از سمت سازمان 
بورس به ســبدگردان ها یا نهادهای مالی ابلاغ شده 
است شیوه خرید و فروش آفلاین و مراجعه محور این 
صندوق ها بوده و دیگر اینکــه امکان خرید و فروش 
در تالار معاملات به شــرط پذیرش در بــازار وجود 
دارد.این کارشناس بازار سرمایه اظهار کرد: آنچه در 
این شیوه نامه وجود دارد این است که صندوق های 
اهرمی تفاوت زیادی با صنــدوق های دیگر در بحث 
نقدشوندگی ندارند، اما ممکن است شرایطی در بازار 
سرمایه ایجاد شود که صندوق های اهرمی در سقوط 
های ناگهانی یا موج های بلند صعودی با مهلت قانونی 
بیشــتری در نقد کردن واحدهای خود اقدام کنند؛ 
بنابراین می توان گفت یونیت صندوق های با درآمد 

ثابت از این حیث با شرایط بهتری همراه خواهند شد.
او در مقایسه صندوق های اهرمی با صندوق های 
با درآمد ثابت، گفت: اشخاصی که تمایل بیشتری به 
سرمایه گذاری در صندوق های با درآمد ثابت دارند به 
دنبال درآمدهایی با ریسک کمتر و قابلیت پیش بینی 
بالاتر هستند و به نوعی دیگر ریسک گریزتر خواهند 
بود.امیری با اشاره به اینکه مخاطبان صندوق های 
اهرمی از ریســک پذیری بیشــتری نسبت به سایر 
ســرمایه گذاران برخوردارند، افزود: این افراد برای 
کســب بازدهی های فراتر از میانگین بازار اقدام به 

سرمایه گذاری در این صندوق ها می کنند.

مدیر فناوری اطلاعات ســازمان بــورس و اوراق بهــادار از ابلاغ 
دستورالعمل اجرایی محیط های آزمون )سندباکس( بازار سرمایه 

خبر داد.
حمید حسن آبادی با بیان مطلب فوق در گفتگو با پایگاه خبری 
بازار ســرمایه )سنا(، گفت: سندباکس بازار ســرمایه، بستری برای 
محک ایده های نوآورانه در حــوزۀ محصولات و خدمات مالی جدید 
اعم از بازارها، ابزارها، نهادها و راهکارهای نوین مرتبط به بازار سرمایه 

است که تا کنون قانونمند نشده بودند.
وی توضیح داد: سازمان بورس و اوراق بهادار در راستای مسئولیت 
تنظیم  گری خود و با هدف ساماندهی به ایده  های نوآورانه مرتبط به 
بازار سرمایه اقدام به راه  اندازی سندباکس کرد تا از این طریق شرایطی 
نظیر محیط عملیاتــی بازار برای طرح هایی که تــا کنون مقررات و 

دستورالعملی برای آنها تدوین نشده فراهم گردد و پس از بررسی ابعاد 
گوناگون طرح ها، نهاد ناظر در جهت تنظیم گری آنها که می تواند ابزار 
معاملاتی جدید، بازار جدید، نهاد جدید یا راهکاری نوین برای حل 

یکی از چالش های بازار باشد، اقدام کند.
مدیر فناوری اطلاعات ســازمان بورس همچنین افزود: در این 
راستا سازمان بورس در اردیبهشت ماه ســال جاری مجوز و مصوبه 
لازم به منظور راه اندازی محیط آزمون )سندباکس( را از شورای عالی 
بورس اخذ کرد. در مرحله بعد موفق به اخذ موافقت اصولی از کارگروه 
مدیریت یکپارچه و هماهنگی محیط های آزمون وزارت امور اقتصاد و 
دارایی در خرداد ماه شد؛ در گام بعد دستورالعمل اجرایی سندباکس 
بازار سرمایه تدوین و در تیر ماه امسال در هیئت مدیره سازمان مطرح 
و تصویب شد. اکنون بعد از اعمال نقطه نظرات اعضای محترم هیأت 

مدیره، دستورالعمل اجرایی سندباکس بازار سرمایه تکمیل و از این 
طریق ابلاغ می شود.

حســن آبادی عنوان کرد که با ابلاغ این دســتورالعمل تمامی 
متقاضیان که ایده های نوآورانه در حوزه بازار سرمایه دارند می توانند 
طرح های خود را که با شــرایط منــدرج در ماده ۶ دســتورالعمل 
مطابقت داشته باشند به دبیرخانه شورای راهبری سندباکس بازار 
سرمایه مستقر در مدیریت فناوری اطلاعات سازمان بورس و اوراق 
بهادار ارسال کنند.متن دســتورالعمل اجرایی محیط های آزمون 
)سندباکس( بازار ســرمایه در پایگاه قوانین و مقررات بازار سرمایه 
به این آدرس در دسترس اســت و کانال های ارتباطی و نحوه ارسال 
درخواست ها به دبیرخانه شورای راهبری سندباکس بازار سرمایه به 

زودی اطلاع رسانی می شود.

بـر اســـاس آمـار گمـــرک ایـــران، تجـارت 
غیـر نفتـی ایـران با کشـــورهای عضـو سـازمان 
»شانگهای« در ســـال ۱۳۹۹ از ۲۳ میلیـارد دلار 
گذشـت که در صـورت رفـع تحریـم هـا و احیـای 
بازارهـای صادراتـی نفـت، حجم تجـارت )نفتی و 
غیر نفتی( می تواند به سـرعت به بیـش از ۸۰ میلیارد 

دلار افزایش پیدا کند.
به گزارش پایگاه خبری بازارســرمایه )سنا(، باید 
توجه داشت که در میان کشـورهای عضو شـانگهای 
تنها چین در ردیف ۱۰ کشـــور شـــریک تجـاری 
ایـران قـرار دارد و ایـــن نشـان دهنـده پتانسـیل 
ایـن سـازمان بـــرای ایجاد یک رشـد جهشـی در 
تجارت خارجـی ایران اســـت؛ در ادامـه بـه برخـی 
از فرصـت هـای این سـازمان برای ایران اشـاره می 

شـود.
حفـظ و گسـترش بازارهـــای صادراتـی نفـت 
ایـــران یکی از مهمترینِ این فرصت ها محســوب 
می شود. در نظر داشته باشید تـــا بیـش از شـروع 
تحریـم هـای آمریـکا، بیـــش از ۷۰ درصـد نفـت 
ایـران بـه کشـورهای عضـــو ایـن سـازمان صـادر 
مـی شـــد. در ســـازمان شـــانگهای دو قـدرت 
اقتصـادی در حـال ظهـور )چیـــن و هنـد( نیـاز 
شـدیدی بـــه واردات انـرژی دارنـــد و ایـران بـا 
در اختیـار داشـــتن ۱۴ درصـــد ذخایـر نفتـی و 
۳۶ درصـد ذخایر گازی جهان مـی تواند به تامیـن 
کننـده پایـدار ایـن انـــرژی تبدیل شـود.از طرفی 
کاهش فشار تحریمی آمریکا و حضـور در زنجیـره 
ارزش افـــزوده کشـورهای عضـو بـــا اسـتفاده از 
پتانسـیل انـرژی، نیـروی انسـانی، بـازار مصـرف، 
فرصـت هـای صادراتـی بـه غـرب و جنـوب آسـیا و 
اروپـا از دیگر بسترهای ایجاد شده توسط این پیمان 
محسوب می شوند. استفاده از زیرساخت های حمل 
ونقل منطقه برای افزایش قدرت رقابت در صادرات 
کالا و نیز استفاده از امکان کشت فرامنطقه ای برای 
تامین نیاز محصولات کشاورزی ایران به خصوص در 
تاجیکستان و قزاقستان نیز از دیگر بسترهای فراهم 

شده توسط این پیمان است. 
سـازمان همکاری »شـانگهای« چیست؟

ســـازمان همکاری »شـــانگهای« سـازمانی 
میان دولتی است که برای همکاری های چندجانبه 
امنیتی، اقتصادی و فرهنگی تشکیل شـده اسـت. 

این سـازمان در سـال ۲۰۰۱ توسـط رهبران چین، 
روسـیه، قزاقســـتان، قرقیزستان، تاجیکسـتان و 
ازبکستان با هدف برقـرار کـــردن موازنـه در برابـر 
نفـوذ آمریـکا و ناتـو در منطقـه، پایـه گـذاری شـد 
و در سـال ۲۰۱۵ با عضویت کشـور هند و پاکسـتان 
موافقـت شـد. علاوه بـر اعضـای اصلـی، مغولسـتان، 
ایـران، افغانسـتان و بلاروس به عنـوان عضو ناظـر در 
این سـازمان حضور دارنـد. چنـد کشـور و سـازمان 
بیـن المللـــی هم به عنـــوان طرف گفت وگوی 

شـانگهای قـرار دارند.
همکاری های امنیتی

نکتـه مهـــم در تحلیـل عضویـــت احتمالـی 
ایران در سـازمان شـانگهای، توجه بـه این موضوع 
اســـت که با وجود تلاش های برخی از اعضـا بـرای 
ارتقـــای مناسـبات اقتصـــادی میـــان اعضـا، 
سـازمان شـانگهای یـــک نهاد امنیتی- سیاسـی 
اسـت و بیشـتر بـه عنوان »تسـهیل کننـده« سـایر 
پیمـان هـای اقتصـادی ماننـد اوراسـیا، آسـه آن، 
کشـورهای همسـود، اکـو و ... عمـل خواهد کـرد. 
عضویــت ایران در پیمــان شــانگهای، کارت های 
قدرتمندتری برای بازی در حوزه اقتصادی در اختیار 
ایران قرار خواهد داد تا نقش موثرتری در پیمـــان 
هـای اقتصـادی آسـیایی، اقیانوسـیه و پاسیـفیک 
ایفا کنـد. در واقع عضویت ایـران در پیمان شـانگهای 
ایجاد یک نقش امنیتـی جدیـد بـــرای ایـران در 

عرصـه بیـن المللـــی اســـت که در پی آن ایران 
بسـیاری از اسـتانداردهای ســـابق خـود را اصلاح 
کرده و بـا تغییـر فاکتورهـای سیاسـت بیـن المللی 
خـود به دنبال بـازی در زمینه هـای تحریم ناپذیرتر 
اسـت. به عنوان مثـال ایفای نقش اصلـی ایـران در 
کریدورهـای راه ابریشـم و اتصـال بـه چیـن مواردی 

هسـتند کـه به هیچ وجه تحریم پذیر نیسـتند.
همکاری های اقتصادی کدامند؟

عضویـــت کشـــورها در ســـازمان همـکاری 
شـــانگهای موجـب یکپارچگـــی تصمیـم گیـری 
های اقتصـادی آنهـا و تاثیرگذاری بیشـتر در عرصـه 
اقتصـــاد جهانـی شـده اسـت. ســـازمان همکاری 
شـانگهای با توجه به حضـــور دو عضو دائم شـورای 
امنیت ســـازمان ملل، نیمـــی از جمعیـت جهـان، 
حضـور سـه کشـــور گروه بریکس، حجم اقتصـادی 
۲۳ هزار میلیـارد دلاری و تجارت داخلی بیـش از ۳۰۰ 
میلیـارد دلاری، از ظرفیـــت بالایی بـرای مبـادلات 

اقتصـادی ایران با این سـازمان برخوردار اسـت.
افزایش سطح بازرگانی

در ســـال ۲۰۰۳ چین پیشـــنهاد کرد که برنامه 
بلندمدتی برای تشـکیل منطقه آزاد تجاری در سـازمان 
تهیه شـود و در سـال ۲۰۰۴ سـندی شـامل یکصـد 
برنامـه مشـخص بـــرای افزایـش سـطح بازرگانـی 
میـان کشـورهای عضو به امضا رسـید. این سـند شـامل 
برنامه های مربوط به یکسـان سـازی حقوق گمرکی، 

تسـهیل مســـیرهای صادراتی، ســـرمایه گذاری 
مشـترک و بیشـتر حول حوزه انـرژی و کامودیتـی هـا 
اسـت. هرچنـد در عمـــل، اعضا به سـمت توافقـات 

دوجانبه حرکت کـرده اند.
همکاری های بانکی

یکــی از مهمتریــن دســـتاوردهای اقتصادی 
سـازمان شـانگهای توافق برای تشکیل »شـورای 
مشترک بانکی« است. هدف از تشکیل این شورای 
مشترک بانکی، تسهیل نظام تامین مالی پروژه های 
مشترک سازمان اســت. در پی این توافق، نخستین 
گردهمایی شـــورای مشـــترک بانکی سـازمان 
همکاری شـــانگهای در ۳۰ نوامبر ۲۰۰۶ در پکن 
پایتخت چین برگزار شـد. چین توان مالی خود را به 
سـمت تامین مالی پروژه های مرتبط با یک کمربند- 

یک جاده سـوق داده اسـت.
باشگاه مشترک انرژی

روســـیه در سـال ۲۰۰۷ پیشـــنهاد تشـکیل 
یـک باشـگاه انـرژی را مطـــرح کرد که مبـادلات 
انـرژی را در میان اعضا تقویـت خواهد کرد. هرچند 
این تشـــکیلات هنوز در ابتدای راه اســـت؛ اما با 
توجه به حضور ایران و روســـیه   با بیشـترین ذخایر 
انرژی فسـیلی- و دو بازار مصرف بزرگ چین و هند، 
پتانسـیل اعضا برای تشـکیل یک باشـگاه انرژی و 

تاثیرگذاری بر بازار جهانی انرژی بسـیار بالا اسـت.
سند همکار ی 2۵ ساله ایران و چین

ســـند همکاری ۲۵ ســـاله ایران و چین بعد از 
چند سـال انتظار به امضای وزرای خارجه دو طرف 
رسـید. برنامه ۲۵ ســـاله همکاری های مشـترک، 
توافقنامه راهبردی میان ایران و چین اســـت که بر 
اسـاس آن قرار اسـت شـرکت های چینی در صنایع 
نفت، گاز، پتروشـیمی، زیرســـاخت حمل و نقل، 
کشـاورزی و غیره، سـرمایه گذاری وسـیعی انجام 
دهند. همچنین، این توافق شـامل همکاری نظامی، 
تسـلیحاتی و اطلاعاتی میان دو کشـور نیز می شـود؛ 
موضوعی که شـاید بیش از زمینه های اقتصادی ـ که 
منجر به بی اثر شـدن تحریم های آمریکا خواهد شـد 
ـ موجب نگرانی دشـمنان ایران شـده اسـت. هنوز 
ابعاد قرارداد اعلام نشـده اسـت، اما برخی گمانه زنی 
ها از سرمایه گذاری ۴۵۰ میلیارد دلاری چینی ها در 
صنایع مختلف ایران در این قرارداد ۲۵ ساله حکایت 

دارد.

دستیابیبهسکویپرتابتجارتخارجیمیسرمیشود؟

فرصت های اقتصادی ایران با حضور در سازمان »شانگهای«
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ازواپسینروزتابستانانجام
میشود

آغاز معاملات 
قراردادهای اختیار معامله 

بر یک نماد بانکی
دوره معاملاتــی قراردادهای اختیار 
معاملــه خریــد و فروش ســهام بانک 
پارســیان در سررســید دی ۱۴۰۰، از 
چهارشنبه، ۳۱ شــهریور ماه ۱۴۰۰ در 
بازار مشــتقه بورس اوراق بهادار تهران 

آغاز می شود.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه 
)ســنا(، شــرکت بورس تهران با انتشار 
اطلاعیــه ای از آغــاز دوره معاملاتــی 
قراردادهای اختیار معامله خرید و فروش 
بر ســهام »وپارس« از چهارشــنبه ۳۱ 
شــهریور ماه لغایت ۲۲ دی ۱۴۰۰ خبر 

داد.
براســاس این اطلاعیــه، معاملات 
مربوط به ایــن قراردادها تنها به صورت 
برخط بوده و تنها از طریق کارگزارانی که 
مجوز معاملات برخط در این بازار را دارند، 

قابل انجام است.
با توجه به راه اندازی سامانه مدیریت 
ریسک و امکان محاسبات وجوه تضمین 
براساس »ضوابط وجه تضمین قرارداد 
اختیار معاملــه در بــورس اوراق بهادار 
تهران و فرابورس ایران«، اتخاذ موقعیت 
باز فروش در قراردادهای اختیارمعامله، 
به شــرط کفایت وجــوه تضمین، برای 
تمامی فعالان بازار ســرمایه امکان پذیر 

است.

با۸۰هزارمعامله؛
گروه خودرویی در صدر 

نشست
در جریان معاملات امروز، )یکشنبه، 
بیستم و هشتم شــهریور ماه( شاخص 
کل با کاهش ۲۹ هزار و ۷۴۱ واحدی به 
رقم یک میلیون و ۴۲۰ هزار واحد رسید 
و شاخص هم وزن با ۸ هزار و ۹۳۸ واحد 
کاهش، رقم ۴۳۱ هزار و ۲ واحد را به ثبت 

رساند.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه 
)سنا(، برپایه معاملات دومین روز هفته، 
بیش از ۷ میلیارد و ۲۳۲ میلیون سهم، 
حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۷۴ هزار 

و ۹۷ میلیارد ریال دادوستد شد.
شــاخص بازار اول کاهش ۲۴ هزار و 
۸۳۶ واحدی و شاخص بازار دوم، کاهش 

۵۰ هزار و ۴۲۵ واحدی را تجربه کردند.
همچنین گــروه خودرو بــا ۸۰ هزار 
و ۵۰۸ معاملــه به ارزش ۴ هــزار و ۸۷۸ 
میلیارد ریال، گروه فلزات اساسی با ۵۸ 
هــزار و ۶۵۲ معامله بــه ارزش ۴ هزار و 
۲۶۲ میلیارد ریال، گروه شیمیایی با ۷۱ 
هزار و ۹۱ معامله به ارزش ۳ هزار و ۷۶۲ 
میلیارد ریال، گروه فراورده های نفتی با 
۳۷ هزار و ۸۵۱ معاملــه به ارزش ۳ هزار 
و ۲۶ میلیارد ریال و گــروه بانک ها با ۲۹ 
هزار و ۳۵ معامله به ارزش ۲ هزار و ۴۲۳ 
میلیارد ریال در صدر برترین گروه ها قرار 

گرفتند.
شرکت پارس فولاد ســبزوار با ۱۵۸ 
واحد، گروه دارویی سبحان با ۷۰ واحد، 
بیمه البرز با ۶۵ واحد، شرکت آهنگری 
تراکتورســازی ایران با ۶۳ واحد و آریان 
کیمیا تک با ۵۷ واحد بیشــترین تاثیر 

مثبت را بر رشد شاخص کل داشتند.

از۴مهرماهصورتمیپذیرد؛
آغاز معاملات قراردادهای 

اختیار معامله بر »فارس«
دوره معاملاتــی قراردادهای اختیار 
معامله خرید و فروش ســهام شــرکت 
صنایع پتروشــیمی خلیج فــارس در 
سررسید دی ۱۴۰۰، از یکشنبه، ۴ مهر 
ماه ۱۴۰۰ در بازار مشــتقه بورس اوراق 
بهــادار تهران آغاز می شــود.به گزارش 
پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، شرکت 
بورس تهران با انتشار اطلاعیه ای از آغاز 
دوره معاملاتــی قراردادهــای اختیار 
معامله خرید و فروش بر سهام »فارس« 
از یکشنبه ۴ مهر ماه لغایت ۶ دی ۱۴۰۰ 
خبر داد.براساس این اطلاعیه، معاملات 
مربوط به ایــن قراردادها تنها به صورت 
برخط بوده و تنهــا از طریق کارگزارانی 
که مجوز معاملات برخــط در این بازار 
را دارند، قابــل انجام اســت.با توجه به 
راه اندازی ســامانه مدیریت ریســک و 
امکان محاسبات وجوه تضمین براساس 
»ضوابط وجه تضمین قــرارداد اختیار 
معامله در بورس اوراق بهــادار تهران و 
فرابورس ایــران«، اتخــاذ موقعیت باز 
فروش در قراردادهای اختیارمعامله، به 
شرط کفایت وجوه تضمین، برای تمامی 

فعالان بازار سرمایه امکان پذیر است

خبر

درواپسینروزتابستانقرنچهاردهم؛
»فلزاتاساسی«درصدرنشست

درجریانمعاملاتبورستهران؛
۶میلیارداوراقبهاداردستبهدستشد

ازرشدارزنیماتارشدشاخصبورس

در جریان معاملات امروز، )چهارشــنبه، ســی  و 
یکم شهریور ماه( شاخص کل با کاهش ۴ هزار و ۸۳۴ 
واحدی به رقم یک میلیون و ۳۸۶ هزار واحد رسید و 
شاخص هم وزن با ۶ هزار و ۲۳ واحد کاهش، رقم ۴۱۵ 

هزار و ۴۹۵ واحد را به ثبت رساند.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، برپایه 
معاملات آخرین روز هفته، بیــش از ۸ میلیارد و ۴۴ 
میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۷۱ 

هزار و ۶۲۹ میلیارد ریال دادوستد شد.
شــاخص بازار اول کاهش ۳۲ هزار و ۲۰ واحدی و 
شاخص بازار دوم، کاهش ۵۷ هزار و ۳۳۰ واحدی را 

تجربه کردند.
همچنین گروه فلزات اساسی با ۸۴۶ هزار و ۶۳۵ 
معامله به ارزش ۱۲ هــزار و ۲۸۹ میلیارد ریال، گروه 
خودرو با ۱۰۳ هزار و ۶۷۲ معاملــه به ارزش ۶ هزار و 
۱۴۹ میلیارد ریال، گروه فــراورده های نفتی با ۵۵ 

هزار و ۶۷۹ معامله به ارزش ۴ هــزار و ۹۸۱ میلیارد 
ریال، گــروه اداره بازارهای مالی بــا ۳۳ هزار و ۶۱۰ 
معامله به ارزش ۴ هزار و ۵۵۸ میلیــارد ریال و گروه 
شــیمیایی با ۵۷ هزار و ۲۹۱ معامله به ارزش ۴ هزار 
و ۳۲۲ میلیــارد ریال در صدر برتریــن گروه ها قرار 
گرفتند.شرکت پالایش نفت اصفهان با ۶۸۱ واحد، 
شــرکت پالایش نفت تهران با ۶۳۴ واحد، شرکت 
ســرمایه گذاری صندوق بازنشستگی با ۴۲۳ واحد، 

شــرکت پالایش نفت بندرعباس بــا ۴۰۱ واحد و 
شــرکت پالایش نفت تبریز با ۲۸۳ واحد بیشترین 

تاثیر مثبت را بر رشد شاخص کل داشتند.
در مقابل، شرکت پتروشیمی پارس با ۵۲۰ واحد، 
شرکت سرمایه  گذاری تامین اجتماعی با ۳۸۹ واحد، 
شــرکت فولاد خوزســتان با ۳۸۵ واحد، شــرکت 
مخابرات ایران با ۳۱۳ واحد و گروه مپنا با ۳۰۸ واحد 

بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص بورس داشتند.

در جریان معاملات امروز، )سه شنبه، سی ام شهریور ماه( شاخص 
کل با کاهش ۳۶ هزار و ۵۵۳ واحدی به رقم یک میلیون و ۳۹۱ هزار 
واحد رسید و شــاخص هم وزن با یازده هزار و ۸۹ واحد کاهش، رقم 

۴۲۱ هزار و ۵۲۰ واحد را به ثبت رساند.
به گــزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه )ســنا(، برپایه معاملات 
چهارمین روز هفته، بیــش از ۶ میلیارد و ۶۲۹ میلیون ســهم، حق 
تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۵۴ هزار و ۷۴ میلیارد ریال دادوســتد 

شد.
شــاخص بازار اول کاهش ۳۲ هزار و ۲۰ واحدی و شــاخص بازار 

دوم، کاهش ۵۷ هزار و ۳۳۰ واحدی را تجربه کردند.
همچنین گروه خودرو با ۸۰ هــزار و ۴۲ معامله به ارزش ۵ هزار و 
۶۸۹ میلیارد ریال، گروه شــیمیایی با ۷۵ هزار و ۶۰ معامله به ارزش 
۴ هزار و ۶۹۹ میلیارد ریال، گروه فلزات اساســی با ۷۳ هزار و ۷۲۴ 
معامله به ارزش ۴ هزار و ۴۲۲ میلیارد ریال، گروه فراورده های نفتی 
با ۴۰ هزار و ۹۹۵ معامله به ارزش ۲ هزار و ۶۸۴ میلیارد ریال و گروه 
وســایل ارتباطی با ۲۱ هزار و ۵۹۸ معامله بــه ارزش ۲ هزار و ۳۱۱ 

میلیارد ریال در صدر برترین گروه ها قرار گرفتند.
شــرکت پارس فولاد سبزوار با ۱۷۵ واحد، شــرکت آریان کیمیا 

تک با ۶۳ واحد، شــرکت تامین ســرمایه امین با ۴۱ واحد، شرکت 
توسعه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه با ۳۰ واحد و شرکت سپنتا 

با ۲۶ واحد بیشترین تاثیر مثبت را بر رشد شاخص کل داشتند.
در مقابل، شــرکت فولاد مبارکه اصفهان با ۲ هــزار و ۴۷۹ واحد، 
شــرکت ســرمایه  گذاری تامین اجتماعی با یک هزار و ۸۷۲ واحد، 
شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر با یک هزار و ۷۴۱ واحد، شرکت 
معدنی و صنعتی چادرملــو با یک هزار و ۷۲۶ واحد و شــرکت ملی 
صنایع مس ایران با یک هزار و ۶۹۲ واحد بیشــترین تاثیر منفی را بر 

شاخص بورس داشتند

افزایش نرخ نیمایی به هر بهانه ای موجب می شود 
که درآمد فروش شرکت ها با ضریب بیشتری افزایش 
پیدا کند و به دنبال آن ســودآوری شــرکت های به 
خصوص کامودیتی محورهــا و صادراتی ها افزایش 
یابد.یک کارشــناس بازار ســرمایه با بیان مطلب 
فوق به خبرنگار پایگاه خبری بازارســرمایه )ســنا( 
گفت: افزایــش نرخ نیمایی ســبب می شــود که 
نقدینگی بیشتری به سمت سرمایه گذاری در سهام 
شرکت های بورسی که ســهم زیادی در بازار دارند، 
تزریق شــود که در نتیجه آن شــاخص کل نیز بالا 

می رود. 
مجتبی شهبازی در بررسی ســامانه ارز نیمایی 
اظهار کرد: ســامانه نیما در اردیبهشــت سال ۹۷ با 
هدف سازماندهی بازار ارز در زمینه تجارت، واردات 
و صادرات راه اندازی شــد. ضرورت وجود این سامانه 
در شرایطی شکل گرفت که فاصله عمیقی بین نرخ 
ارز دولتی و نرخ ارز در بازار آزاد بــه وجود آمده و این 
موضوع نگرانی بسیاری از تجار و بازرگانان واردکننده 
را به همراه داشت، قرار بود این موضوع نقش مؤثری 

در کنترل نرخ ارز ایفا کند.
این فعال بازار ســرمایه تصریح کرد: با این وجود 
همواره دامنه ای از اختلاف بین دو نرخ  ســامانه نیما 
و بــازار آزاد به عنوان اصلی تریــن دافعه برای عرضه 

ارزهای حاصل از صادرات مــورد توجه بوده، اما پس 
از به کارگیری مکانیزم تشویقی مشکلات این سامانه 
کمتر شده اســت. با این اقدام، عرضه و تقاضا در این 
بازار قوت گرفت، هرچند به تازگی شاهد رشد نرخ ارز 

در این سامانه بودیم.
بررسی تغییرات نرخ نیما از دو منظر

وی در ادامه تغییرات نــرخ نیما را از دو منظر قابل 
بررسی دانست و اظهار کرد: نخستین نگاه، از منظر 
درآمد شــرکت های صادرات محــور و دومین نگاه 

از بعد شرکت هایی اســت که وارادت مواد اولیه یا به 
نوعی مصارف ارزی بالایی دارند. براین اســاس، هر 
گونه تغییر در نرخ ارز نیمایی که مبنای محاســبه 
رسمی هست بر این دو دســته در کوتاه مدت کاملًا 
اثر معکوسی دارد، ولی در شرایطی که شرکت های 
واردات محور بتوانند مجوز افزایش نرخ محصولاتشان 
را از دولت به دلیل افزایش هزینه های تولید بگیرند، 
با یک تاخیر مجدد می توانند این افزایش هزینه ها را 
جبران کرده و با افزایش ریالــی درآمد خود با در نظر 

گرفتن حاشیه سود ثابت سود خالص خود را افزایش 
دهند.  

این کارشناس بازار سرمایه افزود: اما در این میان 
دسته دیگری به نام بانک ها هســتند. در مورد گروه 
بانکی مقــداری وضعیت تحلیل پیچیده تر اســت، 
نرخ تســعیر ارز برای بانک ها توســط بانک مرکزی 
اعلام می شود. در ضمن برای بانک هایی که از ذخایر 
مناسب ارزی برخوردارند، این رشد نرخ تسعیر جذاب 
است؛ البته اشــاره به این نکته لازم است که هرگونه 
شناســایی ســود در گروه بانکی از این محل سود 
بی کیفیت محسوب می شــود و تبعات خوبی برای 

بانک ها ندارد.
کامودیتی محورها در اوج تاثیرپذیری

شــهبازی تصریح کرد: همانطور کــه می دانیم 
درصد بالایی از ارزش کل بازارسرمایه به شرکت هایی 
اختصاص دارد که کامودیتی محور هستند و بخش 
زیادی از تولیداتشــان صادر می شود و درآمد دلاری 
دارند که شــامل صنایع فلزات اساسی، پتروشیمی 
و صنایع معدنی اســت.  نرخ ارز سامانه نیما برای این 
دسته از شــرکت ها یا بخش اعظم بازار سرمایه نکته 
مهمی اســت، بنابراین ســرمایه گذار باید با در نظر 
گرفتن تمامی موارد تحلیلیِ گفته شده به خرید سهام 

شرکت با پتانسیل بالاتر اقدام کند.

قرار گرفتن یک شــرکت کوچک با شناوری 
پاییــن در پرتفوی ســهامداران، زمینــه ایجاد 
تخلفاتی از نوع دســتکاری قیمــت، اغواگری و 
افزایش قیمت ســهام بیــش از ارزش ذاتی آن 
سهم را فراهم می کند و در نهایت سهام برخی از 
شــرکت های کوچک به طعمه ایجاد تخلفات در 

بازار تبدیل می شوند.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در واکنش 
به حاشــیه های ایجاد شــده برای روش جدید 
عرضه اولیه اظهار داشت: عرضه اولیه روش های 
مختلفی دارد و روش جدید بیشتر برای برخی از 

شرکت های کوچک کاربرد دارد.
»محمدعلــی دهقــان دهنوی« بــه تلاش 
شــرکت ها بــرای عرضه ســهام خــود در بازار 
ســرمایه اشــاره کرد و اظهار داشــت: از حضور 
شــرکت ها اعم از شــرکت های کوچک و بزرگ 
در بازار ســرمایه جهت تامین مالی از طریق این 
بازار در راســتای توسعه شــرکت و فعالیت های 
خود اســتقبال خواهیم کرد.دهقــان دهنوی 
با تاکید بر اینکــه نمی توان چنیــن امکانی را از 
پیش روی شــرکت ها حذف کرد بلکــه باید این 
مســیر برای ورود شــرکت ها به بورس باز باشد، 
گفت: در گذشته مشــکلات بسیاری پیش روی 
شــرکت های کوچک برای حضور در بورس قرار 
داشــت که ســازمان بورس با تلاش بیشتر در 
صدد حذف یا رفع موانع موجود جهت ســهولت 
ورود شــرکت های کوچک به بورس پیش رفت.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار به مشکلات 
عرضه ســهام شــرکت های کوچــک در بورس 
اشــاره کرد و گفت: برای مثال اگــر ۲۰ درصد از 
ســهام این شــرکت های کوچک در بازار سهام 
عرضه می شد، ســهام تخصیص یافته به هر فرد 
به دلیل تقسیم میان تعداد انبوهی از سهامداران، 
از ارزش چندان بالایی برخوردار نبود.وی افزود: 

ممکن اســت در عرضه اولیه با تقسیم این مقدار 
کم سهام میان سه میلیون مشــارکت کننده به 
هر سهامدار مثلا ۱۰ هزار تومان سهام اختصاص 
یابد و به دلیــل ارزش پایین این مقدار ســهم، 
ســهامدار دیگر توجه چندانی را به این سهام در 
پرتفوی خود ندارد و رسوب ســهام به این شکل 

کمکی به شناوری سهم نمی کند.
تبدیل ســهام برخی از شــرکت های 

کوچک به طعمه ایجاد تخلفات در بازار
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان 
اینکه باید مانع طعمه شــدن سهام شرکت های 
کوچک بــرای تخلف ها در بازار شــد، ادامه داد: 
با توجه به وجود چنین مشــکلی در عرضه اولیه 
سهام شرکت های کوچک، ســازمان بورس باید 
اقدامی را برای رفع چنین مشکلی در عرضه اولیه 
انجام مــی داد که به دنبــال آن تصمیمات لازم 

برای تغییر روش عرضه اولیه اتخاذ شد.
وی اظهــار داشــت: از طرف دیگر بــه دلیل 
جذابیــت در قیمت گــذاری عرضــه اولیه ها، 
ســهامداران بــه دنبــال مشــارکت در ایــن 
عرضه ها هســتند بــه همین دلیــل باید راهی 
اندیشــیده می شــد تا عرضه اولیــه در اختیار 
عموم قرار بگیرد.دهقان دهنوی بــا بیان اینکه 
صندوق های ســرمایه گذاری، ابزاری برای ورود 
غیرمســتقیم ســرمایه گذاران به بورس است، 
گفت: مــا بارها به ســهامداران خــرد، افرادی 
که دانــش و اطلاعات از بورس ندارنــد و از زمان 
کافی بــرای تحلیل ســهام برخوردار نیســتند 
روش غیرمســتقیم را توصیــه و ترویج کرده ایم 
با اختصاص عرضه هــای اولیــه از طریق روش 
جدید با رفتن به صندوق های ســرمایه گذاری، 
ســهام عملا به صورت  غیرمســتقیم به همین 
افراد تخصیص پیــدا می کند.رییس ســازمان 
بورس و اوراق بهادار افزود: بخشی از عرضه اولیه 

شرکت های بزرگ و متوسط هم به همین ترتیب 
در اختیار صندوق ها قرار می گیرد و سهامداران 
می توانند با خریــداری یونیت های صندوق ها از 
ســرمایه گذاری در بورس از مشارکت در عرضه 

اولیه بهره مند شوند.
امکان خرید واحدهــای صندوق های 

سرمایه گذاری در عرضه اولیه برای عموم
وی بــا تاکید بــر اینکــه خریــد واحدهای 
صندوق های سرمایه گذاری در عرضه اولیه برای 
عموم امکان پذیر است، اظهار داشت:  این اقدام 
علاوه بر اینکه روش بهتری برای سرمایه گذاری 
مردم در بورس است، سبب انتقال و تجهیز منابع 
در صندوق هــا می شــود، همچنیــن زمانی که 
سرمایه گذاران حرفه ای ســهامدار یک شرکت 
باشــند امکان ایجاد دام برای دستکاری قیمت و 
اغواگری کمتر خواهد شد.دهقان دهنوی تاکید 
کرد: برای شــرکت های بزرگ و متوسط بخشی 
از ســهام آنها به صندوق های ســرمایه گذاری 
تعلق می گیرد و برای سهام شرکت های کوچک 

هم همه ســهام وارد صندوق ها می شود.رییس 
سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: در 
آینده ســهم این بخش از  عرضــه در صندوق ها 
را برای شــرکت های بزرگ و متوســط بیشــتر 
خواهیم کــرد، همچنیــن به دنبــال طراحی 
صندوق های عرضه اولیه هم هســتیم که نسبت 
بالاتری از ســهام عرضه اولیه در ترکیب دارایی 
این نوع صندوق ها وجــود دارد و عملا جذابیتی 
نزدیک به عرضــه اولیه مســتقیم در بر خواهد 
داشــت.وی افزود:  نکته دیگر این اســت که بر 
رفتار صندوق ها در رابطه با ســهام عرضه اولیه 
نظارت داریــم و ســهمیه صندوق هایی که دید 
کوتاه مدت نسبت به این نوع سهام داشته باشند 
کم یا حذف خواهد شــد.دهقان دهنوی اظهار 
داشت: ضمن اینکه از هر پیشنهادی برای بهبود 
یا اصلاح این روش جدید به شرط ترویج رویکرد 
سرمایه گذاری غیرمستقیم استقبال می کنیم، 
در رابطــه با دامنه نوســان در عرضــه اولیه هم 

برنامه هایی داریم که به تدریج اجرا خواهد شد

رئیسسازمانبورسواوراقبهادارمطرحکرد؛

کاهش اغواگری در بورس با اجرای عرضه اولیه به »روش ترکیبی«

در جریان معاملات  ، ) بیســتم و هفتم شهریور ماه( شاخص کل با 
کاهش ۳۷ هزار و ۹۹۱ واحدی بــه رقم یک میلیون و ۴۵۰ هزار واحد 
رسید و شاخص هم وزن با ۱۰ هزار و ۵۳۳ واحد کاهش، رقم ۴۳۹ هزار 
و ۹۳۲ واحد را به ثبت رساند.   برپایه معاملات نخستین روز هفته، بیش 
از ۸ میلیارد و ۹۷ میلیون ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۷۴ 
هزار و ۹۷ میلیارد ریال دادوستد شد.شاخص بازار اول کاهش ۳۸ هزار 

و ۲۶۲ واحدی و شــاخص بازار دوم، کاهش ۴۴ هزار و ۹۹ واحدی را 
تجربه کردند.همچنین گروه خــودرو با ۷۷ هــزار و ۲۴۰ معامله به 
ارزش ۵ هــزار و ۳۰۳ میلیارد ریال، گروه فلزات اساســی با ۶۴ هزار و 
۹۶۷ معامله به ارزش ۴ هزار و ۷۸۴ میلیارد ریال، گروه شیمیایی با ۶۸ 
هزار و ۷۸۹معامله به ارزش ۴ هزار و ۳۲۷ میلیارد ریال، گروه فراورده 
های نفتی با ۴۳ هزار و ۷۶۴ معامله به ارزش ۳ هزار و ۶۸۶ میلیارد ریال 

و گروه بانک ها با ۳۰ هزار و ۳۱۴ معامله به ارزش ۲ هزار و ۶۴۸ میلیارد 
ریال در صدر برترین گروه ها قرار گرفتند.شــرکت توســعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانه با ۷۶۱ واحد، شرکت سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی با ۲۱۲ واحد، شــرکت تامین ســرمایه نوین با ۱۰۸ واحد، 
شرکت پارس فولاد ســبزوار با ۷۳ واحد و گروه دارویی سبحان با ۷۲ 

واحد بیشترین تاثیر مثبت را بر رشد شاخص کل داشتند.

۸ میلیارد اوراق بهادار دست به دست شد
باتصویبهیاتمدیرهسازمان

بورسواوراقبهادار؛
محدودیت دسترسی 

کارگزاران به نامک لغو شد
با تصویب هیات مدیره سازمان بورس و 
اوراق بهادار محدودیت دسترسی جدید به 
سامانه نامک که برای شرکت کارگزاری از 

سال ۹۵ وضع شده بود، لغو شد.
 مدیر نظــارت بر کارگزاران ســازمان 
بورس و اوراق بهادار با بیان مطلب فوق به 
پایگاه خبری بازار ســرمایه )سنا( گفت: 
پس از ابلاغ این مصوبه به بورس ها، اعطای 
دسترسی جدید به ســامانه نامک توسط 
بورس ها بــرای شــرکت های کارگزاری 
متقاضی، با رعایت ســایر مقررات مرتبط 

بلامانع خواهد بود.
محمد عطایی ادامه داد: سفارش های 
مشتریان توسط معامله گران شرکت های 
کارگزاری از طریق ایستگاه های معاملات 
برخط گروهی و ایســتگاه های معاملاتی 
سامانه نامک به هسته معاملات ارسال می 
 شــود که با توجه به اعلام آمادگی شرکت 
مدیریت فناوری بورس تهران محدودیت 
دسترسی به سامانه معاملات نامک حذف 

شد.

از31شهریورماهصورت
میپذیرد؛

آغاز اختیار معامله بر 
»اخابر«

دوره معاملاتــی قراردادهــای اختیار 
معاملــه خرید و فروش ســهام شــرکت 
مخابرات ایران در سررســید دی ۱۴۰۰، 
از چهارشنبه، ۳۱ شــهریور ماه ۱۴۰۰، در 
بازار مشتقه بورس اوراق بهادار تهران آغاز 

می شود.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه 
)ســنا(، شــرکت بورس تهران با انتشار 
اطلاعیــه ای از آغــاز دوره معاملاتــی 
قراردادهای اختیار معامله خرید و فروش 
بر سهام »اخابر« از چهارشنبه ۳۱ شهریور 

ماه لغایت ۲۶ دی ۱۴۰۰ خبر داد.
براساس این اطلاعیه، معاملات مربوط 
به این قراردادها تنها به صورت برخط بوده و 
تنها از طریق کارگزارانی که مجوز معاملات 
برخط در این بازار را دارند، قابل انجام است.

با توجه به راه اندازی ســامانه مدیریت 
ریسک و امکان محاسبات وجوه تضمین 
براســاس »ضوابط وجه تضمین قرارداد 
اختیار معامله در بورس اوراق بهادار تهران و 
فرابورس ایران«، اتخاذ موقعیت باز فروش 
در قراردادهای اختیارمعامله، به شــرط 
کفایت وجوه تضمین، برای تمامی فعالان 

بازار سرمایه امکان پذیر است.

با۷هزارواحدافزایش؛
شاخص بورس تهران سبز شد

در جریان معاملات امروز، )دوشــنبه، 
بیستم و نهم شــهریور ماه( شاخص کل با 
افزایش ۷ هــزار و ۲۷۸ واحدی به رقم یک 
میلیون و ۴۲۷ هزار واحد رسید و شاخص 
هم وزن با یک هــزار و ۵۹۵ واحد افزایش، 
رقم ۴۳۲ هــزار و ۶۱۱ واحــد را به ثبت 

رساند.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه 
)سنا(، برپایه معاملات سومین روز هفته، 
بیش از ۶ میلیارد و ۳۶۵ میلیون سهم، حق 
تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۴۴ هزار و ۲۲۴ 

میلیارد ریال دادوستد شد.
شاخص بازار اول افزایش ۵ هزار و ۶۸۸ 
واحدی و شــاخص بازار دوم، افزایش ۱۳ 

هزار و ۵۵۶ واحدی را تجربه کردند.
همچنین گروه خودرو با ۶۴ هزار و ۱۷۴ 
معامله بــه ارزش ۳ هــزار و ۵۷۷ میلیارد 
ریال، گروه شــیمیایی با ۹۹ هزار و ۹۸۲ 
معامله بــه ارزش ۳ هــزار و ۵۲۰ میلیارد 
ریال، گروه فلزات اساسی با ۵۱ هزار و ۴۰۶ 
معامله بــه ارزش ۳ هــزار و ۳۹۷ میلیارد 
ریال، گروه مواد دارویــی با ۳۶ هزار و ۷۰۹ 
معامله به ارزش ۲ هزار و ۳۳۲ میلیارد ریال 
و گروه فراورده هــای نفتی با ۳۰ هزار و ۹۹ 
معامله به ارزش ۲ هزار و ۱۸۸ میلیارد ریال 
در صدر برترین گروه ها قرار گرفتند.شرکت 
ملــی صنایع مس ایــران بــا ۸۶۴ واحد، 
شــرکت مبین انرژی خلیج فارس با ۵۰۳ 
واحد، شــرکت صنایع پتروشیمی خلیج 
فارس با ۵۰۰ واحد، شــرکت گســترش 
نفت و گاز پارسیان با ۴۲۳ واحد و شرکت 
پتروشیمی پارس با ۴۱۹ واحد بیشترین 
تاثیر مثبت را بر رشد شاخص کل داشتند.

در مقابل، گروه مدیریت ســرمایه گذاری 
امید با ۳۲۳ واحد، شرکت سرمایه  گذاری 
صندوق بازنشستگی با ۲۵۵ واحد، شرکت 
باما با ۱۵۴ واحد، گــروه دارویی برکت با 
۱۴۰ واحد و شرکت سرمایه گذاری استان 
آذربایجان غربی با ۱۲۲ واحد بیشــترین 

تاثیر منفی را بر شاخص بورس داشتند.
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تراکنش های دریافتی کارت به کارت هر فرد به ۲۰تراکنش روزانه محدود شد

ازسویمدیرعاملصورتگرفت؛

تشریح عملکرد بانک ملت در زمینه تسهیلات فرا بانک

رییسهیاتمدیرهبانکدی:

سیاست  های خارجی دولت جدید یکی از پایه  های استراتژی ارزی بانک دی است

بانک مرکزی با ابلاغ بخشــنامه ای تراکنش های کارت به کارت را 
محدود کرد و طبق آن هر فرد با کد ملی مشــخص روزانه می تواند ۲۰ 
تراکنش به صورت کارت به کارت به حسابش واریز شود. هم اکنون برای 

واریز وجه به روش کارت به کارت نیز محدودیت وجود دارد.
به گــزارش اقتصادآنلایــن، این اقــدام بانک مرکــزی به منظور 
شناسایی و رصد تراکنش های مشکوک صورت گرفته است. بسیاری 
از کارشناسان معتقدند بیشتر تراکنش های خلاف و مشکوک از طریق 
کارت به کارت صــورت می گیرد حال بانک مرکزی با مســدود کردن 

تعداد تراکنش های کارت به کارت تصمیم به ساماندهی این بازار دارد.
طبق این بخشنامه بانک ها باید سازوکاری را فراهم کنند که طبق 
آن تراکنش های واریز به حساب افراد محدود شود و بتوانند سقف ۲۰ 

تراکنش را شناسایی کنند. هرچند احتمال دارد این عدد، تغییر کند.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در خصوص این بخشــنامه 
اعلام کرد: »بررسی زیادی برای رسیدن به این میزان تراکنش صورت 

گرفته است و تلاش شده تا به کسب و کارهای قانونی که از این سرویس 
اســتفاده می کنند آسیبی وارد نشــود هر چند ممکن است روی این 

کسب و کارها تاثیر گذار باشند.«
مهران محریان گفت: »تلاش خواهد شــد تا با بررسی های بیشتر 
به گونه ای تصمیم گیری شود تا میزان تاثیر روی کسب و کارهایی را که 

به صورت قانونی از این سرویس استفاده می کنند کاهش یابد.«
این اقدام باید به گونه ای صورت گیرد که امکان استفاده از کارت های 
متعدد برای افراد وجود نداشته باشــد به صورتی که تعداد کارت های 
معرفی شــده از ســوی افراد چندان از اهمیت برخوردار نباشند بلکه 
سازوکاری فراهم شــود تا هر کد ملی روزانه ۲۰ تراکنش واریز وجه به 

صورت کارت به کارت به حسابش انجام و بیشتر از آن امکان پذیر نباشد.
بانک مرکزی پیشتر نیز اقدامات لازم برای تمرکز حساب های افراد 
را انجام داده بود به گونه ای که هم اکنون هر فــرد فقط می تواند روزانه 
تا سقف ۲۰۰ میلیون تومان انتقال وجه انجام دهند و این انتقال وجه 

ربطی به بانک یا کارت و حســابی که به کار می برد نــدارد. حال در این 
بخشــنامه نیز بانک مرکزی می خواهد با متمرکز کردن حساب های 

بانکی امکان تقلب و تخلف را کاهش دهد.
همچنین در این بخشنامه پیش بینی شده است سقف ماهانه ۸۰ 

تراکنش »واریز به« برای کارت  به کارت در نظر گرفته شود.
در این صــورت افرادی کــه متقاضــی واریز وجه بــه صورت 
کارت به کارت هســتند باید این ســقف میزان تراکنش را در نظر 
داشته باشند. در این میان کســب وکارهایی که به جای استفاده از 
درگاه پرداخــت از کارت به کارت برای انتقال وجــه و دریافت وجه 
کالاهای خود اســتفاده می کردنــد باید به ســمت دریافت درگاه 

پرداخت حرکت کنند.
طبق این بخشــنامه بانک مرکزی به بانک ها ۳ مــاه فرصت داده 
است تا زیرساخت مناسب برای پیاده ســازی این دستورالعمل را در 

زیرمجموعه خود فراهم کنند.

مدیرعامــل بانک ملــت با تشــریح عملکرد 
این بانــک در زمینه تســهیلات فرابانــک اظهار 
داشــت: ۴۵ درصد مشــتریان متقاضی تا روز ۲۶ 
شهریورماه امسال موفق به اخذ تسهیلات شده اند 
و درخواست ۲۱ درصد مشتریان در جریان بررسی 
و اعطا قرار دارد.به گــزارش اقتصاد آنلاین، محمد 
بیگدلی در گفت و گویی با اشــاره به این نکته که از 
اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۹ خدمت متمایز ثبت و 
رسیدگی به درخواست تسهیلات خرد به صورت 
غیرحضــوری)۲۴×۷( تحــت عنوان»ســامانه 
هوشــمند فرابانک ملت« مورد بهره بــرداری قرار 
گرفت، تاکید کرد: با راه اندازی این ســامانه، ضمن 
تسهیل و تسریع در ارایه خدمات اعتباری، امکانات 
لازم برای کمک بــه فاصله گــذاری اجتماعی در 
شــرایط همه گیری بیماری کووید   -۱۹ نیز فراهم 

آمد.
حذف قضــاوت هــای شــخصی در 

اعتبارسنجی مشتریان
مدیرعامل بانک ملت یکی از مهم ترین ویژگی 
های این ســامانه را حــذف قضاوت هــا و اعمال 
احتمالی سلایق شخصی در اعتبارسنجی و اعطای 
تسهیلات عنوان کرد و گفت: با بهره برداری از سامانه 
غیرقضاوتی فرابانک، تمامــی فرآیندهای اعطای 
تسهیلات به صورت سیستمی و بدون اعمال نظر 
شخصی احتمالی پرســنل بانک و صرفاً بر اساس 
تایید اصالت مستندات و اهلیت و ظرفیت مشتریان 

مبتنی بر داده های اعتبارسنجی انجام می شود.
وی در عین حال اعلام کرد که فاز دوم این سامانه 
با هدف گســترش گروه هدف تسهیلات فرابانک 
از طریق افزایش ســقف مبلغ و رتبه های منتخب 

)A،B،C و فاقــد رتبه( با قابلیــت معرفی ضامن  /
ضامنین از ســوی متقاضی و همچنیــن افزایش 
ظرفیت پذیرش درخواست تسهیلات متقاضیان 
از طریق فراهم سازی زیرساخت های لازم و توسعه 
کمی و کیفی عملیات خودکار در فرآیند بررســی 
درخواست ها)اتوماســیون فرآیندهــای داخلی 
فرابانک( از بهمن ماه ســال گذشته عملیاتی شده 
اســت.مدیرعامل بانک ملت از فراهم شدن امکان 
ثبت درخواست تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 
معرفی شدگان سایت بانک مرکزی از طریق بستر 
سامانه فرابانک از تاریخ اول تیرماه امسال خبر داد 
و گفت: این اقدام که در راســتای ایفای مسوولیت 
های اجتماعی بانک ملت بوده مورد استقبال عموم 
مشتریان نیز قرار گرفته است.وی، تسهیلات بهان 
بدون ضامن، تسهیلات تابش، کارت اعتباری تابش، 

کارت اعتباری بهان بدون ضامن، تسهیلات برای 
مشــتریان با رتبه اعتباری A و B، تسهیلات برای 
مشتریان با رتبه C و فاقد رتبه، کارت اعتباری برای 
مشــتریان با رتبه اعتباری A و B، کارت اعتباری 
برای مشتریان با رتبه اعتباری C و فاقد رتبه، قرض 
الحســنه ازدواج معرفی شــدگان بانک مرکزی و 
قرض الحسنه ازدواج خانواده شــهدا و ایثارگران را 
انواع تسهیلات قابل اعطا در سامانه فرابانک خواند 
و ادامه داد: از روز ۱۱ اردیبهشــت ماه ۱۳۹۹ تا ۲۶ 
شهریورماه ۱۴۰۰ تعداد ۵۴،۰۹۵ فقره درخواست 
از سوی مشتریان در سامانه تسهیلات فرابانک ثبت 
شده است که با توجه به این روند رشد، پیش بینی 
می شود تعداد درخواست های ثبت شده در سامانه 
فرابانک در شهریور ماه سال جاری از مرز ۱۰،۰۰۰ 

فقره درخواست عبور کند.

رییس هیات  مدیره بانک دی سیاســت های دولــت جدید در 
گسترش همکاری های منطقه ای با همســایگان و ورود به قرارداد 
شــانگهای را بزرگتریــن پتانســیل بانک دی بــرای هدفگذاری 

استراتژی های ارزی دانست.
به گزارش اقتصــاد آنلاین،  غلامرضا خلیــل ارجمندی، رییس 
هیات  مدیره بانک دی در نشســت با روســا و معاونان شعب ارزی 
این بانک با تشریح استراتژی های ارزی بانک دی در سال جاری به 
تشریح پتانســیل های موجود در منطقه برای توسعه سهم بازار در 

حوزه خدمات ارزی پرداخت.
در این نشست، ارجمندی با اشاره به سیاست های کلان بانک در 
مســیر تغییر پورتفولیو و نظام حکمرانی بانک دی گفت: مهمترین 
وزن پرتفوی درآمدی بانک دی در سال جاری به سمت درآمدهای 
مبتنی بر خدمــات ارزی و بانکداری دیجیتال حرکت کرده اســت 
که در این راستا با راه اندازی ســه کمیته عالی استراتژی و بودجه، 
فناوری اطلاعات و بین الملل استراتژی ها و سهم بازار این دو حوزه 

هدفگذاری و تعیین شده است.
وی پتانسیل حوزه ارزی را در کشــور مطلوب دانست و تصریح 
کرد: موضوع خدمات ارزی و بین الملل یک موضوع بخشــنامه ای 
صرف نیســت و نیازمند ســاختار، برنامه به روز و آگاهی از شرایط 

تحریمی و سیاست های خارجی نظام جمهوری اسلامی است.
وی افزود: با توجه به سیاســت های دولت جدید در گســترش 
همکاری های منطقه ای با همســایگان، عضویت ایران در قرارداد 
شانگهای، انعقاد قرارداد ۲۵ ســاله با چین و برگزاری جام جهانی 
۲۰۲۲ در قطر، پتانسیل های بسیار بزرگی برای بانک وجود دارد تا 
با تعریف مأموریت ها و استراتژی های جسورانه و طراحی خدمات و 
محصولات ارزی متنوع، سهم بازار خود را در این عرصه هدفگذاری 

و تأمین کند.
ارجمندی با اشــاره به لزوم همگرایی حوزه هــای ریالی و ارزی 

در نگاه به مشــتریان و طراحی بســته های جامع برای آنها گفت: 
حوزه های ریالــی و ارزی مانند دو بال بانک هســتند کــه باید با 
همگرایی با یکدیگر و ایجاد وحدت رویه، به سمتی حرکت کنند که 
در طراحی بسته های اعتباری برای مشتریان کلان، خدمات ارزی 

مورد نیاز مشتری نیز تعریف و ارائه شود.
وی تصریــح کرد: یکــی از نیازهای اساســی امروز مشــتریان 
دسترســی به خدمات ارزی بر بستر اپلیکیشــن های بانک است 
به گونه ای کــه از دو معاونت بین الملل و فنــاوری اطلاعات انتظار 
می رود با پیاده سازی فرایند ارائه خدمات ارزی در دی جت، زمینه 

دسترسی مشتریان را به خدمات ارزی تسهیل کنند.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد که بانک دی بتواند با گســترش 
آموزش های هدفمند و کاربردی برای شعب ارزی به جایگاه موثر و 

شایسته ای در حوزه ارزی در نظام بانکی کشور دست یابد.
در ادامه این نشست نادر حسن پور، معاون بین الملل بانک دی، 
با تأکید بر لزوم تطبیق خدمات ارزی شــعب با ابلاغیه های قانونی 
بانک مرکزی و بخشــنامه های داخلی بانک براز امیدواری کرد که 
با ثبت و انتقال تجربیات ارزی همکاران، در کنار ارائه آموزش های 
تخصصی به کارکنان، زمینه ارائه خدمات بهتر به مشــتریان فراهم 

شود.

معاون فناوری های نویــن بانک مرکزی با اعلام 
کاهش ۶۰درصدی درگاه های قمار و شــرط بندی 
گفت: به کسانی که در این سایت ها شرکت می کنند 
پیامک اخطار ارسال شــده و در صورت بی توجهی 

برخورد قضایی صورت خواهد گرفت.
به گزارش اقتصادآنلاین، مهران محرمیان، معاون 
فناوری های نوین بانک مرکزی در نشســت خبری 
امروز صبح با بیان اینکه شــبکه قمار و شرط بندی 
یک زیست بوم چند لایه است، گفت: این زیست بوم 
در ایران هم اختراع نشــده و در سراســر جهان با آن 
درگیر هستند. در برخی کشورها قانونی برای مبارزه 
با قمار غیرمجاز داریم و در ایران نیز در قانون مجازات 
اســلامی، مواد ۷۰۵ تا ۷۱۱ به این موضوع پرداخته 

است.
وی تاکید کرد: متاســفانه این قانــون به دلیل به 
روز نبودن، کفاف مســائل و مشــکلات این حوزه را 
نمی دهد. البته قوه قضاییه لایحه ای به مجلس ارسال 
کرده که بر اساس آن کمیسیون قضایی اصلاح این 

قانون را در دستور کار قرار داده است.
به گفته معــاون بانک مرکــزی، قماربــازان از 
روش های متعددی برای انجــام تراکنش های خود 
استفاده می کنند. بانک مرکزی بخش زیادی از این 
روش ها را شناسایی کرده و از آن ها جلوگیری به عمل 
آورده است. معروف ترین آن نیز کارت به کارت است 

که تا حد زیادی کنترل شده است.
محرمیان افزود: ۹۰درصــد روش های پرداخت 
ریالی در ســایت های قمار و شــرط بندی از طریق 
سواستفاده از واسطه های نرم افزاری کارت به کارت 
اســت؛ به طوری که ایــن قمارباز ها، واســط های 

کاربری های جدیدی را توسعه می دهند.

وی با اشاره به ایجاد حلقه های مشارکت به عنوان 
یکی از اقدامات بانک مرکــزی در مقابله با قماربازان 
گفت: از آنجایــی که اقدام علیه شــبکه های قمار و 
شرط بندی در کشور، نیازمند همکاری سایر نهادها و 
سازمان ها نیز بوده است؛ بانک مرکزی، تمام نهاد هایی 
که در این زمینه می توانند خدمت رســانی کنند، از 

جمله فتا و قوه قضاییه را پای کار آورده است.
به گفته وی، براســاس آمارهای نهادهای دیگر، 
جرایم مربوط به قمار و شــرط بندی از آبان ماه سال 
گذشــته ۶۰درصد کاهش یافته اســت.محرمیان 
همچنین تاکید کرد: اعلام جزییات اقدامات ما علیه 
شبکه قمار و شر ط بندی، ممکن است سرنخ هایی به 
افراد فعال در این حوزه بدهد.این مقام مسئول با اشاره 
به هوشمندسازی به عنوان یکی از اقدامات انجام شده 
توسط بانک مرکزی، گفت: بسیاری از افرادی که در 
این ســایت های قمار بازی می کنند، درحال رصد 
هستند و با استفاده از اخطار از طریق ارسال پیامک 
به آن ها اطلاع رسانی می شــود. بیش از ۷۵ درصد از 
کسانی که این پیامک را دریافت کرده اند، مشارکت 
خود را در این سایت ها متوقف کردند، اما کسانی که 
در این مرحله توجهی به اخطار نمی کنند، از طریق 
قوه قضائیه بــرای آن افراد پرونده تشــکیل خواهد 
شد و حساب بانکی آن ها مســدود می شود.معاون 
بانک مرکزی همچنین تاکید کرد: برخورد با فردی که 
کارت را اجاره می کند، بر عهده بانک مرکزی نیست، 
اما کســی که کارت بانکی خود را اجاره می دهد، بر 

اساس حکم قضایی با او برخورد می شود.
به گفته وی، با اصلاح قانون مجازات های اسلامی 
که در دست مجلس است، برخورد قضایی با متخلفان 

در این حوزه بسیار سختگیرانه تر خواهد شد.

معاونفناوریهاینوینبانکمرکزیخبرداد؛

کاهش ۶۰درصدی درگاه های قمار و شرط بندی 
ارسالپیامکاخطاربهشرکتکنندگاندربازیهایسایتهایقمار

فرمانده پایگاه بسیج بیمه آســیا در جمع فرماندهان بسیج حوزه 
ها و پایگاه های تابعه وزارت امور اقتصــادی و دارایی، توفیق در جنگ 
اقتصادی نابرابر با دنیای غرب را مســتلزم کار جهادی و ایســتادگی 

دانست.
به  گزارش اقتصادآنلاین، مســعود بادین، مدیرعامل و فرمانده 
پایگاه بســیج بیمه آســیا در گردهمایی فرماندهان بســیج حوزه 

ها و پایگاه های تابعــه وزارت امور اقتصادی و دارایی که در ســالن 
اجتماعات شــرکت بیمه آسیا برگزار شــد، گفت: اولویت مدیریت 
انقلابی و جهادی در جنگ اقتصادی، الگو برداری از روحیه جهادی 
رزمندگان است که در سایه آن بتوانیم در مسیر توسعه همه جانبه 

کشور، قدم برداریم.
مدیر عامل بیمه آسیا افزود: عملکرد بیمه آســیا در دو سال اخیر، 

نمادی از مدیریت دوران بحــران بود که با روحیه جهــادی مدیران، 
کارکنان و شبکه فروش به انجام رسید.

فرمانده پایگاه بسیج بیمه آسیا در این گردهمایی به ارائه گزارشی از 
فعالیت های پایگاه بسیج بیمه آسیا پرداخت و افزود: بیش از ۷۰ درصد 
شاغلین در بیمه آسیا بسیجی هســتند و با روحیه جهادی خود، سهم 

بسزایی در موفقیت های بیمه آسیا داشته اند.

مدیرعامل بیمه آسیا: کار جهادی، راهگشای مشکلات اقتصادی است
خبرمیز خبر 

مدیرعاملسازمانبیمهسلامت
ایرانخبرداد؛

 حذف نسخه های کاغذی 
تا پایان آذر ماه

مدیرعامل ســازمان بیمه سلامت ایران 
گفت: پایان آذر ماه آخرین فرصت اســتفاده 
از نسخ کاغذی است و این زمان تمدید نمی 

شود.
به گــزارش اقتصادآنلاین، محمد مهدی 
ناصحی گفت: ســازمان بیمه سلامت ایران 
دارای صندوق های ۵ گانه اســت و مردم به 
راحتی می تواننــد در صندوق بیمه همگانی 

بدون ارزیابی وسع در ایام کرونا عضو شوند.
وی افــزود: طرح نســخه الکترونیکی در 
کشور پیشــرفت خوبی داشــته و در برخی 
استان ها پیشــرفت ها به بیش از ۹۰ رسیده 
اســت؛ ضمن اینکــه در حال حاضــر تمام 
الکترونیک شدن نســخ در کشور ۵۵ درصد 

رشد داشته است.
ناصحــی تصریــح کــرد: دفترچه های 
کاغذی تا آخرین برگ معتبر اســت و حذف 
نســخه های کاغذی تــا آذرماه نســبت به 
پیشــرفت ها در نســخه الکترونیکی انجام 

می شود.
وی افزود: طرح نظام ارجــاع در صندوق 
بیمه ســلامت همگانی هم از دیگر خدمات 
بیمه سلامت اســت که از اول مهر ۱۴۰۰ در 
کشــور اجرایی می شــود. در این طرح بیمه 
شدگان یکی از پزشکان عمومی را به عنوان 
پزشک خانواده انتخاب می کنند و در صورت 
نیاز به مراجعه به متخصصان، پزشک خانواده 

بیمه شده را به متخصص معرفی می کند.

براساسآخرینآماراعلامشد؛
تعداد چک  های برگشتی 

۳۲.۴درصد افزایش یافت 
تعداد چک  های برگشــتی ۳۲.۴درصد 
افزایش یافت / صدرنشینی استان تهران در 

مبادله چک
آمــار بانک مرکــزی دربــاره چک های 
برگشــتی در پنجمین ماه سال جاری نشان 
می دهد که در این ماه حدود ۷۴۲ هزار فقره 
چک برگشت خورده که از نظر تعداد و مبلغ 
معادل ۳۲.۴ و ۳۰.۸ درصد افزایش داشــته 

است.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از  ایسنا، 
تازه ترین آماری که بانــک مرکزی از جریان 
مبادلات چک منتشــر کرده اســت، نشان 
می دهد که در مرداد سال جاری بیش از ۶.۹ 
میلیون  فقره چک به ارزشی حدود ۲۰۲ هزار 
و ۳۰۰ میلیارد تومان مبادله شــده که از نظر 
تعداد و مبلغ به ترتیــب ۱۳.۴ و ۴.۸ درصد 

افزایش یافته است.
از ســوی دیگر، حدود ۶.۲ میلیون فقره 
با ارزش ۱۷۲ هــزار و ۴۰۰ میلیارد تومان از 
چک های مبادله ای وصول شــده است که از 
نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۱۱.۵ و ۱.۳ درصد 

افزایش دارد.  
در کنار چک هــای وصولی حدود ۷۴۲ 
هزار فقره چک برگشــت خورده که از نظر 
تعداد و مبلغ چک های برگشتی به ترتیب 
بــا  ۳۲.۴ و ۳۰.۸ درصد افزایش داشــته 

است.
همچنین در این مدت، در اســتان تهران 
بیش از ۲.۱ میلیون فقره چک با ارزشی بالغ 
بر ۱۰۱ هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان مبادله شده 
که بیانگر صدرنشینی استان تهران در مبادله 

چک در سطح کشور است.
چک های وصول شده در تهران حدود ۱.۹ 
میلیون فقره به ارزشی حدود ۸۸ هزار و ۷۰۰ 
میلیارد تومان و چک های برگشــتی حدود 
۲۲۰ هزار فقره به ارزشــی بیش از ۱۳ هزار و 

۲۰۰ میلیارد تومان گزارش شده است. 

اعضای کمیته تعیین مدیران 
عامل بانک ها منصوب شدند

وزیر امور اقتصــادی و دارایی طی حکمی 
اعضای کمیته انتصابات بانکــی وزارت امور 

اقتصادی و دارایی را منصوب کرد.
بــه گــزارش اقتصادآنلاین، احســان 
خاندوزی در این حکم، عبــاس معمارنژاد، 
علی صالح آبادی، محمدرضــا فرزین، علی 
نظامی و مهدی اسماعیلی را به عنوان ۵ عضو 
کمیته تعیین مدیران عامل بانک ها انتخاب 

کرد.
در متــن حکم خانــدوزی آمده اســت: 
»نظر به لزوم شایســته گزینی بــرای اداره 
امــور بانک های تحــت مدیریــت دولت و 
ماموریت های تحول گــرا و مهمی که دولت 
سیزدهم برای سیستم بانکی در نظر گرفته 
است، بدین وسیله جناب عالی به عنوان »عضو 
کمیته انتصابات بانکی وزارت امور اقتصادی 
و دارایی« منصوب می شــوید. در این ارتباط 
تسریع در ارائه فهرســت مدیران ذی صلاح 
بانکی و تعیین شاخص و معیارهای ارزیابی 
عملکرد افــراد پیشــنهادی موجب امتنان 

خواهد بود.«

توضیح بانک مرکزی درباره 
محدودیت در تعداد تراکنش 

های کارت به کارت
بر اساس بخشــنامه ابلاغی بانک مرکزی، 
شبکه بانکی کشور موظف شــده است برای 
تعداد تراکنش هــای واریزی بــه کارت هر 
شخص حقیقی، سقف تعیین شده را اعمال 

کند.
بــه گــزارش اقتصادآنلاین، بــه منظور 
جلوگیری از سوء اســتفاده های محتمل در 
تبادلات پولی کشــور بر بستر کارت به کارت، 
به زودی مجموع تعداد تراکنش های واریزی 
که به کارت های هر شخص حقیقی )کد ملی( 
در یک روز انجام می گیرد به بیست تراکنش 

محدود خواهد شد.
این محدودیــت با هدف نظــارت هر چه 
بیشــتر بر تبادلات پولــی و جلوگیــری از 
سوءاســتفاده های احتمالی از خدمت انتقال 

وجه کارت به کارت اعمال می شود.
بنا بــر بخشــنامه بانــک مرکــزی این 
محدودیت تنها در مورد تعداد تراکنش های 
واریز به کارت اعمال خواهد شد و محدودیتی 
برای تعداد تراکنش هایی که هر فرد به منظور 
کارت به کارت از کارت های بانکی خود به سایر 
کارت ها در شبکه بانکی انجام می دهد، پیش 
بینی و تعیین نشده است. به عبارت دیگر این 
محدودیت تنها شامل »واریز به« کارت بانکی 

یک فرد است.
شایان ذکر است محدودیت تعدادی تعیین 
شده حاصل رصد و تحلیل هوشمند یک ساله 
رفتار کاربران است که بر اساس آن، محدودیت 
در نظر گرفته شده صرفاً تعداد بسیار محدودی 
از افراد استفاده کننده را در روز تحت تأثیر قرار 
خواهد داد و بنابراین کارکرد اســتفاده های 
معمول بدون هیچ مشــکلی برقــرار خواهد 
ماند. از آنجا که خدمــت کارت به کارت برای 
مقاصد شــخصی در نظر گرفته شده است، 
این محدودیت باعث رفع سوءاســتفاده ها و 
سالم ســازی فضای بهره بــرداری کاربران از 

خدمت کارت به کارت خواهد شد.

 دسترسی عموم 
به صورت حساب های شرکت 

های دولتی
معاون وزیر اقتصــاد گفت: دولت تضمین 
کننده و پشــتوانه محکم منافع مشتریان و 

سپرده گذاران بانک های دولتی است.
به گزارش اقتصادآنلاین بــه نقل از صدا و 
سیما، عباس معمارنژاد با اشــاره به اقدامات 
این وزارتخانه برای انتشــار صورت های مالی 
شرکت های دولتی و برخی شبهه های مطرح 
شــده درباره زیان بانک ملی این موضوع را در 
شــفافیت عملکرد آن ها و نظــارت عمومی 
و بهبود عملکرد این شــرکت هابسیار موثر 

دانست.
معاون بانکی وزیــر اقتصاد افــزود: برای 
افزایش بهره وری و جلوگیری از فساد در ابتدا 
صورت های مالی شــرکت های زیر مجموعه 
وزارت اقتصــاد و در گام بعــدی صورت های 
مالی همه شرکت های دولتی در سایت کدال 

منتشر خواهد شد.
وی افــزو: بــا این حــال هــدف از ایجاد 
شــرکت های دولتی به ویــژه بانک ها صرفاً 
سودآوری نیســت و توسعه عدالت اجتماعی 

و رفاه جامعه نیز از اهداف این شرکت هاست. 
معاون وزیر اقتصاد گفــت: به عنوان مثال 
بانک های دولتی باید علاوه بر اقدامات معمول 
بانکی در طرح های زیربنایی و عمرانی دولتی 
مشارکت داشــته باشــند و در مناطقی که 
بانک های خصوصــی اقدام به ایجاد شــعبه 

نمی کنند خدمت رسانی داشته باشند.
وی با اشــاره به انتشــار صورت های مالی 
بانک ملی و زیان این بانک و شبهه های مطرح 
شده در این زمینه گفت: امروز اطلاعات ۴ بانک  
دیگر از جمله مسکن ،توسعه صادرات ،صنعت 
و معدن و کشــاورزی نیز روی ســایت کدال 

منتشر شد.
معمارنژاد گفت:امروز بانک ملی بیش از ۳ 
هزار شعبه در سراسر کشــور دارد که برخی از 
آن ها کارایی لازم را ندارد، اما از این جهت برای 
ارائه خدمات بانکی در نقاط مختلف کشــور 

مجبور به حفظ این شعب هستیم 
وی گفت: یکی دیگر از دلایل این موضوع 
نگهداری اموال منجمــد در بانک ها از جمله 
بانک ملی بوده است که برنامه جدیدی تدوین 
شــده تا بانک ها ملزم باشــند دارایی ها را به 
وجوه قابل ارائه تبدیل کنند.وی افزود: با این 
حال امروز دارایی بانک ملی ۶۳۰ هزار میلیارد 
تومان اســت که بخشــی از آن هنوز تجدید 
ارزیابی نشده و رقم های بیشــتری را شامل 
می شودمعمارنژاد گفت: زیان بانک ملی سال 
گذشــته ۵۸ درصد کاهش یافته است و ۴۹ 
درصد افزایش درآمد داشته استمعاون وزیر 
اقتصاد گفت:مطالبــات غیرجاری بانک ملی 
نیز با ۱۷ درصد کاهش به ۶ درصد رسیده است 
به گفته معمارنژاد دولت به عنوان تنها سهامدار 
بانک های دولتی به عنوان پشتوانه محکمی 

منافع مشتریان را تضمین می کند.



هفته نامه
شماره  6200 اقتصادی

شنبه   3 مهر 1400 
  سال هفتم

اقتصادکلان

نیم نگاه
رییسسازمانبرنامهوبودجه؛
رشد اقتصادی ایلام باید 

متناسب با ظرفیت های هر 
شهرستان تدوین شود

معاون رییس جمهوری و رییس سازمان 
برنامه و بودجه گفت: رشــد اقتصادی پیش 
بینی شده برای اســتان ایلام باید به صورت 
شهرستانی و برنامه ای توسط سازمان رصد 

و پیگیری شود.
به گزارش اقتصادآنلاین بــه نقل از ایرنا، 
مســعود میرکاظمی روز جمعه در حاشیه 
دیدار از سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
ایلام اظهار داشت: سازمان برنامه های تحقق 
رشــد مذکور را به صــورت عملیاتی و قابل 
اندازه گیری در قبال میــزان اعتبار و تحقق 

میزان رشد اقتصادی ارائه کند.
وی افزود: در راســتای افزایش نرخ رشد 
اقتصادی استان پتانسیل های هر شهرستان 
باید بــه صورت پــروژه محــور و عملیاتی 
شناسایی و سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
با توجه به قابلیت هــا و ظرفیت های موجود 
و براساس اسناد بالادســتی و طرح آمایش 
استان برای دســتیابی به رشد پیش بینی 
شده برنامه ریزی کند.رییس سازمان برنامه 
و بودجه کشــور بر برنامه ریزی برای بهبود 
وضعیت اقتصادی استان و اجرای برنامه های 
اشتغالزا، با تمرکز بر افزایش رشد صادرات از 
مرز مهران به کشور عراق، بعنوان یک مزیت 
مهم و همچنین تکمیل سامانه گرمسیری 
بعنوان یک پــروژه اقتصادی و اشــتغالزای 
تأثیرگذار با مشــارکت بهره برداران و بخش 
غیردولتی و تکمیل زنجیره تولید در بخش 
نفت و گاز و توســعه رونق بخش گردشگری 
استان تاکید کرد.میرکاظمی ضمن تأکید بر 
ایجاد اشتغال پایدار و افزایش رشد اقتصادی، 
اضافه کرد: افزایش سطح رفاه عمومی مردم 
و کاهش دغدغه های معیشــتی در اولویت 

کاری سازمان قرار می گیرد.

عضوهیاترییسهمجلس
اعلامکرد؛

خبر جدید درباره لایحه رتبه  
بندی معلمان

عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به اینکه امروز آموزش و پرورش نقطه 
وحدت میان قوه های مجریه و مقننه است، 
گفت: لایحه رتبه بندی معلمان با قید اولویت 
مهرماه در مجلس شورای اسلامی تصویب 
خواهد شد.به گزارش اقتصادآنلاین به نقل 
از  ایرنا، علی کریمی فیروزجایی روز شــنبه 
در آیین نواختن زنگ آغاز ســال تحصیلی 
در دبیرستان پسرانه دوره دوم دکتر محمود 
افشار منطقه ۳ پایتخت اظهارداشت: مجلس 
شــورای اســلامی، تمام قد در خدمت نهاد 

تعلیم و تربیت و آموزش و پرورش است.
وی گفت: لایحــه رتبه بندی معلمان که 
ســرآغاز یک دور جدیدی بــرای آموزش و 
پرورش کشــور خواهد بود، در کمیسیون 
آموزش و تحقیقات با صد در صد رای موافق 
اعضا و در صحن علنی هم با بیش از ۹۷ درصد 
رای موافق نمایندگان مصوب شد و در اولین 
روزهای فعالیت مجلس شــورای اسلامی 
در مهرماه، خارج از نوبــت و با قید اولویت به 
تصویب خواهد رســید.کریمی فیروزجایی 
افزود: ما معتقدیم آمــوزش و پرورش نقطه 
آغاز برای دستیابی به توسعه، عمران و آبادانی 
کشور اســت، راه بی بدیلی که همه ملت ها 
و جوامع توســعه یافته حرکــت کردند و به 
قله های پیشرفت در علم، تکنولوژی، ثروت، 
صنعت و همه حوزه ها رســیدند و ما هم باید 
همین مســیر را طی کنیم.نماینده مجلس 
شورای اســلامی بیان کرد: امروز آموزش و 
پرورش نقطه وحدت میان قوه های مجریه و 
مقننه است، هم رییس جمهور بعد از مدت ها 
شخصا در جلســه شــورای عالی آموزش و 
پرورش حضور پیدا کرد و اعلام کرد که برای 
یک بار و برای همیشه باید مسائل و مطالبات 
به حق معلمان را به سامان برسانیم، این عزم و 
اراده در مجلس شورای اسلامی هم هست.

کریمــی فیروزجایی گفت: ســرآمد همه 
انسان های کشــور، معلمان هستند و آینده 

این کشور در گرو دستان توانمند آنان است.
قدردانی از فداکاری علی لندی

معاون حقوقی و پارلمانی وزارت آموزش 
و پرورش نیز در ایــن آیین ضمن قدردانی از 
ایثارگری علی لندی دانش آموز ایذه ای گفت: 
فداکاری این دانش آموز امروز در کشور ثبت 
شد، نوجوانی ۱۵ ساله تربیت یافته از همین 
آموزش و پرورش بــرای اینکه مادرانی جان 
خود را از دست ندهند و امروز فرزندی بدون 
مادر راهی مدرسه نشود، جان خود را تقدیم 
می کند.قاسم احمدی لاشکی افزود: امروزه 
می شود یک نماد از فهمیده ها و محمدی ها 
داشــت و بر ما فرض اســت که فــداکاری 
دانش آموزانی همچون لندی در کتاب های 
درســی ما گنجانده شــود، درس انسانیت، 
معرفت و انسان دوســتی را چگونه آموزش 

دادیم و چگونه یاد گرفتند.

خبر

خودداری۲۲درصددستگاههاازثبتاطلاعاتاموالشاندرسامانه

عضوکمیسیونامنیتملیمجلس؛

مذاکراتبرجامیتاپیشازنوروزازسرگرفتهمیشود

علی رغم تاکید تبصره ۱۲ قانــون بودجه، ۲۲ 
درصد از دســتگاه ها که عمدتاً مربوط به دانشگاه 
های علوم پزشــکی و وزارت علــوم و مراکز علمی 
پژوهشی و تحقیقاتی وابســته به آنها، شهرداریها، 
مؤسســات و نهادهــای عمومــی غیــر دولتی و 
فدراسیون ها هستند، نسبت به ثبت اطلاعات اموال 
و املاک خود در ســامانه جامع اموال دستگاه های 

اجرایی )سادا( اقدام نکردند.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، بررسی 
های صورت گرفته توسط دیوان محاسبات کشور 
براساس اطلاعات مأخوذه از وزارت امور اقتصادی 
و دارایی نشــان می دهد وضعیــت ثبت اطلاعات 
مربوط به اموال و داراییهای تعداد ۴۹۷۳ دســتگاه 
اجرایی اعم از وزارتخانه، ســازمان، شرکت دولتی، 
اداره کل، مؤسســه و نهــاد عمومــی غیردولتی، 

دانشگاهها و ...، بقرار اطلاعات جدول ذیل می باشد:
براســاس این گزارش، تعداد ۱۰۹۶ دســتگاه 
اجرایی )معادل ۲۲ درصد از دســتگاهها( علیرغم 
تأکید مقنن در مفاد جزء )۱( بند )ج( تبصره )۱۲( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور، نسبت به ثبت 
اطلاعات ساختمانها، فضاهای اداری و غیراداری، 
املاک و ســایر اموال و دارایی های غیرمنقول خود 

در سامانه جامع اموال دستگاههای اجرایی )سادا( 
ظرف مهلت مقرر )تا انتهای اردیبهشت ماه۱۴۰۰( 
اقدام ننموده اند که عمدتاً مربوط به دانشگاههای 
علوم پزشکی و وزارت علوم و مراکز علمی پژوهشی 
و تحقیقاتی وابسته به آنها، شهرداریها، مؤسسات و 

نهادهای عمومی غیر دولتی و فدراسیونها می باشد.
همچنین تعداد ۱۶۵۳ دستگاه اجرایی )معادل 
۳۳ درصد از دســتگاهها( نســبت به ثبت )۱۰۰( 
درصــد از اطلاعات امــوال خود در ســامانه اقدام 
نموده اند. با  احتســاب دســتگاههای اجرایی که 
نســبت به ثبت ۸۱ تا ۹۹ درصدی اطلاعات اموال 
خود اقدام نموده اند )معادل ۲۸ درصد(، در مجموع 
تعداد ۳۰۶۹ دســتگاه اجرایی )معادل ۶۲ درصد 
از دســتگاه ها( نســبت به تکمیل اطلاعات اموال 
در سامانه در ســطح  )۸۰( الی )۱۰۰( درصد اقدام 

نموده اند.
وزارت اقتصــاد هیچ امــوال مازادی 

شناسایی نکرد
خصوص شناسایی اموال مازاد توسط وزارت امور 
اقتصادی و دارایی؛ به رغم انجام بازدیدهای میدانی 
توسط اداره کل مدیریت اموال و دارایی های دولت 
از املاک برخــی از دســتگاههای اجرایی، املاک 

مازادی در ۴ ماهه نخست ســال ۱۴۰۰ شناسایی 
نشده، لیکن در استانها عملکرد داشته است.

در جزء ۱ بنــد »ج« تبصــره ۱۲ قانون بودجه 
۱۴۰۰ دربــاره تکمیل اطلاعات امــوال و املاک 

دستگاه های اجرایی در سامانه سادا آمده است:
۱-   دســتگاه های اجرائی موضــوع ماده )۲۹( 
قانون برنامه ششــم توسعه به اســتثنای اماکن 
نیروهــای مســلح، وزارت اطلاعات و ســازمان 
انــرژی اتمی مکلفنــد اطلاعات ســاختمان ها، 
فضاهای اداری و غیراداری، املاک و ســایر اموال و 
دارایی های غیرمنقول از جمله انفال در اختیار خود 
)اعم از دارای سند مالکیت و یا فاقد سند مالکیت، 
اجاره ای، وقفی( را تا انتهای اردیبهشــت ماه سال 
۱۴۰۰ در سامانه جامع اموال  دستگاه های اجرائی 
)ســادا( ثبت و تکمیل نمایند. استانداران بر ثبت، 
تکمیل و صحت سنجی اطلاعات استانی نظارت 

می نمایند.
پرداخت هرگونه اعتبــارات از جمله طرح های 
تعمیــرات اساســی و ماشــین آلات و تجهیزات، 
هزینه آب و برق در سال ۱۴۰۰ و همچنین هرگونه 
پرداخت برای تجهیز، نگهداری و ســایر هزینه ها 
از محل درآمدهــای اختصاصی، ســایر منابع و یا 

اعتبارات و منابع  شــرکت های دولتی برای موارد 
ثبت نشده در سامانه سادا ممنوع است.عدم اجرای 
این بند توسط کارکنان دستگاه ها به منزله تصرف 

غیرقانونی در اموال و وجوه عمومی است.
وزارت امور اقتصادی و دارایی مجاز اســت رأساً 
نسبت به شناســایی املاک و اراضی دولتی اقدام 
کند و با همکاری سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
چنانچه تا پایان شهریور ماه سال ۱۴۰۰ در سامانه 
سادا ثبت نشود نســبت به اصلاح سند مالکیت و یا 
مستندســازی آن به نام دولت جمهوری اسلامی 
ایران اقدام نماید. وزارت امور اقتصاد و دارایی مکلف 
است در مقاطع شش ماهه نســبت به ارائه گزارش 
برآورد ارزش مجموع اموال و دارایی های غیرمنقول 
ثبت شده در سامانه سادا و  دستگاه های بهره بردار 
آنها به ســازمان برنامه و بودجه کشور و کمیسیون 
برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی 

اقدام نماید.
وزارت آموزش و پرورش مکلف اســت نسبت به 
مستندسازی املاک خود از محل اعتبار پیش بینی 

شده در ردیف ۱۲۷۶۱۲ اقدام نماید.
آیین نامه اجرائی این بند به پیشنهاد وزارت امور 
اقتصادی و دارایی به تصویب هیأت  وزیران می رسد.

جلیل رحیمی جهان آبادی عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به اشاره به 
نقش برجام در معادلات غرب با ایران و همچنین 
نقش آن در مناسبات منطقه از احیای مذاکرات 
تا پیــش از نوروز امســال خبر داد.بــه گزارش 
اقتصادآنلاین به نقل از ایلنا، عضو کمیســیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس به اشاره به 
نقش برجام در معادلات غرب با ایران و همچنین 
نقش آن در مناسبات منطقه از احیای مذاکرات 
تا پیش از نوروز امســال خبر داد.جلیل رحیمی 
جهان آبادی نماینده مجلس یازدهم درباره ادامه 
مذاکرات برجامی با توجــه به حضور جمهوری 
اسلامی ایران در ســازمان همکاری شانگهای 
اظهار داشت: برجام چارچوبی است که در سایه 
عقلانیت و منطق طرف های مورد اختلاف در یک 
موضوعی به این اهمیت و مهمی به توافق رسید. 
غرب دغدغه هایی پیرامون برنامه هسته ای ایران 
داشته است و ما نیز تاکید داشته ایم که فعالیت 
ما صلح آمیز اســت و می خواهیــم در چارچوب 
قوانین آژانس حقوق قانونی مــردم خودمان را 
برای تامین نیازها، از طریق فعالیت های صلح آمیز 
دنبال کنیم.وی با بیان اینکــه برجام دارای یک 
چارچوبی که اســت که همچنــان آن قدرت و 
استحکام لازم را برای ادامه حل این بحران دارد، 
ادامه داد: بنابراین دلیلی ندارد که ما بین نگاه به 
شرق سیاست آســیایی و برجام یکی را انتخاب 
کنیم، ما می توانیم هم مذاکــرات برجام را ادامه 
بدهیم )به شرط اینکه به نتایج قابل قبولی برسد 
و تحریم ها لغو شــود( و هم سیاســت آسیایی و 
نگاه به شرق خودمان را داشته باشیم و بر اساس 
این توازن سیاســت خودمان را پیــش ببریم.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 

مجلس در مورد اینکه ایران در کورس رقابت های 
کشورهای در حال توسعه تحت فشار تحریم ها 
عقب مانده است و آیا در این شرایط باید مذاکره 
کند یا نکند، با بیان اینکــه تحریم ها آنگونه که 
شما تحلیل می کنید، نیست؛ خاطرنشان کرد: 
درست اســت که در بحث تحریم های اقتصادی 
آسیب زیادی به اقتصاد ما وارد شده اما از سویی 
آسیب زیادی هم به غربی ها وارد شده است. اگر 
آمار و ارقام صادرات کشــورهای غربــی را نگاه 
کنید، معمولاً ۴ تا ۵ برابر ما، کشورهای غربی به 
ما صادرات داشــته اند، یعنی اگر ما در معاملات 
با یک کشور از ۵۰۰ میلیون یورو به ۵۰ میلیون 
یورو رســیده ایم در این لیســت اگر نگاه کنید 
متوجه می شوید که کشــور غربی ۵ برابر بیشتر 
از ما متزلزل شده است.وی با بیان اینکه از طریق 
تحریم ها به کشــورهای غربی و فشاری آمده و 
آن ها در حال از دست بازار منطقه خاورمیانه بوده 
و چینی ها و روس ها در حال جایگزین شدن آن ها 
هستند، افزود: در این میان غرب در حال متضرز 

شدن است و خیلی بیشــتر از حد تصورشان در 
حال از دســت دادن بازار و قدرت اقتصادی ایران 
هســتند.رحیمی جهان آبادی گفــت: ما فکر 
می کنیم که برجام یک فرصت دو جانبه اســت؛ 
یعنی هم به غربی ها اجــازه می دهد به بازارهای 
ما برگردند و قدرت اقتصادی خودشــان را احیا 
کنند و همین فرصت را بــه ما می دهد که اکنون 
که با شرق رابطه خوبی داریم و از طریق روابط با 
شــانگهای بتوانیم بخش عمــده ای از نیازهای 
خودمان را تامین کنیم و از امتیازهای سیاسی، 
امنیتی، فرهنگی و اقتصادی این سازمان استفاده 
کنیم.وی تصریح کرد: می توانیم این فرصت را به 
غربی ها بدهیم که به بازار گاز، نفت، پتروشیمی 
و صنایع ایران بازگردند؛ چون مسئله تحریم ها 
یک شمشــیر دو لبه اســت که فقط گردن ما را 
نمی زند، بیشــتر گردن خود غربی ها را میزند و 
حماقت آن ها باعث شده که خیلی از فرصت های 
کشور ما را از دست بدهند.نماینده مردم تایباد، 
باخرز و صالح آباد گفت: پــای درد و دل هر کدام 

از مسئولان غربی که بنشینید، می بینیم که به 
شدت از سیاســت های آمریکا گلایه دارند و در 
جلسات خصوصی از رفتارهای غیرعقلانی آمریکا 
می نالند و به شدت از ضرر و زیان های شرکت های 
خودشان ناراضی هستند که این فرصت از آن ها 
گرفته می شود و چینی ها در حال جایگزین شدن 
آن هستند.وی درباره آینده مذاکرات نیز اظهار 
داشت: مذاکرات و گفت وگوها از نو احیا و شروع 
می شود؛ منتها اینکه به نتیجه برسد یا نرسد به 
غربی ها بســتگی دارد. اینکه چقدر رفتارشان 
عقلانی باشد و چقدر درک درستی از شرایط ایران 
داشته باشــند. اما مذاکرات تا پیش از نوروز احیا 
خواهد شــد.وی با بیان اینکه وقتی همه پازل ها 
را در کنار هم بگذاریم متوجه می شوید که غرب 
دارد دوران افــول و دوران ســقوط خودش را در 
خاورمیانه پشت سر می گذارد و آسیب بزرگی را 
متوجه منافع خودش می کند، خاطرنشان کرد: 
یک نمونه را در مورد افغانســتان ببینید؛ بیست 
سال حضور نظامی، میلیاردها دلار هزینه، صدها 
نفر کشته و بالاخره با ۱۲۰ میلیارد دلار تسلیحات 
مدرن جدید تقدیم به داعش و گروه های تندرو 
افراطی در منطقه کرده و فــرار کردند؛ در واقع 

خودشان را خلاص کردند.
عضو کمیسون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس اضافه کرد: همین را در مــورد خیلی از 
حوادث خاورمیانه مقیاس بگیرید؛ آمریکایی ها 
در واقع غرب را نیز به دنبال خودشان به این باتلاق 
می کشــانند و در حال باختن بازی به چینی ها 
هستند. اما ایرانی ها علیرغم همه فشارهایی که 
به خاطر فعالیت هایی که خود غربی ها و آژانس 
بهتر می دانند، جنبه نظامی ندارد، توانســتند 

ایستادگی کنند.

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلــس با بیان 
اینکــه مصوبه مجلس دربــاره واردات خــودرو با 
ظرفیت سازی، شــرایطی فراهم می کند که از ارز 
حاصل از صادرات خودرو، بتوان خودرو وارد کشور 
کرد، گفت: هرچه در بازار رقابت بیشتر شود، کیفیت 
تولید داخــل افزایش می یابــد، قیمت ها تعدیل 
می شود و مردم می توانند از خودروهای باکیفیت 
استفاده کنند.محمدرضا پور ابراهیمی داورانی در 
گفت و گو خبرنگار خبرگزاری خانه ملت درباره تاثیر 
موافقت مجلس با واردات مشروط خودرو بر کاهش 
قیمت ها، گفت:هرگونه تصمیمــی که به کاهش 
انحصار و ایجاد رقابت کمک کــرد، موجب بهبود 
قیمت ها و افزایش کیفیت خواهد شــد و در مقابل 
هر موضوعی که موجب انحصار شــو، منجر به افُت 

کیفیت و افزایش بهای این کالا می شود.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شــورای 
اســلامی افزود: مصوبــه مجلس دربــاره واردات 
خودرو با ظرفیت سازی، شــرایطی فراهم می کند 
که با ارز حاصل از صادرات خــودرو، بتوان خودرو 
وارد کشور کرد، براساس این مصوبه حتی اگر کشور 
با محدودیت ارزی نیز روبه رو باشــد می توان از ارز 
حاصل از صادرات خودرو و قطعــات خودرو برای 

واردات استفاده کرد.
واردات خودرو به صورت مشروط؛ از رفاه 

مردم تا کاهش بهای تمام شده تولید خودرو
وی تصریح کرد: هرچه در بــازار خودرو رقابت 
بیشتر شود، کیفیت تولید داخل افزایش می یابد، 
قیمت هــا تعدیل می شــود و مــردم می توانند از 
خودروهای باکیفیت استفاده کنند و این موضوع 

از چند نظر به نفع اقتصاد ملی، رفاه مردم و کاهش 
بهای تمام شــده تولید خودرو است. از سوی دیگر 
این موضوع می تواند ظرفیــت صادراتی را افزایش 
داده و تراز تجاری را بهبود بخشــد؛ این رویکرد در 

بلندمدت و میان مدت حائز اهمیت است.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم ادامه داد: 
ایجاد رابطه منطقی میان مزیــت تعدیل گری در 

حوزه واردات براســاس ظرفیت صادراتی یکی از 
برنامه هایی اســت که می تواند به منظور افزایش 
کیفیــت خودروهــای داخلی و منطقی شــدن 

قیمت ها در دستورکار قرار گیرد.
وی اضافه کــرد: هرچند طی ســال های اخیر 
واردات خودرو به دلیــل کمبود منابع ارزی ممنوع 
بود اما بایــد فارغ از شــرایط ارزی کشــور برنامه 
مشخصی برای همکاری مشــترک خودروسازان 
داخلی با شــرکت های خارجی بــه منظور تولید 
خودروهای باکیفیت با هدف صادرات داشته باشیم 

که بتوان همزمان با صادرات، واردات را انجام داد.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس با اشــاره 
به اینکه در برخی کشــورها یک یــا دو نوع خودرو 
تولید و صادر و در مقابل خودرو از ســایر کشورها 
وارد می کنند، ادامــه داد: ظرفیت تامین مواد اولیه 
موردنیاز تولید خودرو در کشور بسیار است بنابراین 
می توان با همکاری مشترک با شرکت های خارجی 
از طریق سرمایه گذاری مشترک خودروهای تولید 
کرد که صادرات ممکن باشــد؛ روندی که اکنون 
در تولید لوازم خانگی شــکل گرفته به این معنا که 
کیفیت برخی لوازم خانگی تولیدی به گونه ای است 

که امکان صادرات وجود دارد.

رئیسکمیسیوناقتصادیتاکیدکرد

منطقی شدن قیمت ها    و افزایش کیفیت خودرو با سازوکار مجلس
وارداتمشروطخودروبازاررارقابتیمیکند

بازاریان تولم شــهر در گیلان طی بازدید سرزده رییس مجلس از 
افزایش افسار گسیخته قیمت کالاهای اساسی گلایه کردند.

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از مهــر، محمدباقر قالیباف بعد 
از ظهر پنج شنبه به صورت ســرزده از بازار محلی تولم شهر از توابع 
شهرستان صومعه ســرا بازدید و از نزدیک با کاسبان این بازار گفتگو 

کرد.

کاســبان فعال در این بازار محلی کــه روزهای پنج شــنبه در 
این منطقه دایر می شــود با دیدن رییس مجلس از افزایش افســار 
گسیخته قیمت کالاهای اساسی گلایه کردند.یکی از دست فروشان 
با اشــاره به اینکه امروز شــاهد افزایش همه اقلام اساسی مورد نیاز 
مردم در بازار هستیم، گفت: هر روز قیمت محصولاتی همانند پیاز، 
سیب زمینی، گوشت قرمز، مرغ و لبنیات در حال افزایش است.وی 

با بیان اینکه این وضعیت به اقشار ضعیف جامعه آسیب وارد می کند، 
افزود: مســئولان باید در این زمینه چاره اندیشــی کرده و شرایط را 
تغییر دهند.رییس مجلس نیز با تأکید بر اینکه کنترل و ایجاد ثبات 
در بازار از اولویت های مجلس و دولت است اظهار کرد: هم مجلس و 
هم دولت جدید تلاش می کنند تا به این وضعیت رســیدگی کرده و 

آن را ساماندهی کنند.

قالیباف: دولت و مجلس به دنبال ساماندهی وضعیت بازار هستند رییسکنفدراسیونصادرات
تشریحکرد؛

تاثیر عضویت در پیمان 
شانگهای بر اقتصاد ایران 

چیست؟
رییس کنفدراســیون صــادرات ایران 
می گویــد هرچنــد عضویــت در پیمان 
اقتصادی شــانگهای برای اقتصــاد ایران 
نتایج مثبت قابل توجهی خواهد داشت اما 
نباید توقع داشــت که صرف این اقدامات، 

مشکلات کلان کشور را حل کند.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، 
محمد لاهوتی در حاشــیه جلسه هیات 
نمایندگان،   اظهار کرد: پیمان شانگهای در 
ابتدا یک پیمان امنیتی و سیاسی بود که به 
مرور زمان به ســمت یک پیمان اقتصادی 
حرکت کرد. امــروز قدرت های اقتصادی 
مهمی در این پیمان حضور دارند و عضویت 
ایران در شــانگهای نیز می توانــد برای دو 

طرف نتایج محسوسی داشته باشد.
وی با اشــاره به جایگاه منطقه ای مهم 
ایران تشــریح کرد: مــا از ســویی از نظر 
جغرافیایی، نقطه اتصال شمال به جنوب و 
از سوی دیگر شرق به غرب هستیم که در 
حوزه حمل و نقل و ترانزیت و تعامل میان 
کشورها نقشــی کلیدی به ما می دهد. از 
ســوی دیگر از نظر مجموع ذخایر نفت و 
گاز، ایران جزو رتبه های نخست جهان به 
شمار می رود و از این رو در تامین نیازهای 
کشورهای عضو پیمان شــانگهای نیز ما 

می توانیم نقشی کلیدی ایفا کنیم.
عضو اتــاق بازرگانــی تهران با اشــاره 
به عضویت کشــورهایی مهــم در پیمان 
شــانگهای، بیان کرد: چین به عنوان یکی 
از قدرت هــای اقتصادی جهــان و البته 
شریک اقتصادی مهم ایران در این پیمان 
حضــور دارد و دیگر کشــورهای عضو نیز 

توانایی های اقتصادی خاص خود را دارند.
لاهوتی ادامه داد: با توجه به اینکه ما عضو 
ســازمان تجارت جهانی نیستیم، هزینه 
تجارت برای ما بالاتر از دیگر کشورهاست، 
از این رو عضویت در ایــن پیمان ها که به 
تخفیف در تجارت یا تعرفه ترجیحی منجر 
می شود برای ایران اهمیت فراوانی خواهد 
داشــت. در حوزه واردات نیز امکان تامین 
بسیاری از نیازهای کشور از طریق اعضای 

این پیمان وجود دارد.
وی با بیان اینکه عضویت در این پیمان 
نتایج مثبتی دارد امــا همچنان گره های 
اصلی تجاری ایران را حل نمی کند، تشریح 
کرد: بسیاری از اعضای این پیمان با آمریکا و 
کشورهایی که ما را تحریم کرده اند ارتباط 
اقتصادی گســترده دارنــد و این تلقی که 
آنها به راحتی همکاری های خــود با ما را 
گسترش خواهند داد درســت نیست. ما 
باید در برجــام در صورتی که حقوقمان به 
رسمیت شناخته شد، برای لغو تحریم ها 

تلاش کنیم. 

اطلاعاتتراکنشهایبانکی
افرادمشکوکبهفرارمالیاتیدر
سالهای٩5تا٩۷بارگذاریشد

 گام های جدید 
 سازمان مالیاتی در ادامه 

چه خواهد بود؟
معــاون ســازمان امــور مالیاتــی در 
ابلاغیه ای تمامی مدیران کل امور مالیاتی 
را مکلف کــرد تا بــا مراجعه به ســامانه، 

اطلاعات مربوطه را تحلیل کنند.
بــه گــزارش اقتصادآنلایــن، محمد 
مسیحی، معاون ســازمان امور مالیاتی در 
ابلاغیه ای تمامی مدیران کل امور مالیاتی را 
مکلف کرده تا با مراجعه به سامانه، اطلاعات 
مربوطــه را تحلیل و تا پایان آذرماه ســال 
جاری مالیات های مرتبط با تراکنش های 
بانکی را با اولویــت مودیان دارای تراکنش 

مبلغ بالا محاسبه و رسیدگی کنند.

 خبر خوب قالیباف 
برای معلمان

رییس مجلس با بیان این که »امروز طرح 
رتبه بندی فرهنگیان در کمیسیون بررسی 
می شود و ۱۰ روز آینده به صحن می آید«، 
افزود: شب گذشته لایحه رتبه بندی معلمان 
در ســامانه مجلس بارگذاری شده است.به 
گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، محمد 
باقر قالیباف در گفت وگو با فرهنگیان با اشاره 
به مطالبه یکی از فرهنگیان بازنشســته در 
زمینه بیکاری جوانان، اظهــار کرد: بحث 
اشــتغال مهم ترین موضوع مجلس است و 
تمام تلاش خود را به کار گرفتیم تا بیکاری 
را ریشــه کن کنیم.رییس مجلس با بیان 
این که »امروز طــرح رتبه بندی فرهنگیان 
در کمیســیون بررسی می شــود و ۱۰ روز 
آینده به صحن می آید«، افزود: شب گذشته 
لایحه رتبه بندی معلمان در سامانه مجلس 

بارگذاری شده است.
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  سال هفتم

فرابورس

عرضه اولیه ســهام شــرکت »صنایع شــیمیایی کیمیاگران 
امروز«، روز سه شــنبه ۳۰ شــهریور ماه ۱۴۰۰ در فرابورس ایران 

انجام می شود.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، شرکت فرابورس ایران 
با انتشــار اطلاعیه ای از عرضه اولیه سهام شرکت »صنایع شیمیایی 

کیمیاگران امروز« با نماد »شکام۱« خبر داد.

عرضه این سهام در تاریخ ۳۰ شــهریور ماه ۱۴۰۰ و به شیوه ثبت 
سفارش انجام می شود.

براســاس این اطلاعیه، شــرکت کارگزاری صبا تامین )سهامی 
خاص( مشاور عرضه، شرکت کارگزاری صبا تامین )سهامی عام( به 
عنوان متعهد خرید و صندوق سرمایه گذاری اختصاصی بازارگردانی 

کیان به عنوان بازارگردان اعلام شده اند.

تعداد کل ســهام قابل عرضه، ۹۰ میلیون سهم، معادل ۱۰ درصد 
از کل سهام شرکت اســت. همچنین، حداکثر سهام قابل خریداری 
توســط هر شــخص حقیقی و حقوقی، ۱۸ میلیون ســهم، قیمت  
ارزش گذاری ۲۸ هزار و ۴۷۲ ریال، قیمت مبنا، ۱۸ هزار و ۴۵۵ ریال و 
دامنه قیمت در ثبت سفارش از مبلغ ۱۶ هزار و ۶۱۰ ریال تا ۲۰ هزار و 

۳۰۰ ریال در مرحله اول قید شده است.

یک عرضه اولیه به شیوه ثبت سفارش
خبرمیز خبر 

درآخرینروزتابستان؛
آیفکس در نیمه کانال ۲۰ 
هزار واحدی متوقف شد

در جریان معاملات امروز، )چهارشنبه، 
ســی  و یکم شــهریور ماه( شــاخص کل 
فرابورس با کاهش ۱۵۷ واحدی به رقم ۲۰ 

هزار و ۵۶۴ واحد رسید.
به گــزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه 
)ســنا(، برپایه معاملات واپسین روز هفته 
فرابورس ایــران، بیش از ۴ میلیــارد ۲۶۹  
میلیون ســهم، حق تقــدم و اوراق بهادار 
بــه ارزش ۱۲۹ هزار و ۷۸۷ میلیــارد ریال 

دادوستد شد.
در جریان معاملات امروز فرابورس ایران، 
شرکت پلیمر آریاساسول با ۱۳ واحد، گروه 
سرمایه گذاری میراث فرهنگی با ۱۱ واحد، 
گروه توسعه مالی مهر آیندگان با ۵.۵ واحد، 
شــرکت صنایع پتروشیمی تخت جمشید 
با ۴.۴ واحد و شــرکت پتروشیمی زاگرس 
با ۵ واحد بیشــترین تاثیر مثبت را بر رشد 

شاخص داشتند.
در مقابل، بیمه پاســارگاد بــا ۳۷ واحد، 
مجتمع جهان فولاد ســیرجان با ۲۴ واحد، 
شرکت فولاد هرمزگان جنوب با ۲۱ واحد، 
شــرکت صنعتی مینو با ۱۰ واحد و شرکت 
فرابورس ایــران با ۹ واحد بیشــترین تاثیر 

منفی را بر شاخص فرابورس داشتند

از آیفکس ۴۴۴ واحد 
کاسته شد

در جریان معاملات امروز، )سه شــنبه، 
سی ام شهریور ماه( شاخص کل فرابورس با 
کاهش ۴۴۴ واحدی به رقم ۲۰ هزار و ۷۲۱ 
واحد رســید.به گزارش پایگاه خبری بازار 
سرمایه )ســنا(، برپایه معاملات چهارمین 
روز هفته فرابورس ایران، بیش از ۴ میلیارد 
۶۵۴  میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار 
به ارزش ۲۰۱ هــزار و ۶۳۱ میلیــارد ریال 
دادوســتد شــد.در جریان معاملات امروز 
فرابورس ایران، شرکت فرابورس ایران با ۲۱ 
واحد، شرکت ســرمایه گذاری مالی سپهر 
صادرات با ۱۹ واحــد، مجتمع جهان فولاد 
ســیرجان با ۱۸ واحد، شــرکت تولید برق 
عسلویه مپنا با ۸ واحد و بیمه اتکایی ایرانیان 
با ۴.۶۶ واحد بیشترین تاثیر مثبت را بر رشد 
شاخص داشــتند.در مقابل، شرکت پلیمر 
آریاساسول با ۷۱ واحد، شرکت پتروشیمی 
زاگرس  با ۴۶ واحد، شرکت سنگ آهن گهر 
زمین با ۳۶ واحد، شــرکت فولاد هرمزگان 
جنوب بــا ۳۵ واحد و بیمه پاســارگاد با ۳۱ 
واحد بیشــترین تاثیر منفی را بر شاخص 

فرابورس داشتند.

همگامبابورستهران؛
آیفکس سبزپوش شد

در جریــان معاملات امروز، )دوشــنبه، 
بیســتم و نهم شــهریور ماه( شاخص کل 
فرابــورس بــا افزایــش ۱۹.۶۲ واحدی به 
رقم ۲۱ هزار و ۱۶۶ واحد رســید.به گزارش 
پایگاه خبری بازار ســرمایه )ســنا(، برپایه 
معاملات سومین روز هفته فرابورس ایران، 
بیش از ۲ میلیــارد و۷۰۳  میلیون ســهم، 
حق تقدم و اوراق بهادار بــه ارزش ۶۲ هزار و 
۹۷۵ میلیارد ریال دادوستد شد.در جریان 
معاملات امــروز فرابورس ایــران، مجتمع 
جهان فولاد ســیرجان با ۲۴ واحد، شرکت 
پلیمر آریاساســول با ۱۸ واحد، شــرکت 
سرمایه گذاری مالی ســپهر صادرات با ۱۵ 
واحد، شرکت سنگ آهن گهر زمین با ۶.۵۵ 
واحد و بیمه کوثر با ۶.۵ واحد بیشترین تاثیر 
مثبت را بر رشد شاخص داشتند.در مقابل، 
بیمه پاســارگاد با ۲۷ واحد، بــا ۳۷ واحد، 
شــرکت صنعتی مینو با ۱۷ واحد، شرکت 
پتروشــیمی زاگرس با ۸.۷۴ واحد و بیمه 
تجارت نو با ۷ واحد بیشترین تاثیر منفی را 

بر شاخص فرابورس داشتند.

باکاهش321واحد
آیفکس نیمه کانال ۲۱ هزار 

واحد را از دست داد
در جریــان معاملات امروز، )یکشــنبه، 
بیستم و هشتم شــهریور ماه( شاخص کل 
فرابورس با کاهش ۳۲۱.۶۸ واحدی به رقم 
۲۱ هزار و ۱۴۶ واحد رسید.به گزارش پایگاه 
خبری بازار سرمایه )سنا(، برپایه معاملات 
دومین روز هفته فرابــورس ایران، بیش از ۳ 
میلیارد و ۷۸ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش ۱۴۴ هــزار و ۵۱۴ میلیارد 
ریال دادوســتد شــد.در جریان معاملات 
امروز فرابورس ایــران، مجتمع جهان فولاد 
ســیرجان با ۲۳ واحد، بیمه اتکایی ایرانیان 
بــا ۴ واحد، شــرکت ســرمایه گذاری صبا 
تامین با ۳ واحد، شــرکت توکا ریل با ۲.۵۷ 
واحد و شرکت ریل پرداز نوآفرین با ۲ واحد 
بیشــترین تاثیر مثبت را بر رشــد شاخص 

داشتند.

معاوننظارتبازارفرابورس
ایرانپاسخداد

دلایل توقف و بازگشایی 
نماد فرابورس

خواجــه حــق وردی گفــت: طی 
روز گذشــته نماد فرابــورس به مدت 
حداکثــر ۵ روز معاملاتــی توســط 
ســازمان بورس تعلیق شــد که نشان 
می دهد سازمان بورس هم نیاز به زمان 
برای بررســی اطلاعاتی یا معاملاتی 
دارد. مهم تریــن نکته این اســت که 
لازم اســت ما به عنوان ناظر روی نماد 
فرابورس حساسیت داشــته باشیم و 

دقیق تر عمل کنیم.
ســروش خواجه حق وردی معاون 
نظارت بازار شــرکت فرابــورس ایران 
در خصوص شــایعات متعدد پیرامون 
نحوه بازگشــایی نمــاد فرابورس در 
بازار به خبرنــگار بورس۲۴ گفت: طی 
چند ماه گذشــته، در هر مرحله توقف 
و بازگشــایی نماد فرابورس شائبه ای 
مطرح شــد که ناظر، نماد فرابورس را 
در شرایطی که بازار منفی بوده متوقف 
می کند تا شــاهد افت قیمت سهم در 
این بازار نباشیم؛ در ۳۱ مرداد ماه نماد 
فرابورس ایران متوقف شــد داده های 
روز قبل و همان روز نشــان می دهد، 
بازار مثبــت بوده اســت همچنین در 
هفتم شــهریورماه ســال جاری نماد 
وقتی شــاخص فرابــورس مثبت بود 
متوقف شــد و بــاز هم شــائبه اینکه 
فرابــورس نمادهای خــود را در بازار 
منفــی می بندد تا شــامل افت قیمت 

سهام نشود به وضوح رد خواهد شد.
هر توقف و بازگشــایی، نیاز به 

مقررات و دستورالعمل دارد
خواجه حــق وردی گفــت: چند 
مســئله وجود دارد ابتدا اینکه ما باید 
برای توقف نمــاد، اســتناد مقرراتی 
داشته باشیم چراکه توقف و بازگشایی 
نمــاد باید بر اســاس دســتورالعمل 
اجرایی نحــوه انجام معامــلات اوراق 
بهــادار در فرابورس ایران باشــد و به 
ازای هر توقف و بازگشــایی باید دلیل 

مشخص داشته باشیم.
وی افــزود: ســوال این اســت که 
با توجه بــه اینکه ناظــر معاملات در 
فرابورس، ســهامدار فرابورس نیست، 
انگیــزه آن از توقف نمــاد در روزهای 
منفی چــه باید باشــد؟ و اساســاً آیا 
عملکــرد مدیــران فرابــورس به این 
موضــوع گره خــورده اســت؟ در هر 
شرایطی پیامدهای رشد و افت قیمت 
برای ما به عنــوان ناظر وجــود دارد. 
از ســویی آیا شــرکت فرابورس ایران 
به عنوان یک شــخص تحت نظارت، 
راه تخلف کردن دارد؟ در پاســخ باید 
بگویم خیــر. چراکه ســازمان بورس 
به عنــوان ناظر بالادســتی فرابورس 
رونــد معاملات نمــاد و اقدامات ما در 
خصوص نمــاد فرابورس را بررســی 

می کند.
معــاون نظــارت بــازار فرابورس 
ایران گفت: طی روزهای گذشــته نیز 
در هنگام ســفارش گیــری معاملات 
فرابورس ظن دســتکاری ایجاد شد و 
همانند سایر بورس های دنیا به معاملات 
ســهم وقفه دادیم تا هم از ســوی ما 
بررســی های لازم انجام شــود و هم 
سهامداران بررسی لازم روی اطلاعات 
مربوط به نماد فرابورس داشته باشند. 
پس از بررسی های انجام شده حین بازار 
سفارش گیری در نماد فرابورس از سر 
گرفته شد و این بازگشایی در شرایطی 
اتفاق افتاد که بازار مثبــت بود و نماد 
دارای صــف خرید چندیــن برابری 
نســبت به عرضه بود اما به دلیل ظن 
دستکاری، نماد برای بار دیگر متوقف 

شد.
نماد ۵ روز تعلیق شــده، چرا؟ 
سازمان هم برای بررسی به  زمان 

نیاز دارد
خواجــه حــق وردی گفــت: طی 
روز گذشــته نماد فرابــورس به مدت 
حداکثــر ۵ روز معاملاتــی توســط 
ســازمان بورس تعلیق شــد که نشان 
می دهد سازمان بورس هم نیاز به زمان 
برای بررســی اطلاعاتی یا معاملاتی 
دارد. مهم تریــن نکته این اســت که 
لازم اســت ما به عنوان ناظر روی نماد 
فرابورس حساسیت داشــته باشیم و 

دقیق تر عمل کنیم.

هلدینگسیمانیغدیردرمراسمیکدیدار،یکعرضهمعرفیشد

جایگاه استراتژیک »سغدیر« در صنعت سیمان کشور

دهمینعرضهاولیهفرابورسدرسالجاریانجامشد

کشف قیمت ۲۰۳۰ تومانی هر سهم »شکام«

وی به رشد مقداری صادرات نیز اشاره کرد و افزود: سغدیر همچنین 
افزایش ظرفیت صادراتی را محقق کــرده و آن را از یک میلیون و ۸۰۰ 
هزار تن در سال های ۹۸-۹۷ به دو میلیون و ۵۰۰ هزار تن در سال های 
۱۴۰۰-۹۹ رسانده که این عدد بیش از ۳۵ درصد تولید این مجموعه 

است.
محمدرضا سلیمیان مدیرعامل شــرکت توسعه سرمایه و صنعت 
غدیر در نشســت خبری »یک دیدار، یک عرضه« در آســتانه عرضه 
اولیه سهام این شرکت، مهم ترین ویژگی های این مجموعه سیمانی، 
مزیت های رقابتی، جایگاه استراتژیک سغدیر در صنعت سیمان کشور، 
آخرین وضعیت صادراتی زیرمجموعه ها و روند سودآوری آن را تشریح 

کرد.
معرفی زیرمجموعه های سغدیر

به گزارش مدیریت ارتباطات فرابورس ایران، مدیرعامل شــرکت 
توسعه سرمایه و صنعت غدیر سرمایه شــرکت را در حال حاضر ۳۳۵ 
میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: ۱۰۰ درصد از ســهام شرکت متعلق 
به سرمایه گذاری غدیر است و شــرکت توسعه سرمایه و صنعت غدیر 
دارای ۴ شرکت زیرمجموعه شامل سیمان سپاهان، سیمان دشتستان، 
سیمان کردســتان و سیمان شــرق اســت که هرکدام نیز تعدادی 
شــرکت زیرمجموعه دارند.به گفته وی مدیریت هر چهار شــرکت 
فوق با هلدینگ سیمانی غدیر بوده و ۱۰ درصد از صنعت سیمان کل 
کشور متعلق به این چهار شرکت است.وی با اشاره به اینکه ۳۰ درصد 
سیمان ساروج نیز متعلق به سغدیر است، اظهار کرد: غیر از شرکت های 
تولیدی، نــاوگان خیلی قوی با ۲۰۰ ماشــین و هــزار میلیارد تومان 
سرمایه گذاری در هلدینگ ســیمان غدیر انجام شده و در حال حاضر 
ظرفیت گروه هلدینگ غدیر حدود ۷ میلیون تن در صنعت ســیمان 

کشور است.
جایگاه استراتژیک سغدیر و روند صادرات محصولات

مدیرعامل شرکت توسعه ســرمایه و صنعت غدیر در ادامه با اشاره 
اینکه با ورود به فرابورس مســیر رو به رشد و توسعه شرکت همچنان 
ادامه پیدا می کند، افزود: جایگاه استراتژیک مجموعه در سطح کشور 

هم از دیگر ویژگی های مهم اســت، به این ترتیب که در شرق کشور، 
بزرگ ترین کارخانه ســیمان سفید کشور در مشــهد مستقر است 
که شــامل دو خط یک میلیونی و یک خط ۳۰۰ هزارتنی است و بازار 
صادراتی خوبی دارد.همچنین سیمان کردســتان با ظرفیت حدود 
یک میلیون تن در غرب فعالیت می کند کــه به عراق نیز صادرات دارد 
و ۵۳ درصد آن متعلق به سغدیر است.وی در ادامه گفت: از سوی دیگر 
سیمان سپاهان جزو بزرگ ترین کارخانه های سیمان کشور است که 
ظرفیت سه میلیونی، ریل راه آهن و ایســتگاه راه آهن دارد و یک سوم 
تولیدات آن نیز صادر می شود.به گفته سلیمیان، پراکندگی شرکت ها 
امکان سوآپ ســیمان را برای این مجموعه مهیا کرده و برنامه آن در 

دست اقدام است.
مزیت های رقابتی

وی با اشاره به اینکه سغدیر به لحاظ تولید عملیاتی، دومین شرکت 
در بین سیمانی های کشور بوده و به جهت ظرفیت تولید نیز رتبه سوم 
را دارد، اظهار داشت: ظرفیت تولید کلینکر این مجموعه از ۵ میلیون و 
۲۰۰ هزار تن در سال ۹۷-۹۶ به ۶ میلیون و ۹۰۰ هزار تن در سال های 
۹۸-۹۷ رسیده بود و این رقم در ســال ۱۴۰۰-۹۹ به ۷ میلیون و ۱۴۰ 

هزار تن افزایش یافت و روند رو به رشد آن همچنان ادامه دار است.
وی با اعلام اینکه در زمینه تولید کلینکر در بین شرکت های کشور 
رتبه دوم را داریم، افزود: موجودی کلینکر یکی از اصلی ترین موضوعات 
در بخش موجودی مواد و محصولات استراتژیک است. استراتژی این 

است که کلینکر و موجودی ها حفظ شود تا برای شرایط سخت بتواند 
تولید داشته باشد.

به گفته وی سغدیر برای ۷۲ روز موجودی کلینکر را حفظ کرده در 
حالی که میانگین کل کشور ۳۸ روز است و ۱.۵ میلیون تن موجودی 

دپوی استراتژی کلینکر در این مجموعه محقق شده است.
وی با اشــاره به اینکه در مجموعه صنعت ســیمان کشور یکی از 
ویژگی های هلدینگ غدیر این است که در حوزه صادرات چند برنامه 
مهم را دنبال کند، گفت: بر همین اســاس تعداد کشورهای صادراتی 
را از ۱۶ کشور در سال های ۹۸-۹۷ به ۲۳ کشــور در سال ۹۹-۱۴۰۰ 

افزایش دادیم.
وی به رشد مقداری صادرات نیز اشاره کرد و افزود: سغدیر همچنین 
افزایش ظرفیت صادراتی را محقق کــرده و آن را از یک میلیون و ۸۰۰ 
هزار تن در سال های ۹۸-۹۷ به دو میلیون و ۵۰۰ هزار تن در سال های 
۱۴۰۰-۹۹ رسانده که این عدد بیش از ۳۵ درصد تولید این مجموعه 

است.
به گفته سلیمیان در حال حاضر حدود ۱۵ درصد صادرات سیمان 
و کلینکر کشور متعلق به هلدینگ غدیر است که یک دستاورد مهم در 

صنعت سیمان کشور محسوب می شود.
بررسی عملکرد مالی

مدیرعامل هلدینگ ســیمانی غدیر در ادامه به عملکرد مالی این 
مجموعه اشاره کرد و گفت: سال مالی ســغدیر ۳۱ شهریورماه است و 
سود خالص )تلفیقی( هلدینگ سیمان غدیر در سال مالی ۹۹-۱۴۰۰، 
بیش از یک هزار و۱۹۶ میلیارد تومان بوده و همچنین برای بودجه سال 
مالی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ نیز این عدد با افزایش همراه شــده و پیش بینی 

یک هزار و ۳۱۰ میلیارد تومانی در بودجه آمده است.
ســلیمیان در ادامه به رشــد ۳۵ درصدی روند درآمد حاصل از 
سرمایه گذاری در سهام شــرکت ها در بودجه ســال مالی جاری 
نسبت به سال مالی گذشته اشــاره کرد و گفت: ۱۴ درصد عرضه 
کل شــرکت های ســیمانی در بــورس کالا متعلق بــه هلدینگ 

سیمانی غدیر است.

امروز بــازار دوم فرابورس ایــران میزبان عرضه 
اولیه سهام شــرکت صنایع شیمیایی کیمیاگران 
امروز بود؛ به ایــن ترتیب که ۱۰ درصد از ســهام 
»شکام« به روش ثبت ســفارش در فرابورس روی 

میز فروش رفت.
به گزارش مدیریت ارتباطــات فرابورس ایران، 
در عرضه اولیه روز جاری ۱۰ درصد از کل ســهام 
شرکت صنایع شیمیایی کیمیاگران امروز معادل 
۹۰ میلیون برگه ســهم به روش ثبت سفارش به 

سرمایه گذاران غیرمستقیم عرضه شد.
طی رقابت بین مشــارکت کنندگان در عرضه 
اولیه شکام، این ســهم در نرخ ۲۰ هزار و ۳۰۰ ریال 
روی تابلو بازار دوم فرابورس ایســتاد. در این عرضه 

اولیه مشــارکت کنندگان شــامل صندوق های 
ســرمایه گذاری قابــل معاملــه و صندوق های 
ســرمایه گذاری مشترک ثبت شــده نزد سازمان 
بورس و اوراق بهــادار بودند که در فرایند کشــف 
قیمت شکام با یکدیگر رقابت کردند.گفتنی است 
دامنه قیمت در ثبت ســفارش این سهم نیز از ۱۶ 
هزار و ۶۱۰ ریال تا مبلغ ۲۰ هــزار و ۳۰۰ ریال بود 
که سهم در ســقف قیمتی معامله شد.همچنین 
بــر اســاس گــزارش ارزش گــذاری، قیمــت 
ارزش گذاری شــده ۲۸ هزار و ۴۷۲ ریال و قیمت 
مبنا ۱۸ هزار و ۴۵۵ ریال به ازای هر سهم اعلام شده 
بود.در مشــخصات عمومی این عرضه اولیه آمده 
 است تعداد کل سهام شرکت ۹۰۰ میلیون برگه و 

متعهدین عرضه تعدادی از ســهامداران حقیقی 
هستند.همچنین شــرکت کارگزاری صبا تامین 
به عنوان مشاور عرضه و شــرکت سرمایه گذاری 
هامون صبا به عنوان متعهد خرید در این عرضه اولیه 
نقش آفرینی کردند، ضمن آنکه بازارگردانی سهم 
نیز برعهده صندوق ســرمایه گذاری اختصاصی 

بازارگردانی کیان است.
از »شکام« بیشتر بدانیم

در بررســی و معرفی ویژگی هــای مهم و نقاط 
قوت این مجموعه با ســرمایه ۹۰ میلیارد تومانی، 
مدیرعامل شرکت صنایع شــیمیایی کیمیاگران 
امروز به رشــد دو برابری تولید طی ســه ســال 
اخیر اشــاره و اســتراتژی اصلی این مجموعهه را 

رشدوتوسعه شرکت به سمت تولید مواد موثره دارو 
اعلام کرد.

سید محمدرضا موســوی اصفهانی با تاکید بر 
اینکه کثر داروهای شــیمیایی بــر پایه مواد نفتی 
ساخته می شــود و تمام بحث ارزش افزوده کشور 
در همین بخش اســت که مــواد نفتی بــه مواد با 
ارزش افــزوده بالاتر تبدیل شــوند، گفت: بیش از 
۹۷ درصد داروهای موردنیاز در داخل کشور تولید 
می شود، اما صنعت دارو به مواد اولیه وارداتی وابسته 
اســت. به همین دلیل باید مواد موثره دارویی را در 
داخل کشور تولید کرده و در این زنجیره به صورت 
عمودی به سمت بالا حرکت و مواد اولیه تولید دارو 

را از پایه مواد نفتی تولید کنیم.

کســب وکارهای اینترنت محــور، فرصتی 
بی بدیل برای توسعه شاخص های اقتصادی و 
رفاه اجتماعی هستند؛ بنابراین، شفاف سازی 
بستر ورود این کســب وکارها به بازار سرمایه از 
طریق تدوین ضوابط پذیرش این شــرکت ها 

ضروری است.
معاون پذیرش شــرکت فرابــورس ایران 
در گفت وگو با خبرنــگار پایگاه خبــری بازار 
سرمایه )سنا(، در تشریح اصطلاح »کسب وکار 
اینترنت محور« اظهار کرد: کســب وکارهای 
اینترنت محور، ویژگی هــای منحصربه فردی 
دارند که سبب تمایز آنها با سایر کسب وکارها 

می شود.
حجــت اســماعیل زاده ســهم بااهمیت 
دارایی های نامشــهود در ســبد ارزشــیابی 
ایــن کســب وکارها را از جملــه ویژگی های 
کســب وکارهای مزبــور برشــمرد و افزود: 
حساسیت بالای این کسب وکارها به تغییرات 
تکنولوژیکی، اهمیت امنیت و حفاظت داده ها و 
اطلاعات، دسترسی به حجم بالایی از داده های 
مختلف از جمله داده های جمعیتی و اقتصادی 
و نقش اساسی نیروی انسانی و مدیران کلیدی 
در شکل گیری و دوام این کسب وکارها از دیگر 
ویژگی های خاص این نوع از کسب وکارها است.

وی ضــرورت تدویــن ضوابــط پذیــرش 
کســب وکارهای اینترنت محور را مدنظر قرار 
داد و خاطرنشان کرد: با توجه به تصمیم هایی 
که در ســطح ملــی در ارتباط با اکوسیســتم 
این کســب وکارها گرفتــه شــده، ورود این 
کسب وکارها به بازار ســرمایه منوط به تدوین 
ضوابط خاص پذیرش این شــرکت ها در بازار 

سرمایه است.
معــاون پذیــرش شــرکت فرابــورس 
شفاف ســازی و فراهم کردن بســتر ورود این 

کســب وکارها به بازار ســرمایه را مزیت اصلی 
تدوین ضوابط یادشــده خواند و تصریح کرد: 
حضور در بازار ســرمایه، برای این شــرکت ها 
مزایــای گوناگونــی دارد؛ بارزتریــن مزیت، 
کمک به تجمیع ســرمایه، بهینگی ساختارها 
و توسعه اکوسیســتم برای این کسب وکارها 
هســت. محیط اقتصــادی باید به ســمتی 
برود که شــرکت های بســیار بزرگ فناورانه و 
اینترنت محور در آن شکل بگیرند و به شکوفایی 

برسند.
به گفته اســماعیل زاده، ورود این شرکت ها 
به بازار ســرمایه کمک شــایانی به شکوفایی 
آنها می کند. افزون بر این موضوع، ارزشــیابی، 
تأمین مالی و معامله پذیری نیز از دیگر مزایای 

پیوستن این شرکت ها به بازار سرمایه است.
وی در ارتباط با اینکه اکنون تدوین ضوابط 
پذیــرش کســب وکارهای اینترنت محور در 
چه مرحله ای اســت، بیان کــرد: پیش نویس 

این ضوابط در مرداد ماه امســال بــه کارگروه 
ســاماندهی که زیرمجموعــه معاونت علمی 
فناوری ریاســت جمهوری است و مسئولیت 
ساماندهی این نوع کسب وکارها را برعهده دارد، 
ارسال شد. پس از بررســی های کارشناسی و 
جلسات متعدد، تاییدیه کارگروه دریافت شد و 
اکنون، نزد سازمان بورس و اوراق بهادار است و 

امیدواریم به زودی شاهد تصویب آن باشیم.
معــاون پذیــرش شــرکت فرابــورس، 
کسب وکارهای اینترنت محور به طور خاص و 
اقتصاد دیجیتال به طور عام را یک موضوع ملی 
برشمرد و تاکید کرد: طبیعی است در طراحی 
و تدوین این ضوابط، همکاری و هماهنگی میان 
نهادهای ملی مختلف ضروری بوده است. این 
نهادها شــامل نهادهای بازار سرمایه همچون 
سازمان بورس و اوراق بهادار و شرکت فرابورس 
ایران و همچنین معاونت علمی فناوری ریاست 

جمهوری و وزارت ارتباطات می شوند.

به گفتــه وی، حضور نهادهایی در ســطح 
ملی برای تدوین این ضوابط ســبب شــده تا 
این کسب وکارها در ســطح ملی دیده و به این 
منظور، راه کارها در سطح ملی بررسی و شفاف 

شوند.
اسماعیل زاده رویکرد کلان نظام را حمایت 
از این کســب وکارها و کمک به توســعه آنها 
بیان کرد و گفت: فرصت هایی که این دســت 
از کســب وکارها برای توســعه شاخص های 
اقتصادی و رفــاه اجتماعی ایجــاد می کنند، 

بی بدیل است و باید قدر آنها را بدانیم.
وی مراحــل پذیــرش کســب وکارهای 
اینترنت محور را مورد توجه قــرار داد و گفت: 
برای پذیرش این شــرکت ها، نخســت باید از 
کارگروه ســاماندهی در زیرمجموعه معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری اســتعلام 

شود.
معاون پذیرش شــرکت فرابــورس ایران از 
شرکت »تپســی« به عنوان نخستین شرکت 
اینترنت محــوردر فرابورس یاد کــرد و افزود: 
»تپسی« اکنون در فرایند پذیرش و درج است. 
این شرکت در دی ماه ســال ۱۳۹۹ به صورت 

مشروط پذیرش شد.
وی ادامه داد: سایر شــرکت های این حوزه 
که در سال گذشته درخواست داده بودند، باید 
اطلاعات مالی و کســب وکاری خــود را به روز 
کنند تا در مسیر بررســی پذیرش قرار گیرند. 
بنابراین، شــرکت های فعــال در این حوزه که 
علاقمند به پذیرش در بازار سرمایه هستند، باید 
هرچه سریع تر درخواســت پذیرش در سامانه 
»فراسا« را از طریق مشاوران پذیرش ثبت کنند 
تا فرایند بررسی آغاز شــود. بدون درخواست 
جدید یا به روزرسانی اطلاعات، فرایند بررسی 

پذیرش آنها شروع نخواهد شد.

معاونپذیرششرکتفرابورسایرانمطرحکرد؛

از کسب وکارهای اینترنت محور تا توسعه شاخص های اقتصادی
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تحلیل

یادداشت مهم مدیر عامل بانک ملی ایران در خصوص انتشار صورت های مالی

در یکی از روزهای ســال اول مســئولیتم، در 
دفترم میزبان معاون نظارت بانک مرکزی یکی از 
کشورهای بسیار معتبر اروپایی بودم و در خصوص 
همکاری های دوجانبه، بســط و گســترش آن به 

تبادل نظر می پرداختیم.
وی در ســخنان خود مطلبی عنــوان کرد که 
برایم هم جالب بود و هم افتخار انگیز. گفت: حتما 
می دانید که شــمار زیادی از بانک های کشورتان 

تقاضای اخذ مجوز از ما برای تاســیس شعبه و یا 
حداقل دفتر نمایندگی در کشورمان را نموده اند و 

ما نپذیرفتیم و رد کردیم.
پاسخ دادم: بله در جریان هستم.

ادامه دادند؛ اما برای شــما پیشنهادی داریم؛ و 
اگر تمایل داشتید به شما )بانک ملی ایران( مجوز 
تاسیس یک بانک تحت لیســانس بانک مرکزی 
اتحادیه اروپا بدهیم. بر این اســاس هم در کشور ما 

و هم در اتحادیه اروپا می توانید شعب مختلفی دایر 
نموده و فعالیت کنید.

در پاسخ، از حسن نظر و اعتمادشان به بانک ملی 
ایران تشکر کردم و نکته ای را یادآور شدم.

گفتم: حتما می دانید بانک ملی ایران یک بانک 
دولتی است و تکالیف پرشمار دولت را در کشور اجرا 
می کند؛ در اکثر نقاط کشــور هیچ بانکی به سبب 
عدم توجیه اقتصادی حاضر به دایر کردن شــعبه 
نیستند؛ اما بانک ملی ایران ناچار است برای خدمت 
رســانی رایگان به مردم، در هر جایی که  نیاز است 

شعبه دایر نماید.
در این شعب بیش از ده هزار نفر مشغول خدمت 
هستند و هم اکنون بیش از ۱۸۰۰ شعبه بانک ملی 
ایران در نقاط مختلف هســتند که با توجه به الزام 

دایر بودن، شعب زیان ده می باشند.
از سوی دیگر برای توسعه متوازن کشور و الزام 
دولت در برخی مناطق محروم که هیچ بانکی حاضر 
نیست سرمایه گذاری نماید؛ بانک ملی ایران الزام 
دارد که علاوه بر سرمایه گذاری، تسهیلات طویل 
المــدت پرداخت کند و یــا در زیر ســاخت های 
کشور نظیر ساخت بزرگراه ها، راه آهن، آبرسانی، 
کشاورزی و ... مشــارکت جدی نماید که برگشت 

آنها سالیان درازی طول می کشد.
همچنین این بانک در حوادث قهری مثل زلزله، 
سیل، خشکسالی و ... تسهیلات کم بهره و طولانی 
مدت  پرداخت می نماید و این عوامل، زیان ده شدن 

بانک را در صورت های مالی نشان می دهد. بنابراین 
و برفرض مطابق پیشنهادتان، درخواست تاسیس 

بانک را دادیم حتما اقدام به تشــکیل پرونده و اخذ 
صورت های مالی بانک ملــی را خواهید نمود، آیا با 
وجود زیان ده بودن بانک ملی ایران، باز شما مجوز 

تاسیس بانک را به ما خواهید داد؟! 
ایشــان در پاســخ نکاتی را بیان داشــت که بر 
شــگفتی ام افزود و گفت: ما همــواره صورت های 
مالی بانک های مختلفی را در دنیا بررسی می کنیم.

 بانک های بزرگی همچــون بانک ملی ایران که 
از طرف دولت هایشان ماموریت و تکالیف متعدد 
دارند، اکثریت زیان ده هستند؛ حتی چند روز پیش 
صورت های مالی یک بانک بزرگِ  کشور همسایه 
مان در اروپا را بررســی می کردیم )نام بانک و اسم 
کشور را نیز گفت( متوجه شــدیم که آن بانک هم 
زیان ده بــود و زیان انباشــته دارد. بنابراین صِرف ِ 
زیان ده بــودن نمی تواند اشــکالی ایجاد کند چرا 
که در صورت های مالــی و در کنار عدد زیان، اعداد 
و ارقام مثبت  دیگری نیز وجود دارند که اطمینان 
بخش است. ما متوجه هستیم که بانک ملی ایران 
یک بانک باســابقه و قدرتمند است، ذخیره گیری 
های فراوانی دارد، ســرمایه و دارایی های هنگفت 
دارد که نشان از استحکام و بنیان مالی قوی آن می 
باشد و مهم تر از همه ،محبوبیت و اعتماد عمومی را 
در داخل و خارج از کشور دارد و لذا این مواردی که 

گفتم برای صدور مجوز بانک مهم تر هستند.
در ادامــه مذاکره تخصصی مــان، در خصوص 
ورشکستگی بانک های امریکا و برخی کشورها به 
بحث و تبادل نظر پرداختیم. وی نکته ای تخصصی 
را به درســتی بیان کرد که کاملا با هم ، هم عقیده 
بودیم؛ اینکه ورشکســتگی صرفا برای بانک های 
خصوصی اتفاق می افتد و هرگــز برای بانک های 
دولتی اتفاق نمی افتد و تا به حال هم سراغ نداشته 
ایم، زیرا سهامدار بانک های دولتی، دولت ها هستند 
و لذا اگر دولتی ورشکســته شد در آن صورت بانک 
دولتی هم ورشکسته می شــود که چنین چیزی 
تقریبا محال اســت و تا به حال هم اتفاق نیفتاده و 

نخواهد افتاد.
بگذریم...

انتشار صورت های مالی بانک ها اقدام مبارکی 
است و همگان از آن استقبال می کنند. در روزهای 
اخیر و پس از کش و قوس هــای زیاد، وزیر محترم 
امور اقتصادی و دارایی شــجاعت به خــرج داده و 

دستور انتشار آن را دادند.
ابتدا صورت های مالی بانک ملی ایران و پس از 
چند روز صورت های مالی بانک های دیگر دولتی 

نیز انتشار یافت.
دیدگاه های مختلفی درباره صورت های مالی 
بانک مطرح شد. برخی تنها به ظاهر یک عدد)زیان( 
توجه کرده و نتایج دلخواه خود را بدســت آوردند!  
اما اغلب کارشناســان متخصــص، اقتصاددانان 
، فرهیختگان کشــورمان و افرادی کــه در حوزه 
بانکداری تخصص دارند و با مسائل بانک های دولتی 
بویژه بانک ملــی ایران باخبرند؛ بســیار منصفانه 

تحلیل و اظهار نظر کردند.
حال که گرد و غبار ناشی از فضای رسانه ای فرو 
نشسته و کارشناسان، اقتصاددانان و مدیران نیز تا 
حد کافی، صورت های مالی بانک را با دقت مطالعه 
کرده اند؛ بنده به عنوان فردی که کار خودر ا به عنوان 
یک کارمند ســاده در بانک ملی ایران آغاز نموده 
و گام به گام و با کســب مــدارج و عناوین مختلف 
شغلی در بانک خدمت کرده و عهده دار مسئولیت 
های مختلف در بانک بوده ام  و اکنون که در جایگاه 
مدیریت عامل بانک به مردم و کشورم خدمت می 
کنم بمنظور  حفظ کیان بانک ملی ایران که نهال 
آن با خون هموطنانــم آبیاری شــده و اکنون به 
درختی تنومند و پرثمر تبدیل شده است نکاتی را 

متذکر می شوم:
 ��تکالیف پرشماری که برعهده بانک ملی ایران 
گذاشته می شود و بخش اندکی از آن در سطرهای 
ابتدایی این نوشــتار بیان گردید؛ خیلی بیشتر از  
موارد یاد شده بوده از جمله پرداخت هزاران میلیارد 
تومان برای آســیب دیدگان از کرونــا که در اینجا 

مجال پرداختن به همه آنها نیست.
علاوه بر آن، اغلب تصمیمات و سیاست گذاری 
ها در خصوص بانک ها، بویژه بانک های دولتی در 

بیرون از بانک ها اتخاذ می شــود و مدیران و هیات 
مدیره بانک ها هیچ نقشی در آن ندارند. بطور مثال 
تعیین کارمزد خدمات بانکی که  تقریبا در حد صفر 

است یاتعیین نرخ سود سپرده ها و وام ها .
در سال ۱۳۹۶ نرخ ارز و سکه در کشور به شدت 
رو به افزایش گذاشته بود. بانک مرکزی کشورمان، 
برای کنترل نقدینگی و نرخ ارز و سکه،  یک شبه نرخ 
ســپرده های بلند مدت را پنج درصد افزایش داد! 
همه مدیران بانک ها که در آن تصمیم هیچ نقشی 

نداشتند معترض شدند.

از آنجایی که حجم سپرده های بلندمدت بانک 
ملی در شبکه بانکی کشور بیشترین رقم و سهم را 
دارد لذا از این تصمیم بانک مرکزی که پیشــترها 
و در ســال ۱۳۹۰ نیز یکبار دیگر اتفاق افتاده بود، 

هزاران هزار میلیارد ریال دچار خسارت شد.
به بیان بهتر، بانک مرکزی با خســارت زدن به 
بانک ها بویژه بانک ملی ایران و برای ســامان دادن 
به بحران نرخ ارز در آن مقاطع، آن تصمیم را اتخاذ 

نمود!
سوال اینجاست که آیا کسی یا نهادی نسبت به 
جبران خسارت به بانک ملی ایران اقدام نمود؟ علی 

رغم پیگیری های پرشمار، پاسخ منفی است!
ایــن فقــط یــک نمونــه از خســارت های 

سیاستگذاری های برون سازمانی است!
  ��هم چنانکه در خبرها آمده بود، در سال ۱۳۹۹ 
، دولت بدهی خود به سه بانک خصوصی صادرات، 
ملت و تجارت را تســویه نمــود و موجبات بهبود 
صورت های مالی آن بانک ها را فراهم ساخت. امید 
است شرایطی فراهم شــود تا دولت در سال جاری 
یا در سال های آتی نسبت به تسویه بدهی خود به 

بانک های دولتی نیز اقدام نماید.
در دفاتر بانک ملی ایــران، بدهی دولت به پایان 
سال ۱۳۹۹ رقم قریب به ۷۰ هزار میلیارد تومان را 

نشان می دهد.
  ��هرچند که تصمیمات درون سازمانی کمترین 
تاثیر را در بهبود صورت های مالی بانک در مقایسه 
با تصمیمات برون سازمانی بویژه تصمیمات خلق 
الســاعه دارد، با این حال به دنبــال انضباط مالی 
سختی که در سال های اخیر در بانک ملی به اجرا 
گذاشته شده است شاهد دستاوردهای خوبی بوده 

ایم که در جدول ذیل به آن اشاره می کنم.
اکنون خوب اســت مخاطبان محتــرم، بار دیگر 
نگاهی به صورت های مالی بانــک بیندازند و اعداد و 
ارقام آن را با آنچه گفته شد تحلیل و با آسیب  شناسی 

مناسب، راهکارهای مناسب را ارائه کنند.
 ��مانیفست بانک ملی ایران در روزی که اساسنامه 

اش تنظیم شد این جمله بود:
»بانک ملی ایران متعلق به ملت است و برای ملت 

ایران تاسیس می شود«
متاســفم که بیان کنم در روزهــای اخیر، تعداد 
اندکی در فضای مجازی همگام با برخی رسانه های 
بیگانه و با اعداد ســازی دروغین دست به دست هم 
دادند تا نگرانی های زیادی را بــرای مردم عزیزمان 

ایجاد نمایند.
البته برخی از ایــن رفتارها ناشــی از حقد و 
حسد از پیشرفت های بانک ملی ایران در عرصه 
نــو آوری و مدرنیزاســیون می باشــد که پیش 
قراول همه بانک ها شــده اســت، اما خرسندم 
که به اطلاع هموطنان عزیزم برســانم، تیر این 
اندک افراد به سنگ خورد و جالب اینکه مردم با 
هوشمندی به ســپرده گذاری بیشتری در بانک 
ملی ایران اقدام نمودند و رشــد ایــن منابع در 
روزهای اخیر و در مقایســه با هفته های قبل تر، 

بسیار عالی و در خور توجه می باشد.
بانک ملی ایــران یک بــار دیگر ایــن اعتماد 
ســتودنی مردم را پاس می دارد و اعلام می نماید 
با صلابت تر از قبل نســبت به حفظ منافع سپرده 
گذارانش اقدام خواهد نمود، همواره در توســعه، 
عمران و آبادانی کشور خواهد کوشــید و در کنار 
مردم عزیز ایران، بویژه اقشار محروم جامعه انجام 

وظیفه خواهد نمود.
 اعتماد می ماند...
محمدرضا حسین زاده
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بازارسرمایه

یک مدرس دانشگاه درباره طرح مالیات بر سوداگری و اینکه این 
طرح موجب سر و ســامان دادن بازار خواهد شد، گفت: هدف از این 
طرح هدایت نقدینگی به سمت و سوی بازارهای مولد از جمله بازار 
سهام است تا در جهت رشد و توسعه تولید به کار گرفته شود.مهرافروز 
توکلی عنوان کــرد: برخی افراد از طریق خریــد دارایی هایی چون 
ارز، سکه، طلا و ملک ســعی دارند قدرت خرید خود را حفظ کنند، 

که این موضوع در نهایت باعث افزایش سرعت تورم، کاهش تولید، 
رکود اقتصادی و کاهش قدرت خرید در کل جامعه می شود. به گفته 
توکلی؛ برای جلوگیری از این دست مشکلات، همانگونه که مقررات 
و قوانینی برای تقویت بازار سرمایه در نظر گرفته می شود، هم زمان 
بایستی هزینه سرمایه گذاری در بازارهای موازی بازار سرمایه مانند 
خودرو و مسکن، ارز و... که نقدینگی  را به سمت خود جلب می کنند 

و بازار سرمایه را با مشــکل نقدینگی مواجه می کنند، افزایش یابد.
این مدرس دانشگاه با بیان این مطلب که تصویب مالیات بر عایدی 
ســرمایه های غیر مولد کاملا مورد تایید علم اقتصاد اســت، اظهار 
کرد: این ابزارها و قوانین بر مبنای علم اقتصاد در کشورهای دیگر نیز 
استفاده شــده و نتایج مثبت آن بر کارایی و پویایی بازار سرمایه در 

جهت توسعه و اشتغال در این کشورها آشکارا دیده می شود.

از استقرار شفافیت تا ناهمواری فرار مالیاتی
خبرمیز خبر 

عضوهیاتمدیرهشرکت
سرمایهگذاری»مدیریتسرمایه

مدار«عنوانکرد؛
»ارز نیمایی« مرجع 
صورت های مالی است

نــرخ ارز مرجع در بازار ســرمایه نرخ ارز 
نیمایی است و نه نرخ بازار آزاد که با نوسانات 

زودگذر روبرو است. 
عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاری 
»مدیریت ســرمایه مدار« بــا بیان مطلب 
فوق به خبرنگار پایگاه خبری بازارســرمایه 
)ســنا(، گفــت: در بخش هزینــه و درآمد 
ملاک تســعیر نرخ ارز دلار در سامانه نیما 
است و ســرمایه گذاران در محاسبات خود 
را باید بر این مبنا در نظر بگیرند و نوســانات 
نرخ دلار بازار آزاد تا زمانی که منجر به تغییر 
نرخ در ســامانه نیما نشــود بر صورت های 
مالی شرکت ها تأثیر نخواهد داشت؛ اگرچه 
متاسفانه نوسانات بازار آزاد اغلب به صورت 
روانی بر روی بازار تأثیرگذار است، اما توجه 
تحلیل گران و ســرمایه گذاران باید به نرخ 
نیمایی معطوف باشــد که اغلب صعودی 
اســت.علی جبل عاملی با اشاره به نوسانات 
نرخ ارز گفت: بــه طور کلی رشــد نرخ ارز، 
همه بازارها و فعالیت های اقتصادی را تحت 
تأثیر قرار می دهد و از ایــن رو برای تمامی 
فعالان اقتصادی نوسانات نرخ ارز در کشور 
مهم است، اما رصد فراز و فرودهای این نرخ 
برای سرمایه گذاران بازار سرمایه از اهمیت 

بیشتری برخوردار است.
وی افزود: نوســانات نــرخ ارز تقریباً بر 
همه شرکت های لیست شــده بورسی به 
طور مستقیم و یا غیر مســتقیم تأثیرگذار 
است. برخی از شرکت های حاضر در بورس 
ایران بخش عمــده ای از محصولات خود را 
به خارج از کشور صادر می کنند و درآمد این 
شرکت ها ارزی است، از جمله شرکت های 
صادرات محور می توان به گروه های فلزی، 
پتروشیمی، فرآورده های نفتی و کانه های 

فلزی اشاره کرد.
این کارشناس بازارســرمایه ادامه داد: 
از طرف دیگــر باید توجه داشــت که مواد 
اولیه این شــرکت ها نیز به نوعی با نرخ ارز 
مرتبط اســت، به طور مثال نــرخ خوراک 
صنعت پتروشــیمی تحت تاثیر نــرخ ارز 
نیمایی است. علاوه بر این برخی محصولات 
داخلی شــرکت ها که در داخل کشــور به 
فروش می روند بر اســاس نرخ های جهانی 
قیمت گذاری شــده و از این لحاظ نوسانات 

ارز بر درآمدهای آنان نیز تأثیرگذار است.
اثر رشد ارز نیمایی بر شرکت های 

دارایی محور
جبل عاملی تصریح کــرد: در خصوص 
سایر صنایع نیز باید آثار غیر مستقیم افزایش 
نرخ ارز در سامانه نیما را در نظر گرفت؛ زیرا 
در بلند مدت این افزایــش می تواند منجر 
به تورم کالا و خدمات شــده و بر درآمدها و 
هزینه های شــرکت ها اثر بگذارد؛ علاوه بر 
این افزایش نرخ ارز هــم در بازار آزاد و هم در 
سامانه نیمایی در شرکت های دارایی محور 
منجر به افزایش ارزش دارایی این شرکت ها 
شامل زمین ساختمان و تجهیزات شده و در 
نهایت در قیمت ســهام این شرکت ها تاثیر 
گذار اســت.وی تاکید کرد: البته باید توجه 
داشت تنها بررســی درآمد ارزی شرکت ها 
نمی تواند تأثیرگذاری نرخ ارز بر شرکت های 
بورسی را نشان دهد. با توجه به اینکه بسیاری 
از تجهیزات و مواد اولیه شــرکت ها وارداتی 
هستند از این لحاظ ســودآوری شرکت ها 
و نحوه تأثیر نرخ ارز بر آنها متفاوت اســت.

جبل عاملی با دسته بندی درآمد و مصارف 
ارزی شــرکت ها به ســه گروه اصلی گفت: 
دسته اول شــرکت های صادرات محورند 
که بدهی ارزی ندارند، این شرکت ها با رشد 
نرخ ارز درآمدشــان افزایش یافته و ســود 
بیشتری کسب می کنند. دسته دوم شرکت 
هایی هستند که گرچه صادرات محور بوده 
و درآمد ارزی دارند، اما دارای بدهی ارزی یا 
مواد اولیه وارداتی هســتند. این شرکت ها 
درصورتی که ارز حاصل از صادرات تکافوی 
هزینه های ارزی شان را بدهد، با افزایش نرخ 
مشکلی ندارند.این کارشناس بازارسرمایه 
بانک را نهاد دیگری دانســت که نوسانات 
نرخ ارز بر آن تأثیر گذار است و گفت: بانک ها 
بخشــی از دارایی های خــود را به صورت 
سپرده ارزی نزد بانک های خارجی یا داخلی 
نگهداری می کنند؛ همچنین بانک ها از افراد 
)سپرده گذاران( ســپرده ارزی می پذیرند 
و تسهیلات ارزی اعطا می کنند.وی افزود: 
در نظر داشته باشــید که بانک ها باید برای 
گزارش این وجوه در صورت های مالی خود 
طبق قوانین حسابداری، خالص دارایی های 
ارزی شــرکت ها را با نرخ تســعیر مربوط 
به پایان دوره مالی، گــزارش کنند و بانک 
مرکزی، مرجع تعیین کننده نرخ تسعیر ارز 
دارایی ها است. بانک مرکزی با در نظر گرفتن 
متوســط قیمت ارز نیمایی در دوره زمانی 
مشخص و شــرایط ترازنامه ای بانک ها این 

نرخ را به شبکه بانکی ابلاغ می کند.

رئیسهیاتمدیرهشرکت
سبدگردانسرآمدبازار؛

وضعیت شرکت های بورسی 
مؤید رشد بازار است

شــرایط اقتصادی و وضعیت شــرکت ها 
همگی مؤید رشد بازار هستند اما موضوعاتی 
همچون مشخص نبودن رییس بانک مرکزی 
و برنامه های وی، اخبار منتشر شده از تغییرات 
نرخ بهره و کوتاه مدت شدن افق سرمایه گذاری 
سهامداران از جمله مواردی است که بر رفتار 
سرمایه گذاران بازار ســرمایه تاثیر مستقیم 
داشــته و به وضعیت بازار در شــرایط کنونی 

انجامیده است.
رئیس هیات مدیره شــرکت سبدگردان 
ســرآمد بازار، در گفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبری بازار ســرمایه )ســنا(، وضعیت بازار 
ســرمایه طی روزهای اخیــر را مدنظر قرار 
داد و گفــت: افــق ســرمایه گذاری در میان 
سهامداران کوتاه مدت شده و این موضوع در 
بین سهامداران حقیقی که تعداد آنها در بازار 
سرمایه به شــدت افزایش یافته است و اغلب 
از تجربه و مهارت کافی برخوردار نیســتند و 
همچنین شخصیت های حقیقی و نهادهای 
مالی کــه حتی پرتفوهــای بــزرگ را اداره 

می کنند، به شدت مشاهده می شود.
بهروز زارع ادامه داد: در شرایط کنونی، به 
نظر می رسد دیدگاه سرمایه گذاران به سمت 
ســرمایه گذاری کوتاه مدت رفته  زیرا تغییر 
و تحــولات در فضای اقتصــادی و همچنین 
ابهامــات در این فضــا زیاد اســت؛ از این  رو، 
سهامداران می خواهند فرصت داشته باشند 
تا عکس العمل به موقع از خود نشــان دهند و 
اقدام به خرید و فروش های مکرری می کنند 

که نتیجه ای جز ضرر و زیان برای آنها ندارد.
وی به صف هــای خرید و فــروش طی دو 
هفته اخیر اشــاره کرد و گفت: طی این مدت، 
ســهم های زیادی با صف خریــد در یک روز 
مواجه می شدند، در حالی که در همان سهم 
در روز بعــد، صف فروش شــکل می گرفت. 
طبیعی اســت که در این سهم ها طی یک روز 
اتفاق خاصــی رخ نداده اســت و این موضوع 
بیانگر واکنش های ســریع و آنی سهامداران 

به منظور نقد کردن سهم ها است.
رئیس هیات مدیره شــرکت سبدگردان 
سرآمد بازار با بیان اینکه بازار سرمایه در حال 
حاضر کاملًا از پتانسیل رشد برخوردار است، 
تصریح کرد: شــرایط اقتصــادی و وضعیت 
شــرکت ها بــه گونه ای اســت کــه همگی 
مؤید رشــد بازار هســتند. البته ابهاماتی در 

سیاست گذاری ها وجود دارد.
وی از بانک مرکزی به صورت مشــخص، 
به عنوان یکی از ابهامات اساســی و اثرگذار بر 
بازار ســرمایه یاد کرد و توضیح داد: در ارتباط 
با بانک مرکزی، اخبار متفاوت و متعددی در 
فضای اقتصادی جامعه منتشــر شده است. 
افرادی کــه گرایش های فکــری متفاوتی 
دارند نیز برای تصدی گری ریاست کل بانک 

مرکزی پیشنهاد شده اند.
زارع اخبار منتشــر شــده از تغییرات نرخ 
بهره را از دیگر مولفه های مؤثر بر بازار خواند و 
تصریح کرد: برنامه اقتصادی دولت برای تامین 
کسری بودجه در ادامه سال، احتمال افزایش 
نرخ سود اوراقی که دولت فروشنده آن است را 
بالا برده و این موضوع، از جمله مباحثی است 
که بر تصمیم گیری بازیگران بازار ســرمایه 

تاثیر مستقیم دارد.
وی با اشاره به تاثیر سخنان و مصاحبه های 
دست اندرکاران دولت، مجلس و کارشناسان 
صاحب نفــوذ در فضای اقتصــادی، گفت: 
قیمت گــذاری  همچــون  موضوعاتــی 
دســتوری، مدافعان و مخالفان این رویکرد 
و  مباحــث  ایــن  رفت وبرگشــت های  و 
عدم شکل گیری انسجام در دیدگاه ها، از دیگر 

دلایل ابهامات است.
رئیس هیات مدیره شــرکت سبدگردان 
ســرآمد بازار با بیان اینکه با کاهش ابهامات، 
مشــخص شــدن رئیس کل بانک مرکزی و 
شفاف شــدن برنامه های بانک مرکزی، بازار 
ســرمایه مجال قرارگیری در مسیر مناسب 
و رشد را به دســت می آورد، خاطرنشان کرد: 
امکان برآورد دقیق تر از شرایط اقتصادی، نه 
تنها بر تصمیم گیری فعالان بازار سرمایه که به 

ثبات آن نیز می انجامد.
وی ادامه داد: دولت به تازگــی کار خود را 
آغاز کرده و نباید انتظار داشت طی مدت زمان 
کوتاهی به تمامی برنامه ها و دیدگاه های خود 
جامه عمل بپوشــاند. با گذر زمان، از ابهامات 
کاسته می شود و شرایط اقتصادی مشخص تر 
می شــود و فعالان اقتصادی بهتر می توانند 
شرایط را ارزیابی کنند. بنابراین، بازار سرمایه 

نیز به ثبات می رسد.
زارع در انتهــای گفت وگــوی خــود با 
»سنا«، به فعالان بازار سرمایه پیشنهاد داد: 
در شــرایط کنونی از رفتارهای کوتاه مدت 
پرهیز شــود. ســهامدارانی که از تجربه و 
مهارت کافی برخــوردار نیســتد از انجام 
معاملات پی در پی تا زمان ثبات و آرامش در 
بازار اجتناب کنند. همچنین، ســهامداران 
حرفه ای بادید بلندمدت  بــه تعادل در بازار 

کمک کنند.

آمارهای۸ماههنشانمیدهد؛

استقبال سرمایه گذاران از سرمایه گذاری غیرمستقیم

مدیرعاملشرکتمولدسازیومدیریتداراییتجارتمطرحکرد؛

از ریزش های بی دلیل تا فرصت های خرید

طی مدت ۸ ماهه اخیر، نهادهای مالی توسعه کمی و کیفی یافتند و 
سرمایه گذاری غیرمستقیم در میان سهامداران با اقبال بیشتری مواجه 

شد.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه )سنا(، رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار از ابتدای ســکانداری خویش، توســعه و عمق بخشی بازار 
سرمایه از طریق توسعه کمی و کیفی نهادهای مالی و رفع انحصار از آنها را 

در دستور کار این سازمان قرار داد.
پس از گذشتن ۸ ماه، اقداماتی همچون رفع انحصار در حوزه نهادهای 
مالی بازار سرمایه و صدور مجوز تاسیس شرکت های کارگزاری جدید، 
تدوین دســتورالعمل هایی مانند دســتورالعمل صنــدوق املاک و 
مستغلات، بازنگری دســتورالعمل های عرضه  های اولیه و بازارگردانی 
و توســعه ابزارهای مالی، نقش به ســزایی در توســعه کمی و کیفی و 

سرمایه گذاری غیرمستقیم داشته است.
در گزارش پیش رو، به بررســی کمی نهادهای مالی در ســه قالب 
صندوق های ســرمایه گذاری، شــرکت های ســرمایه گذاری و سایر 

نهادهای مالی طی مدت ۸ ماه اخیر پرداخته است.  
صندوق های سرمایه گذاری

تعداد صندوق های ســرمایه گذاری تا انتهای دی ســال گذشــته، 
۲۵۸ صندوق اعلام شــده اند که پس از ۸ ماه به ۲۸۷ صندوق رسید که 
حکایت از رشد ۱۱ درصدی دارد.  همچنین، ارزش دارایی صندوق های 
سرمایه گذاری که تا دوره منتهی به ۳۰ دی ماه ۱۳۹۹، معادل۴ میلیون 
و ۴۲۴ هزار و ۴۱۲ میلیارد و ۴۲ میلیون ریال بود به ۵ میلیون و ۵۲۰ هزار 
و ۹۵۰ میلیارد و ۸۰۵ میلیون ریال تا دوره منتهی به ۳۱ شــهریور ماه 

رسید و افزایش ۳۰.۱۴ درصدی را به ثبت رساند.
* صندوق سرمایه گذاری با درآمد ثابت: تعداد این نوع از صندوق ها 
تا تاریخ ۳۱ شهریور ماه ۱۴۰۰ نسبت به تاریخ ۳۰ دی ماه ۱۳۹۹ معادل 
۸.۵۱ درصد افزایش یافت و از ۸۶ صندوق به ۹۴ صندوق رســید. ارزش 
دارایی صندوق های ســرمایه گذاری با درآمد ثابت نیز با ۲۲.۸۵ درصد 
افزایش، از ۳ میلیون و ۳۷ هزار و ۸۷۰ میلیــارد و ۷۶ میلیون ریال به ۳ 

میلیون و ۹۳۷ هزار و ۶۹۴ میلیارد و ۶۲۸ میلیون ریال به رسید.
* صندوق های سرمایه  گذاری در سهام: تعداد این نوع از صندوق ها 
تا تاریخ ۳۱ شهریور ماه ۱۴۰۰ نسبت به تاریخ ۳۰ دی ماه ۱۳۹۹ معادل 
۶.۸۵ درصد افزایش یافت و از ۷۳ صندوق به ۷۸ صندوق رســید. ارزش 
دارایی صندوق های ســرمایه گذاری در ســهام نیز بــا ۱۴.۴۸ درصد 
افزایش، از ۴۹۳ هزار و ۴۲۲ میلیــارد و ۱۱۱ میلیون ریال به ۵۶۳ هزار و 

۸۷۴ میلیارد و ۳۹۰ میلیون ریال رسید.
* صندوق سرمایه گذاری مختلط: تعداد این نوع از صندوق ها تا تاریخ 
۳۱ شهریور ماه ۱۴۰۰ نسبت به تاریخ ۳۰ دی ماه ۱۳۹۹ معادل ۵ درصد 
افزایش یافت و از ۲۰ صندوق به ۲۱ صندوق رســید. در حالی که ارزش 
دارایی صندوق های سرمایه گذاری مختلط با ۳.۹۱ درصد کاهش، از ۲۸ 
هزار و ۸۶۶ میلیارد و ۲۱۷ میلیون ریال به ۲۷ هزار و ۷۳۷ میلیارد و ۹۵۹ 

میلیون ریال رسید.
* صندوق های سرمایه  گذاری اختصاصی بازارگردانی: تعداد این نوع 
از صندوق ها تا تاریخ ۳۱ شهریور ماه ۱۴۰۰ نسبت به تاریخ ۳۰ دی ماه 

۱۳۹۹ معادل ۱۵.۵ درصد افزایش یافت و از ۵۸ صندوق به ۶۷ صندوق 
رسید. ارزش دارایی صندوق های سرمایه گذاری اختصاصی بازارگردانی 
با ۴۵.۷۱ درصد افزایش، از ۶۶۲ هزار و ۷۹۸ میلیارد و ۷۹۸ میلیون ریال 

به ۹۶۵ هزار و ۷۸۸ میلیارد و ۶۴۰ میلیون ریال رسید.
* صندوق های ســرمایه  گذاری در اوراق بهادار مبتنی بر کالا: تعداد 
این نوع از صندوق ها تا تاریخ ۳۱ شهریور ماه ۱۴۰۰ نسبت به تاریخ ۳۰ 
دی ماه ۱۳۹۹ معــادل ۱۶.۶۶ درصد افزایش یافــت و از ۶ صندوق به ۷ 
صندوق رسید. ارزش دارایی صندوق های سرمایه گذاری در اوراق بهادار 
مبتنی بر کالا نیز با ۲۷.۷۶ درصد افزایــش، از ۱۹ هزار و ۴۵۴ میلیارد و 

۸۴۰ میلیون ریال به ۲۴ هزار و ۸۵۵ میلیارد و ۱۸۸ میلیون ریال رسید.
براساس آمارهای به دست آمده از صندوق های سرمایه گذاری، تعداد 
۲ میلیون و ۴۹۵ هزار و ۸۷۳ سرمایه گذار غیرمستقیم طی دوره ۶ ماهه 

منتهی به ۳۱ شهریو ماه ۱۴۰۰ جذب این صندوق ها شده اند.
سایر نهادهای مالی

مجموع شــرکت های ســرمایه گذاری و هلدینگ ها نیز حکایت از 
افزایش ۶.۱ درصدی در تعداد این شــرکت  ها دارد. براین اساس، تعداد 
شرکت های ســرمایه گذاری و هلدینگ ها از ۲۱۴ شرکت در تاریخ ۳۰ 

دی ماه ۱۳۹۹ به ۲۲۷ شرکت در تاریخ ۳۱ شهریور ۱۴۰۰ رسید.
همچنین، در سایر نهادهای مالی نیز رشــد ۸.۳۲ درصدی در تعداد 

مشاهده شد و از ۷۲۱ شرکت به ۷۸۱ رسید.
در میان ســایر نهادهای مالی، تعداد شــرکت های سبدگردان 
از افرایش قابل توجهی برخوردار شــدند و از ۳۵ شــرکت به ۴۹ 
شرکت طی ۸ ماهه یادشــده، رسیدند که نشــان از افزایش ۴۰ 

درصدی در تعداد دارد.
براســاس آمارهای به دســت آمده، می توان گفت بــا توجه به 
ریســک ســرمایه گذاری در ســال ۱۳۹۹ و همچنین توســعه 
نهادهای مالی و رفع انحصار از آنها، ســرمایه گذاری غیرمستقیم 
در میان سهامداران با اقبال بیشــتری مواجه شده و صندوق های 

سرمایه گذاری نیز رشد داشته اند.

سهامداران حرفه ای اغلب ریزش های فاقد دلایل موجه را به عنوان 
فرصت های خرید ارزیابــی و از آن به خوبی بهره بــرداری می کنند. 
این درحالی اســت که هیجان های مقطعی حاکم بر بازار اغلب برای 
سهامداران حقیقی به شکل از دست دادن سهام ارزنده آنها نمود پیدا 

می کند.
مدیرعامل شرکت مولدسازی و مدیریت دارایی تجارت در گفت وگو 
با خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا(، با توجه به شرایط بازار طی 
روزهای اخیر، گفت: شرایط پر التهاب سال گذشته و ترس ناشی از ضرر، 
سرمایه گذاران را تا حد زیادی محتاط کرده و موجب شده آنها با عینک 
بدبینانه تری تحولات بازار ســرمایه را رصد کنند. این نگرانی با ریزش 
پیوسته بازار طی روزهای اخیر و تجربه دوباره کف های قبلی در برخی از 

نمادها، تشدید شده است.
احســان رضاپور نیکرو ادامه داد: تصور برخی از ســرمایه گذاران 
این است که بازار ســرمایه نمی تواند جای امنی برای سرمایه گذاری 
آنها باشد. در حالی که با توجه به وضعیت متغیرهای اقتصادی کشور 
و گزارش های عملکردی ماهیانه شــرکت ها به نظر می رسد کف های 
قیمتی تجربه شده طی ماه های اخیر، برای گروهی از سرمایه گذاران 
حقیقی و حقوقی که نگرش میان مــدت و بلندمدت دارند از جذابیت 

ویژه ای برخوردار است.
وی تاثیر افزایش نرخ بهره بین بانکی بر بازار ســرمایه را مدنظر قرار 
داد و تصریح کرد: بی تردید، نگرانی ناشــی از افزایش نرخ بهره بانکی و 
بدون ریســک یکی از فاکتورهای اثرگذار بر ارزش گذاری شرکت ها و 
ســرمایه گذاری در حوزه های مختلف اقتصادی است. اظهارنظرها در 
این رابطه طی روزهای اخیر نیز به عقب نشــینی خریداران و افزایش 

عرضه ها در بازار منجر شده است.
مدیرعامل شرکت مولدسازی و مدیریت دارایی تجارت در همین 
راستا ادامه داد: این موضوع با توجه به ضرورت فروش بیشتر اوراق بدهی 
به منظور جبران کسری بودجه و افزایش شانس دریافت بازدهی بدون 

ریسک با نرخ جذاب تر، مورد توجه سرمایه گذاران حقیقی، صندوق ها 
و سرمایه گذاران حقوقی و نهادی قرار گرفته و طبیعی است آثار موقتی 

بر روند بازار بگذارد.
وی به برخی از اخبار منتشر شده مبنی بر اقدامات دولت در راستای 
افزایش عرضه های اوراق بدهی اشــاره کرد و ادامه داد: همواره خرید 
اوراق بدهی به عنوان افزایش نرخ بازگشــت ســرمایه تلقی می شود، 

بنابراین، در زمره سرمایه گذاری بدون ریسک درنظر گرفته می شوند.
رضاپور ادامه داد: مفروضات فعلی، چشم انداز فاکتورهای اثرگذار بر 
بازار با دلار نیمایی ۲۳ هزار تومانی و نرخ های فروش شرکت ها با توجه 
به شرایط تورمی کشور، مؤید سودآوری سهام شرکت هاست. با توجه به 
امیدهایی مبنی بر بهبود روابط سیاسی و آثار مثبت آن بر گزارش های 
عملکردی بنگاه ها، به نظر می رسد بازار ســرمایه با رویکرد یک ساله، 

بازدهی بیشتری را نسبت به سایر بازارها نصیب سرمایه گذاران کند.
وی صیانت از سرمایه ســهامداران را یک اصل تلقی کرد که گاهی 
با چالش هایی مواجه می شــود و گفت: لازم اســت، تحولات و اخبار 
تاثیرگذار به دقت تحت نظر سرمایه گذاران قرار بگیرند تا آنها بتوانند 
با هدایت و جایگزینی های به موقع از فرصت های ســودآوری در بازار 

منتفع شوند و از ســرمایه خود محافظت کنند. این امر، بی تردید برای 
سرمایه گذاران غیرحرفه ای و سهامدار خرد به آسانی میسر نمی شود.

وی افزود: بنابراین، ضروری است افرادی که از مهارت و دانش کافی 
برخوردار نیستند، همچنین در شناسایی گزینه هایی با پتانسیل بالا 
و سهم های ارزشمند با مشکل مواجه هستند و نمی توانند به درستی 
اســتراتژی های معاملاتی در بازارهای صعــودی و نزولی و اصلاحات 
ضروری در پرتفــوی خود را اعمــال کنند، به ســمت صندوق های 

سرمایه گذاری و سبدگردانان حرفه ای بروند.
مدیرعامل شرکت مولدسازی و مدیریت دارایی تجارت با اشاره به 
اینکه صندوق های ســرمایه  گذاری توسط کارشناسان و متخصصان 
بازار سرمایه مدیریت می شــوند، اظهار کرد: زمانی که سرمایه گذاران 
سرمایه خود را به صندوق های سرمایه گذاری و شرکت های سبدگردان 
می سپارند، با این اقدام، سرمایه خود را به مخاطره نمی اندازند و عملکرد 
بهتری را نیز تجربه خواهند کرد.وی خاطرنشان کرد: تجربه نشان داده 
است که بازار هیچگاه به طور مستمر در شرایط هیجانی مثبت یا منفی 
باقی  نمی ماند. انتخــاب رفتار صحیح و عقلانی به ویژه در شــرایط پر 

التهاب، منافع بیشتری برای سرمایه گذاران به همراه دارد.
رضاپور با اشاره به نوع رفتار سهامداران و رویکرد آنها در شرایط فعلی 
اذعان داشت: نگاه بلندمدت، توجه و وزن دهی بیشتر به ارزش نمادها در 
صنایع مختلف و تشکیل سبد متنوعی از اوراق بهادار یا صندوق های 
مختلف از جمله عواملی اســت که بهبود عملکرد سهامداران را در پی 

دارد.
به گفته مدیرعامل شرکت مولدســازی و مدیریت دارایی تجارت، 
در شرایط نزولی بازار، گاهی رفتارهای اشتباه از سوی سرمایه گذاران 
نهادی نیز بروز می کند. صندوق های سرمایه گذاری با مدیران حرفه ای 
کمتر دچار تصمیم های هیجانی شوند، مگر اینکه آنها در شرایط ابطال 
واحدها و نیاز به تامین نقدینگی قرار گیرند که ایــن امر موجب ورود 

اجباری آنها به عنوان عرضه کننده در بازار می شود.

کاهش زمان بازگشــایی نمادهای عرضه اولیه، 
از جمله اقداماتی بوده که همیشــه در دســتور کار 
همکاران فنی قرار داشته و با توسعه جدید در هسته 
معاملات بورس و فرابورس محقق شده است.مدیر 
فناوری اطلاعات ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
ضمن مطلب فوق در گفتگو به پایــگاه خبری بازار 
سرمایه )سنا( گفت : در روز جاری سامانه معاملاتی 
فرابورس بدون مشکل سرویس های لازم برای انجام 
معاملات را ارائه کرده است. امروز در این سامانه نماد 
»مدیریت« با صف فروش به تعــداد بالغ بر ۹۸۰۰۰ 
سفارش بازگشــایی گردید که در فرایند بازگشایی 
بیــش از ۱۰۷۰۰۰ معاملــه تولیــد شــد. فرایند 
بازگشایی این نماد در ۳۰ ثانیه بطور کامل انجام شد. 
حمید حسن آبادی توضح داد: پیش از این، صف های 
فروش یا خرید با این تعداد سفارش قابل پشتیبانی 
در سامانه معاملات نبوده و معاملات نمادها با صف 
فروش سنگین به بعد از ساعت بازار منتقل می شد 
و در این بازه زمانی نیز بازگشــایی نمادها به زمانی 
بیش از ۴ دقیقه نیاز داشــت. اما با توسعه انجام شده 
روی سامانه معاملات در شــرکت مدیریت فناوری 
بورس تهران و بکارگیری ماژول توسعه یافته جدید 

برای فرایند بازگشایی که از هفته گذشته در محیط 
عملیاتی قرار گرفته اســت، نمادهایی با صف های 
سنگین در بازه زمانی بسیار کوتاه بازگشایی می شوند 
و روال عادی معاملات بــدون اختلال پیگیری می 
شود.مدیر فناوری اطلاعات سازمان بورس همچنین 
در خصوص مشکل بوجود آمده در نمایش اطلاعات 

پرتفوی سهامداران در شرکت های کارگزاری در روز 
شنبه، عنوان کرد که بروز خطا در کانالهای ارتباطی 
ســامانه Csdidata  متعلق به شــرکت ســپرده 
گذاری مرکــزی موجب توقف ارســال اطلاعات به 
بانک اطلاعاتی سامانه مربوطه شده است. در نتیجه 
این اختلال  تعــدادی از شــرکت های کارگزاری 

موفق به نمایش صحیح اطلاعات مشــتریان خود 
نشــدند، که بلافاصله پس از بررسی علت بروز خطا 
و رفع آن و اطمینان از صحت عملکرد سیســتم ها، 
ارسال اطلاعات از سر گرفته شــد. لازم به ذکر است 
اطلاعات ارسالی صرفا برای مشــاهده دارایی ها از 
سوی مشتریان کارگزاری ها بوده است و کارگزاران 
در صورت لزوم قادر به دسترســی به این اطلاعات 
از طریق ســامانه بک آفیس  خود بــوده اند. در حال 
حاضر مشــکل مربوطه به طور کامل برطرف شده و 
اطلاعات پرتفوی سهامداران در سامانه های شرکت 
های کارگزاری کاملا به روز است.حســن آبادی، در 
خصوص عرضه های اولیه ارائه شــده در هفته های 
اخیر نیز افزود: اختــلالات رخ داده هیچ ارتباطی به 
عرضه های اولیه ارائه شده ندارد و هم اکنون تمامی 
سامانه های معاملاتی بورس ها و سامانه های پس از 
معاملات در شرایط پایدار قرار دارند. وی افزود، همه 
همکاران حوزه های فنی و کسب و کاری در مجموعه 
ســازمان و ارکان همواره در تلاشــند تا فرانیدهای 
معاملاتی پیش و پس از معاملات با روند نرمال طی 
شده و ســرویس دهی به ذینفعان با بالاترین درجه 

پایداری و کیفیت ارائه شود.

مدیرفناوریاطلاعاتسازمانبورسواوراقبهادارعنوانکرد؛

توسعه ویژه هسته معاملات برای عرضه های اولیه بورس و فرابورس 
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از ابتدای ســال ۱۴۰۰ با الزامی شــدن ثبت 
اطلاعات چک از جمله مبلغ، تاریخ و مشــخصات 
گیرنده در ســامانه صیــاد جهت ثبــت، تائید و 
انتقال چک، نیاز است تا شبکه بانکی کشور امکان 
صدور چک های بابت تضمین را بدون درج تاریخ 
سررسید چک در ســامانه صیاد فراهم کنند.در 
کشــور، چک هم به عنوان ابزار پرداخت آنی و هم 
ابزار پرداخت مدت دار استفاده می شود. البته کارکرد 
چک به عنوان ابزار پرداخت مدت دار، باعث شــده 
است تا بیشتر مورد توجه صاحبان کسب و کار قرار 
بگیرد. از طرف دیگر، تا قبل از اصلاح قانون چک در 
سال ۱۳۹۷، قابلیت استفاده از چک به عنوان ابزار 
پرداخت مدت دار، زمینه  های سوء استفاده از چک 
را فراهم کرده بــود.از این رو، قانون جدید چک که 
در سال ۱۳۹۷ به تصویب مجلس شورای اسلامی 
رســید، با تلاش در جهت حذف زمینه های سوء 
استفاده از طریق صدور چک های بلامحل، به وسیله 
ایجاد تقارن اطلاعاتی بین گیرنده و صادرکننده 

چک، اعتبار چک های صادرشده را افزایش داد.
صدور چک بابت تضمین، یکی دیگر از 

کارکردهای رایج چک
یکی دیگر از کارکرد های چــک، کارکرد بابت 
تضمین و وثیقه است که افراد، جهت تضمین انجام 
تعهدات خود در اختیار طرف معامله قرار می دهند 
تا وی در صورت تشــخیص نقــض تعهد از جانب 
صادرکننده، جهت وصــول چک به بانک مراجعه 
کند. این کارکرد چک در کشــور بسیار رونق دارد 
و صاحبان کسب و کار نیز در انجام معاملات خود از 

این کارکرد چک ها استفاده می کنند.
تا قبل از تصویب قانون جدید چک، صدور چک 

بابت تضمین به این صورت بود که صادرکنندگان، 
لاشــه کاغذی چک را بدون درج تاریخ سررسید 
آن در اختیار گیرنده قرار می دادند تا در صورتی که 
تعهدات مقرر در معامله از طرف صادرکننده چک 
انجام نشــد، گیرنده با درج تاریخ در برگه چک به 

بانک مراجعه کرده و چک را به اجرا بگذارد.
اما با توزیع دسته چک های جدید از ابتدای سال 
۱۴۰۰ و الزام قانــون جدید چک به ثبت اطلاعات 
چک در سامانه صیاد، امکان صدور چک بدون درج 
تاریخ آن در ســامانه صیاد مهیا نیست، بنابراین 
امکان صدور چک بابت تضمین در ســامانه صیاد 

فراهم نشده است.

ایجاد امکان صدور چک بابت تضمین از 
طریق سامانه صیاد

با تصویــب قانون جدید چک و ایجاد ســامانه 
صیاد جهت ثبت و تائید چک هــا، هم اکنون امکان 
صدور چک های بابت تضمیــن و وثیقه بدون درج 
تاریخ آن در ســامانه صیاد مهیا نیست. در جهت 
حل این مشکل، شــعب بانکی باید امکان صدور 
چک های بابت تضمین را بدون درج تاریخ سررسید 
آن در ســامانه صیاد مهیا کنند.از این رو یاســر 
مرادی، کارشناس ارشد حوزه بانک، در گفت و گو 
با اقتصادآنلاین، در رابطه با حل مشکل صاحبان 
کسب و کار از طریق ایجاد امکان ثبت چک های بابت 

تضمین در ســامانه صیاد گفت: می توان چک های 
بابت تضمین را از لزوم درج تاریخ چک در سامانه 
صیاد توسط صادرکننده مستثنی کرد. بنابراین، 
طبق تئوری وکالت، صادرکننده می تواند با دادن 
وکالت به گیرنده، تعیین تاریخ سررســید چک را 
به گیرنده تفویض کرده و در اختیار وی قرار دهد. 
از این رو زمانی که گیرنده می خواهد برای وصول 
چک اقدام کند، می تواند همان لحظه تاریخ چک 
را در ســامانه ثبت کند.وی در ادامه افزود: تا قبل 
از اصلاح قانون چک در ســال ۱۳۹۷، افراد جهت 
صدور چک بابت تضمین، چک ها را بدون درج تاریخ 
آن به گیرنده می دادند اما اکنون، در قانون جدید 
چک ذکر شــده اســت که حتماً باید چک تاریخ 
داشته باشد. این مورد می تواند در رابطه با چک های 
تضمین استثنا شود تا در زمان وصول چک، تاریخ 

آن تعیین شود.
حل مشکل کســب و کار با ارائه خدمات 

چک های بابت تضمین در سامانه صیاد
همان طور که گفته شــد، تا قبل از الزامی شدن 
ثبت و تائید چک در سامانه صیاد، صدور چک های 
بابت تضمین بدون درج تاریخ سررســید بر روی 
لاشه کاغذی ممکن بوده اســت. از طرف دیگر به 
دلیل رایــج بودن صدور چک هــای بابت تضمین، 
نادیده گرفتن کارکــرد چک به عنوان تضمین در 
سامانه صیاد، می تواند برای مردم مشکل ساز شده و 
معاملات را تحت تاثیر قرار دهد.از این رو لازم است 
تا هم اکنون که ســامانه صیاد بانک ها اجازه صدور 
چک بدون درج تاریخ سررســید آن را نمی دهند، 
شبکه بانکی برای صدور چک های بابت تضمین در 

سامانه های خود این امکان را فراهم کنند.

مســعود بادین و محمد بیگدلی مدیران عامل بزرگ ترین بیمه و 
بانک خصوصی کشور، تفاهم نامه همکاری امضا کردند.

به  گزارش اقتصادآنلاین،در مراسم امضا تفاهم نامه بیمه آسیا و بانک 
ملت که در ساختمان شیشه ای بانک ملت برگزار شد، مسعود بادین، 
نایب رییس هیات مدیره و مدیرعامل بیمه آسیا اظهار داشت: امضای 
این تفاهم نامه، از اتفاقات بزرگ در صنعت بیمه است و فصل جدیدی در 
عملیات مشترک بیمه و بانک را رقم زده است که می تواند الگویی برای 

سایر شرکت ها در بازار سرمایه باشد.
وی با اشــاره به تاثیرگذاری اهرم های بانک، بورس و بیمه در بازار 
سرمایه گفت: همکاری و تعامل بانک و بیمه در شرایط فعلی اقتصادی 

کشور می تواند تاثیر مثبتی در رونق بازار و فعالیت های اقتصادی کشور 
داشته باشد.

مدیرعامل بیمه آســیا بــا تقدیــر از کارکنان خــدوم بانک ملت 
اظهارامیدواری کرد این تفاهم نامه، منشا اتفاقات بسیار خوبی در تداوم 
ارتباط متقابل و بسیار نزدیک بین بزرگ ترین بیمه خصوصی و قوی 

ترین بانک خصوصی کشور باشد.
بیگدلی، مدیرعامل بانک ملت نیز در این مراســم از همکاری بانک 
ملت با خوشنام ترین شرکت بیمه ابراز خرسندی نمود و بیمه آسیا را 

شرکتی مورد اعتماد مردم توصیف کرد.
وی ضمن قدردانی از انتخاب این بانک از سوی بیمه آسیا به عنوان 

بانک اول، بیان داشــت: برآیند همکاری بانک ملت و بیمه آسیا برای 
کشور، مردم و مشــتریان بســیار موثر خواهد بود و امیدواریم مردم با 

انتخاب درست خود، بتوانند بهره کافی از این همکاری بزرگ را ببرند.
بنابراین گزارش، به عقیده کارشناسان، امضای تفاهم نامه همکاری 
بیمه آســیا و بانک ملت، افزایش رضایتمندی مشتریان، بهینه سازی 
فرآیند امور مالی، سودآوری بیشتر و افزایش بهره وری را در پی خواهد 
داشت.گفتنی است در نشســت امضای این تفاهم نامه، علاوه بر مدیر 
عامل، معاون مالی و اقتصادی و مدیر امور مالی بیمه آسیا و همچنین 
مدیرعامل و معاون مدیرعامل بانک ملت و تنی چند از مدیران این بانک 

حضور داشتند.

نام نویسی بیمه درمان تکمیلی، عمر و حوادث اصحاب فرهنگ، هنر 
و رسانه آغاز شد.

صندوق اعتباری هنر اعــلام کرد؛ به منظور پوشــش حداکثری 
هزینه های درمانی خانواده بزرگ فرهنگ، هنر و رسانه کشور، صندوق 
اعتباری هنر همچون سالیان گذشته خدمات بیمه تکمیلی اعضاء خود 

را از تاریخ ۰۱/۰۷/۱۴۰۰ تا ۳۱/۰۶/۱۴۰۱ ارائه می دهد.
ثبت نام بیمه تکمیلی در یک مرحله )بــدون تمدید(  به مدت ۱۰ 
روز از تاریخ ۳۱/۰۶/۱۴۰۰ لغایت ۰۹/۰۷/۱۴۰۰ از طریق وب ســایت 

صندوق؛ به  نشانی www.honarcredit.ir انجام خواهد شد.
با توجه به افزایش تعرفه های ارائه خدمات درمانی که از ســوی 

شــرکت های بیمه گر مورد تأیید بیمه مرکزی )بطــور میانگین با 
حداقل ۶۰ درصد افزایش نســبت به ســال گذشــته( اعلام شد، 
صندوق اعتباری هنر در راستای دستور مقام عالی وزارت و بمنظور 
حمایت از اعضای تحت پوشش، حداکثر تلاش خود را به کار گرفته 
است تا بیشترین خدمات با کمترین هزینه برای اعضاء منظور شود. 
بنابراین مصوب شد، نســبت به سال گذشــته، هیچ گونه افزایش 
قیمتی در سهم حق بیمه پرداختی اعضا در قرارداد ۱۴۰۱-۱۴۰۰ 

اعمال نشود.
خدمات بیمه درمان تکمیلی در قالب ۳ طرح )امید، آرامش و رفاه( 
ارائه می شود. براین اساس همچون سال گذشته مبلغ پرداختی سهم 

اعضا به ازاء هر نفر برای طرح امید ۱۳۰ هزارتومان، طرح آرامش ۵۰۰ 
هزارتومان و طرح رفاه ۱میلیون و ۱۰۰ هزار تومان است.

 متقاضیان می توانند با انتخاب یکی از طــرح ها، افراد تحت تکفل 
خود را نیز در همان طرح ثبت نام نمایند.

همچنین سرپرستان خانوار )بیمه شده اصلی( با پرداخت مبلغ ۹۵ 
هزار تومان از مزایای بیمه عمر و حوادث برخوردار می شوند که این مبلغ 

به حق بیمه سالانه بیمه شده اصلی اضافه می شود.
اعضای صندوق اعتباری هنر با پرداخت بخشی از حق بیمه، مشمول 
بهره مندی از خدمات بیمه درمان تکمیلی خواهند شد و مابقی هزینه 

توسط صندوق، تأمین و پرداخت می شود.

رییس کل بانک مرکزی گفت: گســترش روابط 
تجاری و صــادرات و واردات متقابل و نیز حل و فصل 

مسائل مالی بین ایران و سریلانکا در دستور کار است.
به گزارش روز شــنبه ایرنا از بانک مرکزی، »اکبر 
کمیجانی« در دیدار با وزیر انرژی کشور سریلانکا با 
استقبال از گسترش مبادلات تجاری بین دو کشور 
اظهارداشت: انتظار می رود سریلانکا از منافع  ایران در 
محافل بین المللی به عنوان کشوری مستقل حمایت 
کند.وی با تاکید بر پشــتیبانی بانک مرکزی و نظام 
بانکی ایران از تامین مالی صــادرات و واردات بین دو 
کشور و ارائه مکانیزم های پرداخت و دریافت به طور 
مستقیم و غیر مستقیم، افزود: گسترش روابط تجاری 
و بانکی بین ایران و ســریلانکا بر اساس تامین مالی 
صادرات و واردات بین دو کشــور و ارائه مکانیزم های 
پرداخت و دریافت به طور مســتقیم و غیر مستقیم 

امکان پذیر است.
وی اضافه کرد: این دیدار می تواند سرآغازی برای 

بسط روابط تجاری و بانکی بین دو کشور باشد.
رئیس کل بانــک مرکزی بــرای انعطاف هرچه 
بیشــتر و یافتن راه هایی برای گسترش همکاری ها 
میان دو کشور، پیشنهاد ایجاد کارگروهی متشکل 
از متخصصین کشور ســریلانکا، کارشناسان بانک 
مرکزی، تجار و ســایر فعالان اقتصادی را به منظور 
بررسی راهکارهای گسترش همکاری های تجاری 

و نیز راهکارهای تسویه بدهی ارائه کرد.
وزیر انرژی کشــور ســریلانکا در دیدار با رئیس 
کل بانک مرکزی عنوان کرد: کشــور ســریلانکا از 
گسترش همکاری ها با ایران اســتقبال می کند و با 
وجود محدودیت های پیش رو، علاقمند به گسترش 
تجــارت متقابل و اســتفاده از همــه ظرفیت های 

موجود برای پیشــبرد منافع دو طرف است و از همه 
پیشــنهادات و راهکارهای عملیاتــی در این زمینه 

استقبال می کند.
همچنین در این دیــدار، مقام ســریلانکایی از 
پیشــنهادات بانــک مرکزی درخصــوص افزایش 

همکاری های تجاری استقبال کرد.

به گفته وی سریلانکا در شرایط دشوار بین المللی 
در کنار ایران خواهد بود و از منافع این کشور حمایت 

خواهد کرد.
بر اساس گزارش سازمان توســعه تجارت ایران، 
روابط تجاری ایران و ســریلانکا روندی رو به رشد را 
تجربه کرده اســت و ارزش آن از ۱۷۴ میلیون دلار 
در ســال ۱۳۹۰ به ۲۱۹ میلیون دلار در سال ۱۳۹۸ 

رسیده است. 
مهمتریــن اقــلام صادراتی ایران به ســریلانکا 
شامل میله های آهنی و فولادی، قیر، سیمان سفید، 
محصولات آهنی، پروفیل های آهنی و فولادی، اوره 

و کلینکر بوده است.
از ســوی دیگر مهمتریــن کالاهــای وارداتی از 
سریلانکا شــامل چای، درب قوطی آســان باز شو، 
نارگیل خشــک و تــازه، کوکوپیــت، فراورده های 
بهداشــتی و آرایشــی، کایوچوی طبیعــی و انواع 

برچسب از جنس کاغذ و مقوا بوده است. 
ایران یکی از بزرگ ترین مشتریان چای سریلانکا 

است. 
صادرات چای ســریلانکا به ایران در سال ۲۰۱۸ 

حدود ۲۴ میلیون کیلوگرم بوده است. 
کشــور ســریلانکا به مســاحت ۶۵ هزار و ۶۱۰ 
کیلومتر مربع بــا ۲۱ میلیون نفر جمعیت در جنوب 

شرقی هند واقع شده است.

رییسکلبانکمرکزیدردیدارباوزیرانرژیسریلانکاتأکیدکرد:

مبادلات تجاری و مالی ایران و سریلانکا گسترش می یابد

مدیرعامل بانک مهر ایران از آمادگی این بانک برای گسترش همکاری 
با معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم کشور خبر داد.

مرتضی اکبری مدیرعامل به همراه جمعــی از اعضای هیأت مدیره و 
قائم مقام بانک در جلسه ای با دکتر سید امیرحسین مدنی، معاون توسعه 
روستایی و مناطق محروم کشور به ســابقه همکاری مشترک دو نهاد و 

زمینه های مستعد همکاری های آتی پرداختند.

مدنی در این جلســه اظهار کرد: معاونت توســعه روستایی و مناطق 
محروم کشــور با بانک مهر ایران در جامعه هدف خود اشتراکات زیادی 
دارد که این موضوع می تواند زمینه همکاری مناسب این دو مجموعه را 
فراهم کند. هر دو مجموعه اهداف و سیاست های مشترکی دارند و در پی 

توانمندسازی محرومان و نیازمندان هستند.
معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور در ادامه گفت: با عنایت 

به اشتراکات زیادی که بین معاونت توســعه روستایی و مناطق محروم 
کشــور با بانک مهر ایران وجود دارد، هم افزایی این دو مجموعه می تواند 

منتج به اثرگذاری بالایی در سطح روستاها و مناطق محروم کشور شود.
در این جلسه اکبری، مدیرعامل بانک مهر ایران اظهار کرد: این بانک 
هم در حوزه پرداخت تسهیلات و هم در بخش مسئولیت اجتماعی، توجه 

ویژه ای به توسعه مناطق محروم و روستایی داشته است. 

توسعه همکاری بانک مهر ایران و معاونت توسعه روستایی
خبرمیز خبر 

درمردادماهسالجاری؛
۶.۶ میلیون فقره چک 

وصول شد 
مبادله چـک رمـزدار 12درصد 

کاهش یافت
از ۲۶۵ هــزار و ۴۰۰ میلیارد تومان چک 
وصول شــده در مرداد امســال ۶۵ درصد 
آن مربوط بــه چک های عادی اســت که 
۳۵ درصد دیگــر آن را نیز چک های رمزدار 

تشکیل می دهند.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، 
جدیدترین آمار بانک مرکــزی بیانگر این 
اســت که از مجموع چک های مبادله شده 
حدود ۶.۶ میلیون فقره وصول شده که از این 
تعداد بالغ بر ۶.۲ میلیون فقره عادی و بیش از 
۰.۴ میلیون فقره رمز دار بوده است؛ بنابراین 
در کل کشــور ۹۳.۶ درصد از کل چک های 
وصولی را چک های عــادی و ۶.۴ درصد را 

چک های رمز دار تشکیل می دهند.
از نظر مبلغــی نیز، از ۲۶۵ هــزار و ۴۰۰ 
میلیــارد تومان چک هــای وصولی در کل 
کشور حدود ۱۷۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان 
برای چک های عــادی و بیــش از ۹۳ هزار 
میلیارد تومان خاص چک های رمزدار بوده 

است.
بر این اساس، در کل کشــور ۶۵ درصد 
از کل مبلغ چک هــای وصولی را چک های 
عادی و ۳۵ درصد دیگر را چک های رمزدار 

به خود اختصاص داده اند.
طبق این گزارش، در مرداد امســال در 
کـل کشـور بیش از ۴۲۱ هـزار فقـره چـک 
رمـزدار بـه ارزشـی بالغ بر ۹۳ هزار میلیارد 
تومان وصول شده که نســبت به ماه قبل از 
نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۱۲ و ۷ ۴. درصد 

کاهش داشته است.
در ماه مورد بررســی، در اســتان تهران 
حدود ۱۴۱ هزار فقـــره چـک رمـزدار بـه 
ارزشـــی بیش از ۵۱ هزار میلیــارد تومان 
وصول شــد که در این مــاه، ۵۰.۲ درصد از 
تعداد چک های رمــزدار وصولی در ســه 
استان تهـــران )۳۳.۳ درصـــد(، اصفهان 
)۹.۵ درصد( و خراسان رضوی )۷.۴ درصد( 
وصول شده است که بیشــترین سهم را در 

مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند.
همچنــــین، ۶۶.۳ درصــــد از ارزش 
چــک هــای فــــوق در اســتان هــای 
تهــران )۵۴.۹ درصــــد(، اصفهان ) ۶.۵ 
درصد( و خراســان رضــوی ) ۴.۹ درصد( 

وصول شده است.
چک عادی و رمزدار چیست؟  

گفتنی اســت؛ چک هــای عــادی به 
چک هایی گفته می شــود که اشخاص به 
حســاب جاری خود صادر کــرده و دارنده 
آن تضمینی جــز اعتبــار صادرکننده آن 
ندارد. گیرنده وجه چک ممکن اســت خود 
صادرکننده یا حامل آن بوده یا چک در وجه 
شخصی معین یا به حواله کرد آن صادر شده 
باشد.چک های رمزدار، چک هایی هستند 
که بنا به درخواست مشتری و به نام اشخاص 
حقیقی یا حقوقی توسط بانک به عهده همان 
بانک یا شعب آن و همچنین می تواند بر عهده 
سایر بانک ها تحت عنوان چک رمزدار بین 
بانکی صادر شــود.این قبیل چک ها جهت 
تسهیل و تسریع در نقل و انتقال وجوه بین 
بانکی صادر شده و پرداخت وجه آن توسط 

بانک صادرکننده تضمین می شود.

کمترین کفایت سرمایه برای 
کدام بانک دولتی است؟

طبــق آمار های مالی منتشــر شــده 
بانک هــای دولتی، بانک صنعــت و معدن 
با نســبت کفایت ســرمایه ۲.۵۸ درصدی 
کمترین نســبت را در میان سایر بانک های 
دولتی دارد.به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از 
باشگاه خبرنگاران، در راستای وعده احسان 
خاندوزی، وزیر اقتصاد و دارایی که چند روز 
گذشته از انتشار صورت های مالی شرکت 
ها و بانک های دولتی خبر داد؛ طی چند روز 
گذشته صورت های مالی بانک های دولتی 
از جمله ملی، مسکن، توسعه صادارات ایران، 
صنعت و معدن و کشــاورزی بر روی سایت 
کدال منتشر شد.در این گزارش یکی از اقلام 
)نسبت کفایت سرمایه( صورت های مالی 

این پنج بانک را بررسی کردیم.
*منبع آمارهــای مندرج، صورت 

های مالی منتشر شده در کدال است.
در میان این پنج بانک، کفایت ســرمایه 
بانک صنعت و معدن نسبت به بقیه پایین تر 
است. در مجموع نیز می توان گفت که نسبت 
کفایت ســرمایه بانک هــای دولتی )البته 
بانک هایی که به تازگــی اطلاعات مالی آن 
ها منتشر شده است(، در سال 99 نسبت به 
سال قبل، حدود 18 درصد کاهش پیدا کرده 
است.یادآور می شود؛ نسبت کفایت سرمایه 
 )CAR) (Capital Adequacy Ratio(
حاصل تقســیم ســرمایه پایه به مجموع 
دارایی های موزون شــده به ضرایب ریسک 

برحسب درصد است.

ساعت کاری بانک ها در 
نیمه دوم سال اعلام شد

طبق اعلام مســئولان بانکی، ســاعت 
کاری بانک های کشــور در نیمه دوم سال 

جاری تغییری نداشته است.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، 
محمدرضا جمشــیدی - دبیر کل کانون 
بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی - در 
نامه ای به مدیران عامل بانک ها اعلام کرد: 
ساعت فعالیت بانک ها و موسسات اعتباری 
خصوصی در نیمه دوم ســالجاری نسبت 
به گذشته تغییری نداشــته و کماکان در 
روزهای شنبه تا چهارشــنبه از ۷:۳۰ الی 
۱۴:۳۰ و روزهای پنج شنبه تا ساعت ۱۲:۳۰ 
خواهد بود و پذیرش مشــتریان می تواند از 

ساعت ۸ بامداد شروع شود.  
علاوه برایــن، علیرضا قیطاســی  دبیر 
شورای هماهنگی بانک های دولتی و نیمه 
دولتی نیز گفت: شــعب بانک ها در سراسر 
کشــور از اول مهرماه ۱۴۰۰ روزهای شنبه 
تا چهارشــنبه از ســاعت ۷:۳۰ تا ۱۳:۳۰ و 
روزهای پنجشنبه از ساعت ۷:۳۰  تا ۱۲:۳۰ 
آمــاده ارائه خدمت به مراجعــه کنندگان 
هستند.  وی افزود: هرگونه تغییر در ساعت 
فعالیت کارکنان دستگاه های اجرائی اعم 
از ملی و اســتانی صرفاً با تصویب ستاد ملی 

مقابله با بیماری کرونا خواهد بود.

بانک اقتصادنوین چهار 
مدرسه دیگر به دانش آموزان 

کشورمان هدیه کرد

بانــک اقتصادنوین همزمان با آغاز ســال 
تحصیلی جدید چهار مدرســه خود را تقدیم 
به دانش آمــوزان مناطق کمتــر برخوردار 
میهن مان کرد.به گزارش اقتصادآنلاین، این 
بانک در راســتای ایفای مسئولیت اجتماعی 
خود و ترویج عدالت آموزشی، همزمان با آغاز 
سال تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۰ عملیات اجرایی 
ساخت چهار مدرسه را به اتمام رساند و جهت 
بهره بــرداری به دانش آموزان کشــورمان در 
چهار استان تقدیم کرد.این مدارس در چهار 
روستای خور آباد استان قم، روستای سیاه بید 
سفلی استان کرمانشاه و روستاهای سیل  زده 
حاجی  قره )شهرستان آق  قلا( استان گلستان و 
جلگه خلج )شهرستان پلدختر( استان لرستان 
واقع شده اند.گفتنی است، تعداد مدارس بانک 
اقتصادنوین در مناطق کمتر برخوردار در سال 
۱۴۰۰ به ۴۳ مدرسه افزایش پیدا کرده که از 
این تعداد ۳۲ واحد به بهره برداری رســیده، ۸ 
واحد در حال ساخت است و سه مدرسه نیز در 

مرحله آغاز عملیات اجرایی ساخت قرار دارند.

قدردانی استاندار سیستان 
و بلوچستان از مدیرعامل 

بانک ملت
استاندار سیستان و بلوچستان ، با ارسال 
لوح سپاســی خطاب بــه مدیرعامل بانک 
ملت، از اقدامات ایــن بانک در زمینه ایفای 
مسئولیت های اجتماعی قدردانی کرد.به 
گزارش اقتصاد آنلاین، احمد علی موهبتی 
در این لوح با اشاره به کمک های بانک ملت 
در امر مبارزه با بیمــاری کرونا و همچنین 
ایجاد طرحهای حمایتی برای روستاییان 
و مناطق کمتر توســعه یافته این اســتان 
از مدیــران و کارکنان ایــن بانک به جهت 
ایفای مســئولیتهای اجتماعــی قدردانی 
کرد.استاندار سیستان و بلوچستان در این 
لــوح، فعالیتهای حمایتــی در مناطق کم 
برخوردار را منشا خیر و برکت دانسته و برای 
دکتر بیگدلی و مجموعه بانک ملت آرزوی 
موفقیت کرده است.کوثری معاون سیاسی، 
اجتماعی استانداری سیستان و بلوچستان 
هم در لوح سپاسی، از مالک ضرغامی مدیر 
شعب بانک ملت این اســتان در خصوص 
کمک های نیکوکارانه بانک ملت قدردانی 

کرده است.

بهدستوررییسبانکمرکزی؛
محدودیت تراکنش های 
کارت به کارت بار دیگر 

بررسی می شود
با دســتور رییس کل بانــک مرکزی، 
موضوع محدودیت تراکنش های کارت به 

کارت بار دیگر بررسی می شود.
به گــزارش اقتصادآنلایــن، پیرو اخبار 
منتشــر شــده در خصــوص محدودیت 
تراکنش های »واریز به« کارت، به اطلاع هم 
میهنان گرامی می رساند، این محدودیت 
تاکنون توسط هیچ بانکی اعمال نشده است 
و حسب دستور ریاست کل بانک مرکزی در 
راستای حمایت از کســب و کارهای خرد، 
 مقرر گردید ایــن موضوع بــار دیگر مورد 
بررسی قرار گرفته و رویه های بانک مرکزی 
به نحوی تعیین شود که نگرانی برای کسب 

و کارها ایجاد نشود.
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کمکیکمیلیارددلاریآمریکابهتوسعهسامانه»گنبدآهنین«اسرائیل

بلینکن:بهدنبالرفعهمهنگرانیهادربارهایرانهستیم

 آنتونیو گوترش دبیرکل ســازمان ملل اعلام کرد تغییرات اقلیمی
) آب و هوایی( می تواند تنش های موجود در کشورهایی را که متکی به 
منابع طبیعی درحال اتمام هستند، افزایش دهد و خطر درگیری های 

خشونت آمیز را تشدید کند.
، دبیر کل سازمان ملل در نشست وزرای امور خارجه  شورای امنیت 
یک بار دیگر بر آگاهی بیشــتر از تأثیر تغییرات آب و هوایی بر امنیت 
جهان تأکید کرد و گفت:  تغییرات آب و هوایی و سوء مدیریت محیط 
زیســتی در مناطقی  که ظرفیت های مقابله با ایــن تغییرات محدود 

است، عوامل افزایش خطر هستند.
گوترش افزود: تغییرات آب و هوایی به ویژه هنگامی با شکنندگی و 
اختلافات گذشته یا فعلی همراه شود، می تواند تاثیرات عمیقی از خود 

به جا گذارد.
وی اظهار داشت:  ۹۰ درصد پناهندگان از کشورهای بسیار آسیب 
پذیر هستند که کمترین توانایی را برای سازگاری با تأثیرات تغییرات 

آب و هوایی دارند.
دبیر کل ســازمان ملل از اعضای شورای امنیت خواست تمهیدات 
ایجاد صلح و سازگاری با آب و هوا را برای کاهش خطرات در نظر بگیرند.

گوترش تصریح کرد: ســازگاری با آب و هوا و ایجاد صلح می تواند و 
باید یکدیگر را تقویت کند.

وی اظهار داشــت که گزارش اخیر دانشمندان سازمان ملل متحد  
نشان می دهد سطح تغییرات اقلیمی به طرز خطرناکی تشدید شده 

است.

وی با تاکید بر اینکه این یک پیام خطر برای بشــریت است، افزود: 
حداقل ۳۰ میلیون نفر در سال گذشــته بر اثر بلایای ناشی از تغییرات 

اقلیمی آواره شده اند و هیچ منطقه ای از این تغییرات در امان نیست.
دبیر کل سازمان ملل در پایان هشدار داد: فرصت ما برای جلوگیری 

از بدترین تاثیرات آب و هوایی به سرعت رو به پایان است.
ماه گذشته گروهی از کارشناسان بین دولتی سازمان ملل با عنوان 
»هیات بین دولتی درمورد تغییرات اقلیمی« هشدار دادند که سطح 
انتشار گازهای گلخانه ای در حال حاضر به حدی بالاست که اختلالات 
آب و هوایی را برای چند دهه، اگر نگوییم چند قرن تضمین می کند. به 
عبارت دیگر، امواج گرمای مرگبار، طوفان های شــدید و دیگر شرایط 

جوی که در حال حاضر اتفاق می افتد، شدیدتر خواهد شد.

یکروز پس از حذف کمک مالی واشنگتن به تل 
آویو برای توسعه ســامانه »گنبد آهنین« از لایحه 
بودجه، کمیته فرعی مجلس نماینــدگان آمریکا 
باردیگر لایحه ای را برای اعطای این کمک مالی به 

اسرائیل معرفی کرد.
به گزارش روزنامه جروزالم پست، یک روز پس از 
آنکه تأمین اعتبار مالی برای توسعه و تکمیل سامانه 
»گنبد آهنین« رژیم صهیونیستی از لایحه بودجه 
ایالات متحده حذف شد، رئیس کمیته تخصیص 

بودجه مجلس نمایندگان آمریکا روز چهارشــنبه 
به وقت محلی لایحه ای را معرفی کرد که به موجب 
آن، مبلغ یک میلیارد دلار به اســرائیل برای توسعه 

و تکمیل این سامانه پدافند موشکی داده می شود.
این در حالی است که برخی از نمایندگان لیبرال 
دموکرات در مجلس نمایندگان آمریکا با این لایحه 
مخالفت کرده و اعلام کردند که بــه آن رأی منفی 
خواهند داد. ایــن گروه از نمایندگان با اســتناد به 
تلفات بالای فلسطینیان در عملیات سامانه گنبد 

آهنین علیه حملات راکتی حماس، نسبت به این 
سیاســت واشــنگتن در قبال تل آویو ابراز نگرانی 

کردند.
از سوی دیگر، تصویب این لایحه با مانع دیگری 
نیز روبروست؛ اینکه جمهوری خواهان قصد دارند 
به طور متحــد و یکپارچه با طرح افزایش ســقف 

استقراض کشور مخالفت کنند.
با این حال، لغو طرح اعطــای این بودجه مالی 
یک میلیــارد دلاری به اســرائیل برای توســعه 

ســامانه گنبد آهنین در روز ســه شــنبه آن هم 
از ســوی کنگره ای که همواره به ســنت دیرینه 
خود یعنی پشــتیبانی قاطــع و خلــل ناپذیر از 
رژیم صهیونیســتی پایبند بوده است، باعث شد 
که جمهوری خواهان به رقبــای دموکرات خود 

برچسب »ضد اسرائیلی« بزنند.
گفتنی است، ایالات متحده تاکنون بیش از ۱.۶ 
میلیارد دلار برای توســعه و ســاخت سامانه گنبد 

آهنین به اسرائیل کمک مالی کرده است.

طبق اعلام وزارت خارجه آمریکا، وزیــر خارجه دولت جو بایدن در 
نشست با دیگر همتایان خود از کشــورهای دائم عضو شورای امنیت 

سازمان ملل درباره ایران رایزنی کرد.
آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریکا در رایزنی روز گذشــته با وزرای 
خارجه روسیه، چین، انگلیس و فرانسه اعلام کرد که واشنگتن به دنبال 

رفع همه نگرانی ها درباره ایران است.
»ند پرایس« ســخنگوی خارجه آمریکا با صدور یک بیانیه درباره 
نشست وزیر خارجه دولت جو بایدن با دیگر همتایان خود از کشورهای 
دائم عضو شورای امنیت سازمان ملل در حاشیه نشست مجمع عمومی 

توضیحاتی ارائه داد.
طبق این بیانیه، »آنتونی بلینکن« وزیــر خارجه آمریکا در رایزنی با 
وزرای خارجه روسیه، چین، انگلیس و فرانسه درباره مسائل مرتبط با 

ایران و افغانستان رایزنی کرد.
پیشتر در خبرها آمده بود که نشستی بین وزرای خارجه پنج کشور 
دائم شــورای امنیت ســازمان ملل و دارنده حق وتو با آنتونیو گوترش 
دبیرکل ســازمان ملل برگزار شــد و طرف ها درباره افغانستان رایزنی 
کردند. وزرای خارجه آمریکا، روســیه، انگلیس و فرانســه به صورت 
فیزیکی و وزیر خارجه چین به صورت ویدئو کنفرانسی در این نشست 

حاضر بودند.
در بیانیه آمده است: »وزیر امور خارجه آنتونی جی بلینکن دیروز با 
وزرای خارجه جمهوری خلق چین، جمهوری فرانســه، فدراســیون 
روسیه و بریتانیا به عنوان اعضای دائمی شــورای امنیت سازمان ملل 
متحد رایزنی کرد. وزیر امور خارجه بلینکن بر اهمیت اقدامات سازنده 
پنج کشــور )عضو دائم شــورای امنیت( برای حفظ صلــح و امنیت 

بین المللی تاکید کرد.«
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا همچنین از تبادل نظر وزیر خارجه 
دولت جو بایدن با همتایان روس، چینی، انگلیســی و فرانسوی خود 

درباره ایران و مسائل مرتبط با افغانستان خبر داد.
به روایت این بیانیه، وزیر خارجه آمریکا در مورد افغانستان خواستار 
هماهنگی پنج کشور عضو دائم شورای امنیت سازمان ملل برای کاهش 
بحران انســانی در حال ایجاد در این کشــور و جلوگیری از فروپاشی 

اقتصادی افغانســتان شــد و به انتظارات درباره لزوم ایجاد یک دولت 
فراگیر اشاره کرد.

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اعلام کرد که بلینکن اعضای دائم 
شورای امنیت را تشویق کرد تا در مورد افغانستان متحد بمانند، طالبان 
را در قبال تعهدات خود مسئول دانســته و با یکدیگر همکاری کنند تا 
دسترســی کمک ها، احترام به اصول بشردوستانه و در دسترس بودن 

بودجه برای تأمین نیازهای بشردوستانه را تضمین کنند.
در پایان این بیانیه آمده است: »وزیر امور خارجه )بلینکن( در مورد 
ایران،  بر قصد ایالات متحده برای دنبال کردن راهی برای دیپلماســی 
معنادار جهت دستیابی به بازگشت متقابل به پایبندی به برجام و رفع 

طیف کامل نگرانی های ما در قبال ایران تاکید کرد.«
هر چند در این بیانیه، وزارت خارجه آمریکا توضیح بیشتری درباره 
»طیف کامل نگرانی ها در قبال ایران« ارائه نداده است اما از زمان کارزار 
انتخاباتی جو بایدن و آغــاز به کار او در مقام رییس جمهــور، او و دیگر 

مقام های ارشدش بارها درباره ایران اظهارنظر کرده اند.
در همین ارتباط، »جن ساکی« ســخنگوی کاخ سفید پیشتر ابراز 
امیدواری کرده بود دولت آمریکا بتواند از مسئله ورود به برجام به عنوان 

مبنایی برای پرداختن به سایر حوزه های اختلاف با ایران استفاده کند. 
سخنگوی کاخ سفید در کنفرانس خبری اواسط مردادماه در پاسخ 
به این سوال که آیا دولت آمریکا گمان می کند می تواند با دولت آیت الله 

»ابراهیم رییسی«، رییس جمهور منتخب ایران همکاری کند یا خیر، 
گفت: »درباره این سوال که آیا می توانیم ]با دولت جدید ایران[ همکاری 
کنیم، دیدگاه ما همان طور که دیروز هم گفتم این اســت که تک تک 
چالش ها و تهدیدهایی که از طرف ایران با آنها مواجه هستیم، در صورت 
وجود یک برنامه هسته ای مهارنشــده، جدی تر و خطرناک تر خواهد 

شد.«
ساکی افزود»پیش بینی ما این نیست که این کار ]بازگشت به برجام[ 
تمامی نگرانی هایی که ما درباره رفتارهای آنها داریم را حل خواهد کرد 
ولی معتقدیم که داشــتن نظارت بیشــتر بر ظرفیت ها و قابلیت های 
هسته ای آنها در راستای منافع ملی ما و منافع ملی بسیاری از شریکان 

ما خواهد بود«
مقام های آمریکایی بارها در زمینه مسائلی از قبیل برنامه موشکی 
ایران، مسائل حقوق بشــر و حضور منطقه ای ایران اتهام زنی های بی 
اساسی به ایران زده اند و خواستار »پرداختن به نگرانی ها« در این موارد 

شده اند.
اظهارنظر آنتونی بلینکن درباره ایران در شــرایطی مطرح شده که 
روز چهارشــنبه )دیروز(  یک مقام ارشــد آمریکایی مدعی شده بود، 
واشنگتن خواستار گفت وگوهای منطقه ای با تهرانبه عنوان بخشی از 

گفت وگوهای ۱+۵ نشده است.
»لورا روزن«، خبرنگار پایگاه خبری المانیتور به نقل از یک مقام ارشد 
آمریکایی نوشت: »ما مطمئناً خواســتار گفت وگوهای منطقه ای به 
عنوان بخشی از مذاکرات ۱+۵ نیستیم. ما بر روی هیچ چارچوب خاصی 
اصرار نکرده ایم. آنچه ما دوســت داریم چارچوبی بــرای رایزنی درباره 

امنیت منطقه ای هستیم«
این خبر با واکنــش »میخائیل اولیانــوف«، نماینده روســیه در 
سازمان های بین المللی مستقر در وین مواجه شد و او در پیامی توییتری 
نوشته بود: »به عنوان یکی از مشارکت کنندگان در گفت وگوهای وین 

می توانم تأیید کنم که این مسئله صحیح است.«
اولیانوف افزود: »ایده بد مخلوط کردن مســائل هســته ای، اشاعه 
موشکی و امنیت منطقه ای، قبل از آغاز مذاکرات در وین کنار گذاشته 

شد. روسیه قاطعانه آن را رد کرد«

حســین امیرعبداللهیــان وزیر امــور خارجه 
کشورمان امروز در حاشیه مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد با آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل 
متحد دیدار و در خصوص همکاری ها با سازمان ملل 

و وضعیت منطقه گفت وگو کرد.
ایرنا، دبیرکل ســازمان ملل در ابتدای این دیدار 
با بیان اینکه از دهه ها قبل با ایران آشنایی دارد و در 
مســئولیت های مختلف به ایران سفر کرده است، 
همکاری های میــان جمهوری اســلامی ایران و 

سازمان ملل متحد را خوب توصیف کرد.
گوترش با اشاره به موضع اصولی سازمان ملل در 
مردود شمردن خروج آمریکا از برجام، گفت همواره 

حامی توافق هسته ای بوده است.
دبیرکل سازمان ملل با یادآوری اینکه رایزنی ها 
و همکاری های ســازمان ملل متحد بــا ایران در 
موضوعات منطقه ای مانند یمن همواره در جریان 
بوده، گفت سازمان ملل از همکاری های گسترده تر 

با جمهوری اسلامی استقبال می کند.
آنتونیــو گوترش موضــع ایــران در خصوص 
افغانستان را موضوعی اصولی خواند و گفت معتقد 
است می بایست در افغانستان دولتی فراگیر تشکیل 

شود که همه گروه ها در دولت صدایی داشته باشند.
دبیرکل سازمان ملل همچنین بر لزوم تضمین 
حقوق همه گروه ها، اقوام و زنان در آینده افغانستان 

تأکید کرد.
وی با اشــاره به اینکه مأموریت ســازمان ملل 
در افغانستان بســیار جدی تر شــده، تصریح کرد 
که در همه ایــن موضوعات ایران شــریک نزدیک 

همکاری ها با سازمان ملل است.
در ادامه این دیدار، وزیر امور خارجه کشورمان با 
بیان اینکه روابط ایران و سازمان ملل و به ویژه دبیران 
کل همیشه نزدیک و محترمانه بوده است، از نگاه و 

تلاش های سازنده دبیرکل ســازمان متحد برای 
صلح جهانی تشکر کرد.

 حســین امیرعبداللهیان خاطرنشــان کرد که 
جمهوری اســلامی ایران از ابتکارات سازمان ملل 
متحد حمایت می کنــد و از مواضــع بی طرفانه و 

منصفانه سازمان ملل استقبال می کند.
وزیر امور خارجه همچنین با تأکید بر اینکه ایفا 
نقش جدی و سازنده سازمان ملل در منطقه بیش 

از هر زمان دیگری لازم اســت، گفت: از فلسطین تا 
سوریه، یمن و افغانستان همه جا به حضور منصفانه 

و مسئولانه سازمان ملل نیاز است.
امیرعبداللهیان افزود: وضع انسانی در فلسطین 
همچنان   بعد از دهه ها، به دلیل اقدامات اشغالگران 
و جنایات رژیم صهیونیستی وضعیت ناگواری دارد. 
راه حل نهایی باید رفراندوم و رأی توســط ساکنان 
اصلی فلسطین باشد. متأسفانه ســازمان ملل در 
گذشته منفعلانه عمل کرده و من امیدوارم در دوره 

شما این رویه تغییر کند.
وزیر امــور خارجه در ادامه به وضعیت ســوریه 
پرداخت و یادآور شد که بخشی از خاک سوریه تحت 
اشــغال خارجی قراردارد. در خصوص یمن نیز این 
محاصره ضدانسانی باید پایان پذیرد.امیرعبداللهیان 
در ادامه گفت: آمریکا از تحریم علیه ملت ها استفاده 
می کند. آمریکا از تروریســم علیه ملت ها و اهداف 
سیاسی خود استفاده می کند که بارزترین نمونه آن 
ترور بزدلانه سردار سلیمانی بود.وزیر امور خارجه در 
پایان با تأکید بر اینکه صدای واحد سازمان ملل در 
مقابل چنین اقدامات گردن کشانه ای ضروری است، 
تصریح کرد: البته ایران در سطح ملی و بین المللی 
پیگیری های خود را انجام می دهد تا آمرین و عاملین 
ترور سردار سلیمانی و همراهان را به دست عدالت 

بسپرد.

گفتگوی امیرعبداللهیان و گوترش درباره منطقه و همکاری ها با سازمان ملل

وزارت خارجه فرانسه با اتهام زنی علیه ایران از مقامات کشورمان 
خواست به میز مذاکرات وین بازگردند.

وزارت خارجه فرانســه با ادعای اینکه ایران از زمان برای پیشرفت 
هسته ای خود استفاده می کند، اعلام کرد اگر ایران دارای حسن نیت 

است باید فورا به میز مذاکرات وین بازگردد.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از باشگاه خبرنگاران، وزارت خارجه 

فرانســه در حالی این ادعا را مطرح می کند که اتحادیه اروپا با سکوت 
در مقابل خروج یکجانبه آمریکا از برجــام و بازگرداندن تحریم های 

ظالمانه و یکجانبه باعث برهم خوردن این توافق بین المللی شده بود.
تاکنون شش دور مذاکرات هسته ای ایران در وین، پایتخت اتریش 
میان تهران و کشــور های مرتبط با توافق و با مشارکت غیرمستقیم 
آمریکا برای دســتیابی به توافق برای احیای توافقنامه ای که از ماه مه 

۲۰۱۸ با خروج آمریکا شکست خورده بود، انجام شده است.
روز گذشــته نیز »جــوزپ بورل« مســئول سیاســت خارجه 
اتحادیه اروپا در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل با »حسین امیر 
عبداللهیان« وزیر امور خارجه کشورمان دیدار و گفتگو کرد و دو طرف 
مسائلی را که در نخستین گفتگوی تلفنی شان در ۳۱ اوت مطرح شده 

بود، پیگیری کردند.

فرانسه خواستار بازگشت ایران به میز مذاکرات وین شد
خبرمیز خبر 

طالبان شروط جامعه بین الملل 
برای به رسمیت شناختن دولت 

جدید افغانستان را رد کرد
سخنگوی طالبان با تاکید بر این که شروط 
جامعه بین الملل برای به رسمیت شناختن 
دولت جدید افغانستان غیرقابل قبول است، 
گفت که نگرانی هــای بین المللی قابل حل 

است.
»ذبیح الله مجاهد« معاون وزیر اطلاعات 
و فرهنگ کابینه موقت طالبــان تاکید کرد 
که از ســازمان ملل می خواهــد نظام جدید 
افغانستان را به رســمیت بشناسد و این حق 

ملت افغانستان است.
وی با درخواســت از ســازمان ملل برای 
ایجاد زمینه های مشــترک برای همکاری، 
تبادل دیپلماتیک و به رســمیت شناختن 
مشروعیت دولت طالبان گفت: »ما به دنبال 
تقویت روابط خود با جامعه بین المللی و یافتن 
راه هایی برای همکاری بر اســاس تفاهمات 
مشترک هستیم. ما می  خواهیم روابط خوب 
و سازنده ای را با همه کشورها بر اساس فعالیت 
و منافع مشــترک ایجاد کنیم.«سخنگوی 
طالبان، در مصاحبه با »اسکای نیوز«، ضمن 
انتقاد از شــروط جامعه بین الملــل برای به 
رســمیت شــناختن دولت طالبان گفت: 
»این شــروط برای ما نامناســب، غیرقابل 
قبول و مغایر با قوانین بین المللی است. کلیه 
نگرانی های جامعه بین الملل قابل حل است 
اما این امر مستلزم همکاری و اقدام مشترک 
است.«پیشتر، سازمان دید بان حقوق بشر و 
سایر سازمان های بین المللی نگرانی خود را 
در خصوص نقض حقوق بشر از سوی نیروهای 
طالبان ابراز کرده بودنــد، اما طالبان همواره 
ایــن ادعاهــا را رد کرده اســت.در خصوص 
بمب گذاری های اخیر در »ننگرهار« تصریح 
کرد: »مــا به حملات ســازمان داعش پایان 
می دهیم و آن تحت کنترل اســت.«مجاهد 
در ادامه با تقدیــر از امارات گفــت: »دولت 
در خط مقدم کشــورهایی بــود که کمک 
های فوری غذایی و درمانی به افغانســتان را 
ارســال کردند. تیم فنی امارات نقش مهمی 
در راه انــدازی فرودگاه کابــل ایفا می کند تا 
خود را برای باز شــدن کامل برای پروازهای 
بین المللی آماده کند.«وی در بخش دیگری از 
این مصاحبه در خصوص موضوع زنان گفت: 
»کارها برای یافتن سازوکاری که مشارکت 
گسترده زنان را در بخشهای مختلف مطابق 
با قوانین شــریعت تضمین کند، در جریان 
است.«سخنگوی طالبان در ادامه بر ضرورت 
آزاد شدن دارایی های بلوکه شده افغانستان 
در بانک های خارجی و آمریکایی تاکید کرد 
و گفت: »این حق مردم افغانســتان اســت. 
طالبان از ایالات متحــده آمریکا می خواهد 
که دارایی های دولت افغانستان را آزاد کند و 

بی عدالتی نکند.«

درنامهایبهدبیرکلسازمانملل؛
طالبان نماینده جدید 

افغانستان در سازمان ملل را 
معرفی کرد

طالبان سه شنبه شب در نامه ای به آنتونیو 
گوترش دبیرکل سازمان ملل سهیل شاهین 
سخنگوی دفتر سیاســی خود در دوحه را به 
عنوان سفیر جدید افغانستان در سازمان ملل 
معرفی کرده است.به گزارش رویترز، امیرخان 
متقــی وزیر خارجــه طالبان درخواســت 
معرفی سفیر جدید افغانســتان در سازمان 
ملل را در نامه ای به آنتونیو گوترش دبیرکل 
ســازمان ملل متحد مطرح کرد.به گزارش 
اقتصادآنلاین به نقــل از ایرنا، وی همچنین 
در این نامه خواستار ســخنرانی در نشست 
سالانه مجمع عمومی سازمان ملل شد. فرهان 
حق سخنگوی دبیرکل سازمان ملل نیز نامه 
طالبان را تایید کرد. حــق در ادامه افزود که 
درخواست جدید برای کسب کرسی سازمان 
ملل در افغانستان به کمیته اعتبارنامه ۹ نفره 
ارسال شده است که اعضای آن شامل ایالات 
متحده، چین و روسیه است.به گزارش رویترز، 
از آنجا که بعید اســت که این کمیته پیش از 
دوشنبه آینده در مورد این درخواست تشکیل 
جلســه دهد، بنابراین باید گفت احتمال کم 
وجود دارد کــه وزیر خارجــه طالبان بتواند 
در نهاد جهانی ســازمان ملل سخنرانی کند.

نامه درخواســتی طالبان و معرفی نماینده 
جدید در حالی مطرح می شود که هم اکنون 
غلام ایسکزی نماینده پیشین افغانستان در 
نیویورک مستقر است و نمایندگی افغانستان 
در سازمان ملل را برعهده دارد. گوترش هفته 
گذشته در آســتانه برگزاری نشست سالانه 
ســازمان ملل در نیویورک با اشاره به حضور 
قدرت های غربی و در راس آنها آمریکا طی دو 
دهه گذشته در افغانستان گفت: این قدرت ها 
با آن همه امکانات و منابع مالی ظرف دو دهه 
نتوانستند مشکلات افغانستان را حل کنند، 
پس هر کس تصــور کند که بــدون کمک 
گرفتن از قدرت ها و منابع و امکانات یاد شده، 
سازمان ملل بتواند مشکلات این کشور را حل 

و فصل نماید، دچار توهم شده است.

 قطر کمک های پزشکی 
به ایران ارسال کرد

صندوق توسعه قطر اعلام کرد که کمک 
های پزشــکی برای مقابله با کرونا به ایران 

ارسال کرده است.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از ایسنا، 
صندوق توسعه قطر در صفحه توییتر خود 
اعلام کرد که از طریق حمل و نقل هوایی سه 
 ونیم تن مواد و تجهیزات پزشکی به منظور 
مقابله با ویروس کرونا به جمهوری اسلامی 

ایران ارسال کرده است.

عراق اولین ماهواره خود را 
به فضا پرتاب می کند

پس اعلام پیشین وزارت ارتباطات عراق 
درباره همکاری بغداد و قاهره برای ساخت 
ماهواره،  وزارت ارتباطات عراق رسما اعلام 
کرد که این کشــور به زودی اولین ماهواره 

خود را به فضا پرتاب می کند.
امــروز  عــراق،  ارتباطــات  وزارت    
)چهارشــنبه(، اعلام کرد که موافقت های 
لازم برای پرتاب اولین ماهواره عراقی به فضا 

را کسب کرده است.
»رعد المشــهدانی« سخنگوی رسمی 
وزارت ارتباطات عراق به خبرگزاری رسمی 
این کشور )واع( خبر داد که »ارکان شهابی« 
وزیر ارتباطات این کشور امروز در کنفرانس 
دوم امنیت سایبری عراق اعلام کرده است 
که عراق به زودی اولین ماهــواره خود را  به 

فضا پرتاب خواهد کرد.
المشهدانی اضافه کرد که این دستاورد 
با حمایت و دســتور  مصطفــی الکاظمی 
نخســت وزیر این کشــور صــورت گرفته 
است که پیشتر بر همگام شدن با پیشرفت 
تکنولوژی در حــوزه ارتباطات تأکید کرده 

بود.
وزارت ارتباطات عراق، روز سه شــنبه، 
به اهمیت وجود ماهواره بــرای کانال های 
ماهــواره ای، فرکانس هــای رادیویــی و 
همچنین خدمات رسانی پیشرفته و نوین 

این وزارتخانه پرداخته بود.
 رعــد المشــهدانی چند مــاه پیش در 
گفت و گو با خبرگزاری »اسپوتنیک« گفته 
بود که با توجه به تجربه موفقیت آمیز قاهره 
در پرتاب ماهواره »طیبه« به فضا در ســال 
۲۰۲۰ میلادی ، ســاخت ماهواره عراقی با 

کمک طرف مصری در حال بررسی است.
وی همچنین خاطر نشان کرده بود که 
بغداد با شــرکت »ایرباس«  فرانســه بر سر 

اجرای این طرح به توافق رسیده است.

المیادین؛
یک کاروان دیگر از کامیون 

های حامل سوخت ایران 
وارد لبنان شد

کاروانی از تانکرهای حامل سوخت ایران 
به لبنان رسید.

شــبکه المیادین اعلام کرد کاروانی از 
تانکرهای حامل ســوخت مازوت ایران که 
با واســطه حزب الله برای کمک به کمبود 
سوخت لبنان تامین شده است، با عبور از مرز 

سوریه به لبنان رسید.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس، 
سید حســن نصرالله دبیر کل حزب الله در 
سخنرانی شب عاشورای خود اعلام کرده بود 
که یک کشتی حامل سوخت مازوت ایران به 

سمت لبنان در حرکت است.
بــه دنبــال آن، لبنان پنجشــنبه )۱۶ 
سپتامبر( اعلام کرد که نخستین کاروان از 
تانکرهای حامل مازوت ایرانی از طریق خاک 
سوریه و مرز زمینی در مرز هرمل - القصیر 
وارد لبنان شد.ساعاتی پس از ورود کاروان 
نخست، سه کاروان دیگر حامل تانکرهای 
مازوت ایران وارد خاک لبنان شد.لبنان در 
نتیجه تحریم های آمریکا از یک سال و نیم 
پیش با وخامت اوضاع اقتصــادی از جمله 
کمبود سوخت روبه ورست و جنبش حزب 
الله برای کمک به کاهش بحران ســوخت 

لبنان از ایران کمک گرفت.

معافیت تحریمی سران 
طالبان تمدید شد

معافیــت تحریمــی ۱۴ عضو ارشــد 
طالبــان به مدت ۳ ماه از ســوی شــورای 
امنیت سازمان ملل تمدید شد.به گزارش 
اقتصادآنلایــن به نقــل از  مهــر، معافیت 
ممنوعیت سفر ۱۴ عضو ارشــد طالبان را 
به مدت ۳ ماه دیگر تمدید کرد.بر اســاس 
اعلام رسانه های افغانســتان، این تصمیم 
روز گذشته اتخاذ شده است.در میان این ۱۴ 
عضو طالبان، ملا برادر، عباس اســتانکزی، 
ســلام حنفی، امیرخان متقــی، خیرالله 
خیرخواه و نورالله نوری نیز حضور دارند.این 
در حالیست که سازمان ملل سران طالبان 
را پیشتر به دلیل اعمال تروریستی و نقض 

حقوق بشری تحریم کرده بود.



نگاه
 رشد ناگهانی خودپردازهای 

ارز دیجیتال در جهان

دولت الســالوادور پــس از قانونی کردن 
بیت کویــن به عنوان واحد پول این کشــور 
در مبــالات تجاری، بیش از ۲۰۰دســتگاه 

خودپرداز در  ماه سپتامبر نصب کرده است.
 الســالوادور هم اکنون ســومین شبکه 
بــزرگ خودپردازهــای ارز دیجیتــال در 
جهان را پــس از ایالات متحــده و کانادا در 
اختیار دارد که ایــن ۷۰درصد از کل چنین 
و  آمریکای جنوبــی  در  خودپردازهایــی 
مرکزی را شامل می شود. براساس داده های 
Coin ATM Radar، الســالوادور تاکنون 
با اســتقرار ۲۰۵خودپرداز ویژه رمزارز برای 
تســهیل معامــلات محلــی بیت کوین و 
تبدیل بیت کوین به دلار آمریــکا، از تعداد 
خودپردازهای ارز دیجیتال در بریتانیا پیشی 

گرفته است.
در مقایسه با داده های پیشین، مشخص 
شده اســت که الســالوادور ۲۰۱دستگاه 
خودپرداز را با موفقیت تنهــا ظرف یک ماه 
نصب کرده است. پیش از این، در این کشور 
تنها ۴دســتگاه خودپرداز ارزهای دیجیتال 
وجود داشــت کــه الســالوادور را در رتبه 

چهل وسوم جهان قرار داده بود.
رئیس جمهــوری  ابوکیلــه،  نجیــب 
الســالوادور پیش از این اعلام کــرده بود که 
پذیرش بیت کوین در ابتدا توسط شبکه ای 
از ۲۰۰دســتگاه خودپــرداز و ۵۰شــعبه 
پشتیبانی می شــود. دولت این کشور با ارائه 
یک کیف پول دیجیتال داخلی به نام »چیوو« 
گام های مؤثری را برای توســعه استفاده از 
بیت کوین برداشته است. نصب و راه اندازی 
دســتگاه های خودپــرداز ارز دیجیتال در 
سراســر جهان با ۲۷هزار و ۶۶۴دســتگاه 
فعال که ۲۷۹۰دســتگاه آن در  ماه سپتامبر 
راه اندازی شــده به بالاترین حد خود رسیده 

است.
درحالی که حوزه هــای قضایی هنوز در 
مورد اســتفاده از بیت کوین به عنوان دارایی 
اصلــی تصمیم گیری نکرده اســت، روزانه 
به طور متوسط ۶۳/۷دستگاه خودپرداز ویژه 
ارزهای دیجیتال در ســطح جهان نصب و 
راه اندازی می شود. رسمی شدن بیت کوین 
در الســالوادور با مقاومت مردم روبه رو شده 
اســت که اخیرا منجر به اعتــراض و آتش 
زدن یک دســتگاه خودپــرداز بیت کوین با 

پشتیبانی از کیف پول چیوو شد.

دورخیز آمریکا برای اعمال 
قانون بر بازار ارزهای مجازی

به نظر می رسد، دولت آمریکا تحت فشار 
کمیسیون بورس و کنگره این کشور بالاخره 
دســت به اقدام برای کنترل بــازار جهانی 

ارزهای مجازی خواهد زد.
به گزارش راشــا تودی، گری گنســلر، 
دبیر کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا 
به ســنای این کشــور اعلام کــرده که این 
کمیسیون به طور جدی به دنبال ایجاد یک 
چارچوب برای اعمال قانــون بر بازار ارزهای 
مجازی و کنترل نوســانات آن است. درواقع 
حالا دمکرات هــا و جمهوریخواهان کنگره 
آمریکا نسبت به این مســئله که دولت باید 
برای حفظ دارایی سرمایه گذاران اقدام کند، 

با یکدیگر متحد شدند.
به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از فارس 
؛ جفری تاکر، کارشــناس موسســه براون 
اســتون، می گوید: دولت آمریکا به احتمال 
زیاد تحت این فشارها بالاخره به بازار جهانی 
ارزهای مجازی ورود خواهد کرد و قوانینی را 

در راستای کنترل آن اعمال می کند.

 تحریم برای پرداخت باج 
به هکرها

روزنامه وال استریت ژورنال گزارش داده 
است که دولت جو بایدن قصد دارد اقداماتی را 
در پیش بگیرد تا کار و کسب درآمد هکرهایی 
را که با اســتفاده از باج افزارها، سراغ ارزهای 
دیجیتال می روند، ســخت تر کند.براساس 
ایــن گــزارش، وزارت خزانــه داری ایالات 
متحده قصد دارد  هفتــه آینده تحریم هایی 
را در این خصوص اعمال کند. وال اســتریت 
ژورنال همچنین گزارش داده اســت که این 
اداره راهنمای جدیــدی در مورد خطرات 
ناشــی از پرداخت باج به هکرها را که شامل 
جریمه و ســایر مجازات ها می شود، صادر 
خواهد کرد.یکــی از برنامه هایی که وزارت 
خزانه داری آمریکا قصد اجــرای آن را دارد، 
جریمه و مجازات  برای شــرکت هایی است 
که با هکرها همــکاری می کنند. همچنین 
ایــن وزارتخانه می خواهد مقــررات جدید 
ضد پولشویی و تروریسم مالی را اجرایی کند 
تا استفاده از ارزهای دیجیتال به عنوان یک 
روش پرداخت برای باج و سایر فعالیت های 
غیرقانونــی را محــدود کند.ایــن گزارش 
می افزاید: »قوانین جدید مبارزه با پولشویی 
و قوانیــن تامین مالی تروریســم که انتظار 
می رود اواخر سال جاری وضع شوند، با هدف 
محدود کردن اســتفاده از ارزهای دیجیتال 
برای پرداخت در حملات باج افزارها و سایر 

فعالیت های غیرقانونی انجام می شود.

خبر

هشداررئیسپلیسامنیتاقتصادیناجادربارهرمزارزها

چگونهازارزهایدیجیتالدرآمدکسبکنیم؟

تهران - ایرنــا- رئیس پلیس امنیت اقتصادی ناجا ضمن هشــدار 
در خصوص فعالیت در بازار رمز ارزها گفــت: فعالیت در بازار رمز ارزها 
عملیات پیچیده و کاملا تخصصی است و بیم آن می رود که دارایی های 

شهروندان در معرض مخاطرات قرار گیرد.
به گزارش روز یکشنبه ایرنا از پایگاه خبری پلیس، سردار محمدرضا 
مقیمی افزود: رمز ارزها با عناوین و نمادهای مختلفی توسط برخی از 
کشورها ایجاد شده و فرآیند اینگونه ارزها به گونه ای است که تاکنون 
برای هیچ یک از آن ها پشــتوانه ای مثل پول های ملــی، طلا و غیره 

مشخص نشده و صرفاً اعتباری در حافظه رایانه هاست.
وی اظهار داشت: فعالیت در بازار رمز ارزها عملیات پیچیده و کاملٌا 
تخصصی اســت و به خاطر اینکه اکثر ســرمایه گذاران بدون دانش و 
آگاهی کافی در این زمینه فعالیت می کنند بیم آن می رود که دارایی 

های شهروندان در معرض مخاطرات بازار رمزارزها قرار گیرد.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی ناجا تصریح کرد: چون مبدا فعالیت 
رمزارزها در فضای حقیقــی و قلمرو حاکمیــت و قضائی جمهوری 
اســلامی ایران نیســت و از طرفی فعالیت این عرصه در بستر فضای 
مجازی و اینترنت هست محوریت ابزار مبادله )پول( در اختیار حاکمان 
کمپانی های فراملی این فنــاوری قرار می گیرد و ایــن کار را از لحاظ 

پیگیری های انتظامی و قضائی با مشکل مواجه می کند.

سردار مقیمی به سرمایه گذاران در این صنعت بیگانه هشدار داد و 
عنوان کرد: از آنجایی که کشور ایران تحت تحریم ها قرار دارد و هرگونه 
مبادلات با اشــخاص با هویت ایرانی ممنوع بوده، از ایــن رو فعالان با 
افتتاح حســاب در صرافی های خارجی بایســتی با هویت غیر ایرانی 
اقدام به ایجاد حســاب کنند که در صورت شناسایی هویت فعال شده 
موجب مسدود شدن حساب اشخاص شــده و ضرر و زیان برای افراد 

سرمایه گذار را به دنبال دارد.
رئیس پلیــس امنیت اقتصــادی ناجا همچنین تصریــح کرد: از 
آنجایی که ارزهای دیجیتال فاقد هرگونه پشتوانه دولتی و بانکی بوده 

لذا سرمایه گذاری در این خصوص با مخاطراتی همچون بلوکه شدن 
دارایی ها و انواع کلاهبرداری مواجه است.

وی عنوان کرد: اشخاصی که تحت عنوان صرافی مجازی فعالیت می  
کنند فاقد مجوز بوده و اقدامات آنان در سرفصل جرایم اخلال در نظام 

اقتصادی، فرار مالیاتی و پولشویی مورد رسیدگی قرار می گیرد.
ســردار مقیمی به فعالان توصیه کــرد که از ورود بــه این حوزه تا 
قانون گذاری شفاف از سوی دســتگاه های متولی خودداری کرده و از 

هرگونه سرمایه گذاری در ارزهای دیجیتالی اجتناب کنند.
وی خاطرنشــان کرد: برابر بند یک تصویب نامه شــماره ۵۸۱۴۴ 
هیئت وزیران تمامی ریســک های فعالیت در حوزه های صنعت ارز 
دیجیتال به عهده اشخاص فعال است و مشــمول حمایت و ضمانت 

دولتی و بانکی نخواهد بود.
رئیس پلیــس امنیت اقتصــادی ناجــا همچنین گفــت: برابر 
دســتورالعمل شــماره ۵۰۰۷ وزارت صمت تمامی اشخاصی که در 
حوزه استخراج فرآورده های پردازشی رمزنگاری شده یا ماینینگ رمز 
ارزها فعالیت می کنند باید برابر ضوابط دستورالعمل اقدام به اخذ جواز 
تاسیس و پروانه بهره برداری کنند تا فعالیت آنان قانونمند تلقی شود و 
در صورت کشــف هرگونه تجهیزات مربوط به این امر و فعالیت در این 

حوزه با متخلفان برخورد قانونی می شود.

امروزه بســیاری از افراد به دنبال کسب درآمد 
از ارزهای دیجیتال هســتند. برخــی حتی از این 
هم فراتر می روند و رویای میلیاردرشــدن از طریق 

ارزهای دیجیتال را در سر می پرورانند.
به گزارش دنیای اقتصاد، آنها در پی جهش های 
بزرگ قیمتی و سودهای ۱۰۰ درصدی هستند و 
در یک کلام، می خواهند یک شــبه پول دار شوند. 
شــاید جهش قیمت بیت کوین و ســود خوبی که 
ســرمایه گذاران اولیه آن به دســت آوردند، دلیل 
پدیدآمدن این رویا باشد؛ اما حقیقت این است که 
فرصت هــای این چنینی اندک و دور از دســترس 

هستند.
فقط تعداد معدودی از تریدرها می توانند بر روی 
موج های قیمتی سوار شده و به موقع از بازار خارج 
شــوند و پولی که زندگی آنها را دگرگون می کند را 
به دســت آورند. با این حال، خوشبختانه افزایش 
ناگهانی قیمت، تنها راهی نیست که سرمایه گذاران 
ارزهای دیجیتال می توانند از آن کسب درآمد کنند. 
ظهور اکوسیســتم دیفــای )DeFi(، توکن های 
غیرمثلی )NFT( و پیشروی آهسته پذیرش ارزهای 
دیجیتــال در جریان اصلی اقتصــاد، فرصت های 
ســرمایه گذاری تقریبا نامحدودی را بــرای ما به 
ارمغان آورده اند. در همین راستا، به کمک مقاله ای 
از وب سایت کوین تلگراف، نگاهی به برخی روش ها 

خواهیم داشــت که هودلرهای ارزهای دیجیتال 
می توانند بدون تریدکردن و به آسانی از آنها کسب 

درآمد کنند.
  سهام گذاری

سهام گذاری یکی از بهترین راه های کسب سود 
از دارایی هایی است که در یک پرتفوی مبتنی بر ارز 
دیجیتال نگهداری می شوند. در این روش، کاربران 
توکن های خود را به عنــوان وثیقه در یک پروتکل 
قفل می کنند. کاربران با این کار می توانند نقشــی 
در تایید تراکنش ها داشته باشند و همچنین پاداش 

دریافت کنند.
تمامی شــبکه های بلاک چینی که امنیت آنها 
از طریــق روش اثبات ســهام )PoS( و همچنین 
 DPoS، NPoS، روش های مشتق شده از آن مانند
LPoS، DBFT، PBFT و PPoS تامین می شود، 
قابل سهام گذاری و کسب سود هستند. در تمامی 
این روش هــا، کاربــران می توانند بــدون اینکه 
مستقیما نقش اعتبارســنج را در شبکه ایفا کنند، 
با سهام گذاری در اســتخر ها و نمایندگی  نودهای 
اصلی، به نســبت ســهم خود از کل سهام گذاری 
شبکه، درآمد کســب کنند. در آینده ای نه چندان 
دور، شــبکه اتریوم از مدل اجماع مبتنی بر اثبات 
کار به مدل اثبات ســهام کوچ می کند و دارندگان 
اتر که در قرارداد هوشمند اتریوم ۰/ ۲ سهام گذاری 

کرده اند، می توانند تا ۸۳/ ۵ درصد ســود به دست 
آورند.

دارنــدگان توکن اتر در سیســتم جدید اثبات 
سهام اتریوم، به طور فعالانه ای در تایید تراکنش ها 
مشارکت می کنند. آنها با قفل کردن ارزهای خود 
در نودهای شــبکه، در جست وجوی شانسی برای 
تایید تراکنش هــا، ایجاد بلاک جدیــد و دریافت 
پاداش هایی هســتند که همراه آن است. داده های 
اســتیکینگ ریواردز نشــان می دهد که در حال 
حاضر، ســهام گذاری ۱۰ اتــر می توانــد درآمد 
هفتگی ۰۰۷۵/ ۰ اتری به همراه داشــته باشد؛ که 
با قیمت های فعلی، ارزش آن برابــر با ۹۶/ ۱۷ دلار 

است.
همچنین بازدهی یک ساله این سرمایه گذاری 
به ۳۸۷۶/ ۰ اتر می رســد که معادل ۶۹/ ۹۳۳ دلار 
می شود. هر چه توکن های بیشتری در شبکه قفل 
شــود، درصد بازدهی اترهای سهام گذاری شــده 
کاهش می یابــد و در نتیجه ایــن احتمال وجود 
دارد کــه درآمد نهایی تغییر کنــد. در حال حاضر 
 ،)SOL( ســولانا ،)ETH( اتــر ،)ADA( کاردانــو
 )DOT( و پولــکادات )USDC( یواس دی کوین
به ترتیب پنــج دارایــی دیجیتالی هســتند که 
ارزش سهام گذاری شده بیشــتری دارند. با در نظر 
گرفتن این مــوارد می توان گفت ســهام گذاری 

یکی از بهتریــن و کم ریســک ترین فرصت های 
ســرمایه گذاری در بازار ارزهای دیجیتال است. با 
ســهام گذاری می توان بدون توجه به احساسات 
حاکم و عملکرد بازار، بازدهی مناســبی به دست 

آورد و در عین حال از امنیت شبکه نیز حمایت کرد.
  وام دهی ارز دیجیتال

رشــد صنعت مالی غیرمتمرکــز )دیفای( به 
توسعه اکوسیســتم های وام دهی متنوعی منجر 
شــده که مبتنی بر ارزهای دیجیتال هســتند. 
در این اکوسیســتم کاربران می تواننــد ارزهای 
دیجیتال خود را در پروتکل های وام دهی مختلف 
ســپرده گذاری کننــد و در ازای آن، پاداش هایی 
در قالب توکن اصلی یا دارایی های متفاوتی نظیر 
بیت کوین، اتر یا سایر آلت کوین ها دریافت کنند. 
در حال حاضــر، پلت فــرم آوی )Aave( در صدر 
لیست پروتکل های وام دهی قرار دارد. این پلت فرم 
با فعالیت بر روی شــبکه های اتریــوم و پالیگان، 
فرصت های کسب سود مناســبی را برای کاربران 
ایجاد کرده است. درصد سود سالانه سپرده گذاری 
در حال حاضر ۹۲/ ۱ درصد اســت و تخمین زده 
شده که تا پایان سال، تا ۱/ ۶ درصد نیز برسد. کرو 
 )MKR( میکردائو )COMP( کامپانــد ،)CRV(
و یرن فایننس )YFI( از دیگر پروتکل های مطرح 

وام دهی هستند.

رمزارزها در سال های اخیر، انقلابی را در بازارهای 
مالی به وجود آورده اند که شاید تصور آن برای اغلب 
افراد دشوار بود. به طوری که شاید کمتر کسی وجود 
داشته باشد که نام رمزارزها به ویژه بیت کوین را تا 
به امروز نشنیده باشد. امروزه در کشورهای زیادی 
بیت کوین رسماً قانونی شده اســت و کشورهای 
زیادی هم هســتند که روی پذیرش بیت کوین به 

عنوان ارز قانونی کار می کنند.
به همین خاطر است که وضعیت قانون گذاری 
بیت کوین در جهان در حال تغییر است. در ادامه به 
وضعیت کشورهایی می پردازیم که استفاده از بیت 

کوین را مجاز می دانند.
السالوادور

الســالوادور کوچک ترین و متراکم ترین کشور 
)از لحاظ جمعیت( در آمریکای مرکزی است. این 
کشور کوچک را اغلب افراد با طبیعت بکر و بی نظیر 
می شناســند، اما در روزهای اخیر نام این کشور به 
صدر اخبار رمزارزها انتقال پیدا کرده اســت. زیرا 
السالوادور به عنوان اولین کشور جهان، بیت کوین 
را  برای خرید کالاها و خدمات  به رسمیت شناخته 
و آن را قانونی اعلام کرد. این کشــور در حال حاضر 

از دلار آمریکا به عنوان ارز رسمی استفاده می کند.
رئیس جمهور الســالوادور نقش بسیار پر رنگی 
در قانونی شــدن بیت کوین در این کشور داشت. 
زیرا او متعقد بــود که  بیت کویــن می تواند باعث 
اشتغال زایی در این کشــور شود. در حالی که طرح  
قانونی کردن مبادلات با ارز دیجیتال در السالوادور 
طرفداران زیادی دارد، اما برخــی نیز نگرانی های 
خود را در ارتباط با تأثیرات منفی استفاده از ارزهای 
مجازی اعــلام کرده اند.دولت الســالوادور  ۲۰۰ 
دســتگاه خودپرداز بیت کوین را در سراسر کشور 
نصب کرده اســت که مردم می توانند از آنها برای 

تبادل بیت کوین با دلار آمریکا استفاده کنند.
ژاپن

ژاپن یکی از کشــورهای توســعه یافته از نظر 
صنعت و فناوری اســت که همواره به اســتفاده از 
تکنولوژی های جدید علاقه مند اســت. به همین 

دلیل دور از انتظار نبود که ژاپن به دنیای رمزارزها 
و بیت کوین روی خوش نشان دهد.در حال حاضر 
نیز ژاپن دارای پیشرفته ترین شــرایط نظارتی در 
جهان برای ارزهای رمزنگاری شــده است و بیت 
کوین و دیگــر ارزهای دیجیتالــی را تحت قانون 
خدمات پرداخت )PSA( بــه عنوان دارایی قانونی 
به رسمیت می شناســد.یکی از مهم ترین اهداف 
پشــت پرده این تصمیم، جذب ســرمایه گذاری 
خارجی و تسهیل پرداخت گردشگران بود. همین 
موضوع نیز باعث شد تا ژاپن به قطب معاملات بیت 
کوین در دنیا تبدیل شود. جالب است بدانید که نه 
 تنها در حال حاضر چندین دستگاه خودپرداز بیت 
کوین در سراسر ژاپن وجود دارد بلکه یک شرکت 
ژاپنی )GMO Internet( اعلام کرده است که در 
صورت تمایل کارمندان به دریافت حقوق به صورت 

بیت کوین، این امکان را فراهم خواهد کرد.
بیت کوین در ایران

هر چند بیت کوین در ایران تا به امروز به رسمیت 
شناخته نشده است اما خبرهای خوبی هم در این 
باره به گوش می رسد. تنها سه ماه قبل از این بود که 
حسن روحانی، رئیس جمهور سابق ایران اعلام کرد 
به زودی معاملات رمزارزها قانونی می شود. چندی 
پیش نیز سازمان امور مالیاتی نیز پیشنهاد کرد که 

دولت نه تنها باید به صرافــی مجوز بدهد بلکه باید 
پیگیری تراکنش ها را هم قانونی اعلام کند.

نباید فراموش کرد سرعت رشد بیت کوین بسیار 
زیاد است و هرگونه تاخیر در قانون گذاری و تعیین 
تکلیف قانونی در کشــور باعث خواهد شد تا افراد 

زیادی از این پدیده متضرر شوند.
البته درحال حاضــر پلتفرم هــای معاملاتی 
ارزهای دیجیتال در ایران به کاربران خود خدمات 
ارائه می کنند. والکس از محبوب ترین پلتفرم های 
مبادلات ارز دیجیتال در ایران اســت که کاربران 
می توانند برای خرید بیت کوین به ســایت رسمی 

خرید بیت کوین این صرافی مراجعه کنند.
استرالیا

در دسامبر ۲۰۱۳، نماینده بانک ذخیره استرالیا 
مدعی شد هیچ قانونی مبنی بر عدم استفاده از بیت 
کوین در این کشور وجود ندارد. علاوه بر این، هیچ 
مانعی برای استخراج بیت کوین، مبادله یا پرداخت 
از طریق بیت کوین برای شــهروندان این کشــور 
وجود ندارد. در نهایت در جولای ۲۰۱۷، اســترالیا 
از ژاپن پیروی کرد و ارز رمزنگاری شده بیت کوین 
را به عنوان پول قانونی پذیرفت.بر اساس نتایج یک 
نظرسنجی جدید، از هر شش استرالیایی اکنون یک 
نفر دارای رمزارز است که ارزش کل دارایی آن ها به 

۸ میلیارد دلار می رســد. محبوب ترین رمزارز در 
کشور همچنان بیت کوین است و ۹ درصد از مردم 

استرالیا در حال حاضر از آن استفاده می کنند.
شاید جالب باشــد بدانید از هر سه استرالیایی 
که در این نظرسنجی شــرکت کرده بودند یک نفر 
معتقد بود که بیت کوین تا سال ۲۰۵۰ )۱۴۲۹( بر 

ارزهای فیات چیره خواهد شد.
ایالات متحده

ایالات متحده به طور کلی موضع مثبتی در قبال 
بیت کوین اتخاذ کرده است، اگرچه چندین سازمان 
دولتی برای جلوگیری یا کاهش اســتفاده از بیت 
کوین برای معاملات غیرقانونی تلاش می کنند اما 
 Dish مشاغل و سازمان های برجسته ای نیز مانند
Network، DISH، Microsoft،  Subway

از پرداخت بیت کوین استقبال کرده اند.
شــبکه اجرائی جرائم مالی )FinCEN( که از 
ادارات وزارت خزانه داری آمریکا است از سال ۲۰۱۳ 
دستورالعمل های مختلفی در مورد بیت کوین صادر 
کرده است. خزانه داری، بیت کوین را نه به عنوان ارز، 
بلکه به عنوان مشاغل خدمات پولی )MSB( تعریف 
کرده اســت. این مشــاغل مجبور به ارائه گزارش، 
ثبت ســوابق و تأیید هویت مشــتریانی هستند 
که تراکنش هایی را به کیــف پول های غیرقانونی 

)خصوصی( انجام می دهند.
کانادا

موضع کانادا مانند همسایه جنوبی خود، ایالات 
متحده، نسبت به بیت کوین، دوستانه است. در عین 
حال این اطمینان را نیز می دهد که بیت کوین برای 
پولشویی اســتفاده نخواهد شد. در راستای همین 
موضوع پارلمان کانادا در سال ۲۰۱۴ لایحه اصلاح 
عایدات حاصل از پولشــویی را که شــامل ارزهای 

دیجیتال نیز می شود تصویب کرد.
 )CRA( بیت کوین از نظر آژانــس درآمد کانادا 
یک کالا محســوب می شــود و تحت قانون اوراق 
بهادار تنظیم می شود، زیرا قسمت مهمی از مقررات 
تنظیم کننده اوراق بهادار بــرای صیانت از حقوق 

مردم تعریف شده است.

بیت کوین در کدام کشورها قانونی است؟
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گره گشایی پرونده 
رمزارزها در ایران

گزارش کمیســیون اقتصادی مجلس 
و طرح پیوســت آن بعد از تکمیل شــدن 
می تواند با برطرف کردن ســردرگمی های 
داخلی بســیاری از موانع موجود در حوزه 

ارزهای دیجیتال را برطرف کند.
پس از چند ماه انتظار، گزارش کمیسیون 
اقتصادی مجلس درباره حــوزه رمزارزها، 
هفته گذشــته در صحن علنی قرائت شد. 
بسیاری، ازجمله پژوهشــگران، ماینرها و 
متعاملین این حوزه منتظــر بودند تا نتایج 
بررسی های نمایندگان، آنها را از بلاتکلیفی 

خارج کند.
رمزارزها با همه ریســک هایی که دارند 
به تدریج در حال پذیرفته شــدن به عنوان 
یک واقعیت هستند و این مسئله کشورها را 
وادار می کند تا نوع نگاه خود را بر بهره بردن 
از منافع آن و محدود کردن ریســک هایش 

متمرکز کنند.
اکثریــت قریب به اتفاق کارشناســان، 
پژوهشــگران و فعالان حــوزه رمزارزها و 
بلاکچین، این گزارش را مثبــت ارزیابی و 
عنوان کردند که مجلس با نگاه دقیق و درک 
درست از پدیده رمزارزها، چنین گزارشی 
را تدوین کرده اســت. این گزارش شــامل 
مقدمه، نتایج بررســی، نکات احصاشده، 
فرصت هــا و چالش هــا و درنهایــت یک 
طرح پیشنهادی ۴ماده ای است. بنابراین، 
مجلس در یــک برخورد منطقــی این بار 
به جای برخورد سلبی با پدیده رمزارزها، آن 
را به عنوان یک واقعیت پذیرفته و با نگاهی 
ایجابی، گــزارش را تدوین کرده اســت. با 
این حــال، موضوعی که نگرانــی برخی از 
کارشناســان را در پی داشــته، واگذاری 
احتمالی تصمیم گیری در حوزه مبادلات 
رمزارزها به بانک مرکزی است. این در حالی 
است که بانک مرکزی یک روز پس از قرائت 
این گزارش، از مجلس درخواست کرده که 
در مورد طرح رمزارزها دســت نگه دارد تا 
لایحه ای از ســوی دولت به مجلس تقدیم 

شود.
امید علوی، کارشــناس حوزه رمزارز و 
بلاکچین گزارش مجلس را مثبت ارزیابی 
می کند. به گفته او »محتــوای این گزارش 
نتیجه نگاه دقیق و عمیق نمایندگان به این 

موضوع است«.
علوی با اشــاره به اینکــه در کل دنیا به 
رمزارزها به عنــوان رمزدارایی و یک کلاس 
جدید از دارایی نگاه می شود، تأکید می کند 
که این گزارش، رمزارزها را به عنوان دارایی 
دیجیتال و رمزدارایی به رسمیت شناخته 
اســت.علوی نتیجــه این نــگاه را هدایت 
قانونگذار به ســمت قوانین جدید می داند 
»چراکه قوانین سنتی توانایی پوشش این 

حوزه را ندارند«.
در بخش پایانی این گــزارش، طرحی 
۴ماده ای پیشنهاد شــده است که جز یک 
مــاده، ۳ماده دیگــر آن مربوط بــه حوزه 

استخراج رمزارزهاست.

موج کلاهبرداری  با رمزارز 
های جعلی

با داغ شــدن موضوع رمزارزها در کشور 
چند شرکت بازاریابی شــبکه ای اقدام به 
کلاهبرداری با رمزارزهای ســاختگی در 

کشور کرده اند
به تازگــی بعضی از شــرکت ها از تولید 
رمزارزهایی سخن می گویند که پشتوانه آن، 
خود این شرکت ها هستند. آنها با تبلیغات 
گسترده تلاش می کنند که رمزارز تولیدی 
خود را واقعی و باارزش نشان دهند. بسیاری 
از مردم هــم، از آنجا که دانــش و اطلاعات 
فنی لازم درباره رمزارزها ندارند، جذب این 

شرکت ها می شوند.
چند روز پیــش، ابوالفضــل ابوترابی، 
نماینــده مــردم نجف آبــاد در مجلس، از 
جعلی بودن رمزارزی خبر داد که توســط 
یک شــرکت تولید و عرضه شده و بسیاری 
از مردم که گمــان می کردند ایــن رمزارز 
باارزش اســت، اقدام به خرید آن کرده اند. 
این در حالی است که پس از مدتی، متوجه 
ســقوط ارزش این رمزارز شده اند. به گفته 
ابوترابی، همه نوســانات قیمتی این رمزارز 
ساختگی و برای فروش بیشتر بوده است. اما 
برای جلوگیری از تکرار این اتفاقات چگونه 
می توان تشخیص داد که یک رمزارز واقعی 
است یا جعلی، با ارزش اســت یا بی ارزش؟ 
سهیل نیکزاد، کارشــناس حوزه رمزارز و 
بلاکچین درباره اینکه یــک رمزارز وجود 
خارجی دارد یا نه، می گوید: »برای تشخیص 
وجود یک رمــزارز می توان کیــف پول یا 
اصطلاحا والت آن را چک کرد و نســبت به 
نقل و انتقــال آن اطمینــان حاصل کرد، 
هرچند ممکن اســت این کار دشواری ها و 
شرایطی داشته باشد.«به گفته نیکزاد »فارغ 
از اینکه یک رمزارز قانونی یا غیرقانونی است، 
شــرایط منصفانه ای دارد یا نه، می توان پی 
به وجود یا نبود آن بــرد. بنابراین با اقدامات 
اولیه مانند نصب اپلیکیشن مربوطه، بک آپ 
گرفتن و انتقال آن می توان بــه راحتی به 

وجود یک رمزارز پی برد«.
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